
معاون اول قوه قضاییه ؛
دستگاه های اجرایی تداخلات 

آماری خود را رفع کنند
آمار  یکسان سازی  لزوم  بر  تاکید  با  قضاییه  قوه  اول  معاون 
سازمان های زیربط در رابطه با اراضی و املاک، گفت: دستگاه های 
کنند.  رفع  زمینه  این  در  را  خود  آماری  تداخلات  باید  اجرایی 
دومین  و  بیست  در  خلیلی  حمزه  المسلمین  و  حجت الاسلام 
جلسه شورای راهبری قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
را  کار  و املاک،  اراضی  از  آمار متناقض  غیرمنقول، گفت: وجود 

پیچیده می کند. بنابراین باید یک آمار واحد داشته باشیم و ... صفحه 2

وزیر دفاع:
 جوانان امروز، هر حرفی را 

بدون دلیل نمی پذیرند
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: دانشجویان ذخیره 
منطقی  اقناع  دنبال  به  امروز  جوانان  و  هستند  جامعه  حیاتی 
هستند و هر حرفی را بدون دلیل نمی پذیرند. امیر عزیز نصیرزاده 
در مراسم گرامیداشت روز دانشجو در دانشگاه صنعتی مالک 
اشتر، با تبریک این روز و موفقیت در پرتاب ماهواره بر سیمرغ و فخر 
1، بر اهمیت نقش دانشجویان در پیشرفت کشور تأکید و اظهار 

کرد: جوانان امروز به دنبال اقناع منطقی هستند و هر حرفی را ... صفحه  2یکشنبه   18 آذر ماه 1403  6 جمادی الثانی 1446 8 دسامبر 2024  شماره 6093  سال بیست و هفتم  5000 تومان

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم:

سهم 10درصدی 
دولت در تامین منابع 

پروژه های شهری

رئیس کل دادگستری استان قم: 

پرداختن به مسائل 
مرتبط با خانواده نیازمند

کار پژوهشی است

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد :

دستگیری زوج 
کلاهبردار با شگرد 

سرمایه گذاری

رئیس اتحادیه طلا و جواهر قم :

وکیوم سکه های ضد 
جعل در قم تولید شد
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مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم مطرح کرد:

ظرفیت بالای قم در بهره برداری از انرژی خورشیدی
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

کسب رتبه سوم کشوری 
توسط اورژانس 

بیمارستان امام رضا)ع(

رئیس انجمن صنفی حسابداران استان قم :

سومین همایش روز 
حسابدار برگزار می شود

رئیس انجمن صنفی حسابداران استان قم گفت: 
با حضور  یکشنبه  روز  روز حسابدار  سومین همایش 
از  مشاور مرکز پژوهش های مجلس در تالار شهر قم 
ساعت ۱۸ الی ۲۰ برگزار خواهد شد. منصور سهرابی 
ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: انجمن 
صنفی کارگری حسابداران استان قم در سال ۱۴۰۰ به 
ثبت رسیده است و مهمترین رویکرد این انجمن حمایت 
از حرفه حسابداری و مسائل حقوقی آن بوده است. وی 
افزود: انجمن صنفی کارگری حسابداران همواره طی 
این سالیان یکسری دوره های آموزشی ضمن خدمت 

و آشنایی و کسب مهارت در حوزه حسابداری ویژه ...

ضرورت نگاه دوراندیشانه 
به تحولات منطقه

حساس  منطقه  در  اوضاع  ریختگی  بهم   
خاورمیانه و خلا قدرتی که بوجود آمده، بسترساز 
تحولات شتابانی است که بصورت پیوسته در این 
منطقه شاهد هستیم و نمونه اخیر آنرا در موضوع 
تهاجم گروه های تکفیری به منطقه حلب سوریه 

و شهری های دیگرو تسخیر آنهارا شاهد بودیم.
این حادثه که بلافاصله پس از برقراری آتش 
که  داد  نشان  گرفت  صورت  لبنان  در  بس 
بازیگران و کشورهای اثرگذار منطقه هر کدام برنامه ها و سناریوهای خود را پیش 
می برند و منتظر فرصتی هستند که حرکت نموده و مواضع جدیدی برای خود 

کسب نمایند.
در چنین شرایطی، جمهوری اسلامی ایران بعنوان بازیگری اثرگذار که در دهه 
های اخیر با راهبردی روشن و پافشاری بر قدرت ذاتی و مستقل خود توانسته است 
ضمن گسترش حوزه نفوذ، مواضع ارزشمندی را در منطقه راهبردی غرب آسیا 
بدست آورد یکی از پایه های رقابت بزرگی است که جریان دارد و پیامدهای آن 

انعکاس جهانی دارد.
را نمی دانیم و بخش های  اوقات ما قدر داشته های خود  متاسفانه برخی 
رسانه ای و تحلیلی کشور نتوانسته اند دستاوردها در عرصه های مختلف از جمله 
حوزه سیاست خارجی را بدرستی تبیین و تشریح نمایند و بجای حس مثبت گاها 

تنها به آثار و پیامدهای منفی پدیده ها توجه نموده ایم.
حادثه اخیر در حلب سوریه و برافراشتن پرچم ترکیه از سوی گروههای نیابتی 
بر فراز قعله تاریخی این شهر و نیز شادی و شعف مخالفین ایران و جبهه مقاومت 
نشان داد که آزادسازی چند سال قبل حلب از تکفیری ها که با مجاهدت ها و 
سختی های بسیار بدست آمده بود چقدر ارزش داشت و متاسفانه بزرگی و اهمیت 

آن بخوبی درک نشده بود.
این مساله در کنار آزمون سخت و جنگ ظالمانه ای که در غزه و لبنان برعلیه 
از  نشان  است  جریان  در  دیگر  جبهات  در  هم  هنوز  و  داد  رخ  مقاومت  محور 
سنگرهای مهم در اختیار است که ایران خواسته یا ناخواسته در هدایت و راهبری 

آن نقشی اساسی دارد.
با این توضیح و توجه به این واقعیت که منطقه ای که در آن زندگی می کنیم 
می تواند آبستن حوادث بزرگ و سهمگین باشد که بدون تردید ایران در درون این 
تحولات قراردارد و دشمن برای آنها نقشه های شیطانی بسیار در سر دارد، ضرورت 

دقت نظر در طراحی ها کاملا محسوس می باشد.
در این راستا نگاه دوراندیشانه و منطقی حکم می کند که به موضوعات زیر توجه 

و تمرکز داشته باشیم:
۱-در خصوص ابزارها و نقاط قوت، توجه و درک بهتری داشته باشیم و صاحبان 
فکر و قلم، جامعه را با ابعاد ژرفای آنها بیشتر آشنا کنند و در مقیاسی بزرگتر افکار 
عمومی جامعه و حتی مخاطبین در منطقه و جهان را با روش های نوین و خلاقانه 

تغذیه نمایند.
۲-با توجه به تجربیاتی که در سالهای اخیر خصوصا پس از جنگ غزه و لبنان 
بدست آمد، نگاه دقیق و نکته بین به اقدامات خود داشته و چنانچه نقاط ضعف و 

آسیبی وجود دارد، نسبت به رفع و چاره جوئی آنها اقدام عاجل نمائیم.
۳- در حال حاضر یکی از ماموریت های مهم این است که بتوانیم در شرایط 
پرمساله و بحرانی منطقه، در سیاست خارجی به اولویت بندی مسائل راهبردی 

دست یافته و نیروی خود را صرف اجماع سازی پیرامون آنها نمائیم.
این امر در درجه اول نیاز به درک متقابل، انسجام اجتماعی و وفاق ملی و ثانیا 
طراحی دیپلماسی فعالانه برخاسته از واقعیت های میدانی دارد تا با قدرت در 
مسیر پرطلاطم کنونی حرکت نموده و دچار مسائلی حاشیه ای نشویم و آنچنان 
رفتار نمائیم که از ما انتظار می رود و شایسته نام بزرگی بنام ایران است که برای آن 

خون دلها خورده و زحمات بسیار کشیده اند.
*کارشناس مسائل بین الملل

رییس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم:

سنجش سلامت۱۴ درصد نوآموزان
 بدو ورود به دبستان  

رییس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم گفت: از ابتدای آغاز طرح 
سنجش سلامت نوآموزان بدو ورود به دبستان در این استان، تاکنون سه هزار و 

۷۰۰ نوآموز معادل ۱۴ درصد جامعه هدف سنجش سلامت شده اند.
  اصغر محمودی روز شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: طرح سنجش سلامت 
نوآموزان بدو ورود به دبستان از ابتدای آبان ماه آغاز شده و تا پایان اسفندماه 
امسال در هشت مرکز جامع سنجش، آموزش، توانبخشی و مداخله به هنگام 

رشدی تربیتی و سه پایگاه مدرسه ای ادامه دارد.
وی با بیان این که ۶ مرکز در شهر قم و ۲ مرکز در شهرستان های جعفریه و 
کهک واقع شده اند، اضافه کرد: این مراکز جامع در شیفت صبح از ساعت ۸ 

تا ۱۲:۳۰ و پایگاه های مدرسه ای در شیفت عصر فعالیت دارند.
وی با اشاره به این که متولدان یکم مهر ۱۳۹۷ تا ۱ مهر ۱۳۹۹ می توانند 
برای سنجش مراجعه کنند، ادامه داد: خانواده ها می توانند با مراجعه به 
سامانه csdeo.ir.sirat۲ فرزندان خود را در طرح سنجش سلامت ثبت نام 

نمایند.
محمودی گفت: سال گذشته ۳۰ هزار نوآموز بدو ورود به دبستان در قم 
غربالگری شدند و پیش بینی می شود امسال نیز ۲۸ هزار و ۵۰۰ نفر سنجش 

شوند.
در  سلامت  سنجش  طرح  گذشته  سال  در ۲۰  که  این  به  اشاره  با  وی 
تابستان انجام می شد، افزود: یکی از مزایای اجرای طرح سنجش در طول 
سال تحصیلی، مداخله به موقع و رایگان برای دانش آموزان دارای مشکلات 
گفتاری و رفتاری است تا مشکلات این گروه از دانش آموزان برطرف شود و 

برای سال تحصیلی آماده شوند.
وی بیان کرد: با توجه به این که پیش ثبت نام دانش آموزان در مدارس و ثبت 
نام برای کتب درسی منوط به شرکت در طرح ارزیابی سنجش سلامت است، 

اگر خانواده ها دیر اقدام کنند با مشکل مواجه می شوند.
رییس اداره آموزش و پرورش استثنایی قم با بیان این که تاکنون سه هزار 
و ۷۰۰ نوآموز سنجش شده اند، خاطرنشان کرد: از این تعداد، ۵۷ نفر در 
شهرستان جعفریه، ۹۸ نفر در شهرستان کهک، یک هزار و ۱۲۷ نفر ناحیه 
یک، ۶۴۱ نفر ناحیه ۲، ۸۶۵ نفر ناحیه سه و یک هزار و ۱۲۷ نفر از ناحیه چهار 
قم بوده اند. وی افزود: سامانه نوبت گیری برای اتباع فعال نیست و به محض 

فعال شدن اطلاع رسانی خواهد شد.
سرانه آموزشی دانش آموزان استثنایی در قم مطلوب است 

وی خاطرنشان کرد: یک هزار و ۵۵۱ دانش آموز با نیازهای ویژه در ۲۵ 
مدرسه استثنایی قم تحصیل می کنند؛ این تعداد شامل حدود ۴۵ دانش 
آموز آسیب دیده بینایی، ۱۰۵ آسیب دیده شنوایی، ۵۰ دانش آموز جسمی 
حرکتی، ۵۱ دانش آموز دارای طیف اوتیسم و یک هزار و ۲۵۰ دانش آموز کم 

توان ذهنی است.
به گفته محمودی، یک هزار و ۷۶ دانش آموز تلفیقی با معلولیت و دارای بهره 

هوش عادی در کنار دانش آموزان در مدارس عادی تحصیل می کنند.
وی افزود: سرانه آموزشی دانش آموزان استثنایی در قم مطلوب است و فقط 

سه مدرسه به صورت ۲ شیفت فعالیت دارند.
وی گفت: در آموزش و پرورش استثنایی قم ۴۸۹ همکار شامل همکار 
آموزشی و کیفیت بخشی در رشته های مشاوره، تربیت بدنی، کاردرمانی 
و گفتار درمانی فعالیت می کنند. محمودی گفت: هدف آموزش و پرورش 
استثنایی، ارایه خدمات مطلوب به دانش آموزان با نیازهای ویژه است تا این 
گروه از دانش آموزان بتوانند به جامعه برگردند و به صورت مستقل زندگی 
کنند. وی همچنین خاطرنشان کرد: مراسم ویژه روز جهانی معلولان که ۱۳ 
آذرماه بود، در سطح همه مدارس استثنایی قم برگزار شد و ۲۰ آذرماه نیز ویژه 

برنامه استانی در اردوگاه ۱۵ خرداد برگزار خواهد شد.

سیداحمد حسینی*

رئیس انجمن صنفی کارگری حسابداران استان قم گفت: سومین همایش روز 
حسابدار روز یکشنبه با حضور مشاور مرکز پژوهش های مجلس در تالار شهر قم 

از ساعت ۱۸ الی ۲۰ برگزار خواهد شد.
به گزارش ایمان ، منصور سهرابی ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار 
ثبت  به  انجمن صنفی کارگری حسابداران استان قم در سال ۱۴۰۰  کرد: 
رسیده است و مهمترین رویکرد این انجمن حمایت از حرفه حسابداری و مسائل 

حقوقی آن بوده است.
رئیس انجمن صنفی کارگری حسابداران استان قم بیان کرد: انجمن صنفی 
کارگری حسابداران همواره طی این سالیان یکسری دوره های آموزشی ضمن 
خدمت و آشنایی و کسب مهارت در حوزه حسابداری ویژه دانشجویان و افراد 

علاقه مند برگزار کرده است. 
وی ابراز کرد: سومین همایش گرامیداشت روز حسابدار با رویکرد آخرین 
تحولات نظام مالیاتی ایران با حضور دکتر غفار زاده مشاور مرکز پژوهش های 
مجلس، استاندار قم، رئیس اتاق اصناف، اداره های بازرگانی و صمت استان 
قم روز یکشنبه در تالار شهر میدان نواب صفوی از ساعت ۱۸ الی ۲۰ برگزار 

خواهد شد.
سهرابی تصریح کرد: در هر صنف و کسب و کاری یک حسابدار نیاز است و به 
تعبیری قلب تپنده یک شرکت و عضو جدایی ناپذیر یک تشکل تلقی می شود. 

جامعه آماری حسابداران استان قم چهار هزار نفر هستند 
آماری  استان قم گفت: جامعه  انجمن صنفی کارگری حسابداران  رئیس 
حسابداران استان قم نزدیک به چهار هزار نفر هستند که یک هزار نفر یه عضو 

انجمن صنفی کارگری حسابداران استان درآمده اند.
وی افزود: انجمن صنفی حسابداران بازوی ادارات دولتی است و به عنوان یک 
پل ارتباطی بین دانشگاه و بازار کار ایفای نقش می کند که دانشجویان بدون 
سابقه شغلی بعد از شرکت در کارگاه های کاربردی حسابداری مشغول به کار 

می شوند. سهرابی با بیان اینکه استان قم با معضل کمبود حسابرس مواجه 
است، خاطرنشان کرد: رئیس انجمن صنفی کارگری حسابداران استان قم 
متشکل از  کارشناسان رسمی مالیاتی، دادگستری، وکیل مالی، مدیر مالی، 

اساتید مجرب دانشگاهی است.
رئیس انجمن حساب داران همچنین در پاسخ به این سوال که برای اشتغال 
افراد فاقد سابقه چه تدابیری اتخاذ شده است بیان کرد: یک دوره کاربردی 
بازارکار ایجاد شده، از این رو افرادی که رشته مرتبط با حساب داری و یا سابقه کار 

ندارند، با گذراندن این دوره، امکان اشتغال را پیدا خواهند کرد.
رئیس انجمن حساب داران قم با بیان اینکه این انجمن مشاوران با تجربه ای 
در اختیار دارد افزود: به وسیله این مشاوران، برای صنایع کوچک، شرکت های 
جذب  استان،  در  سرمایه گذاری  پتانسیل  دارای  شرکت های  و  دانش بنیان 

سرمایه گذاری انجام می دهیم.

رئیس انجمن صنفی کارگری حسابداران استان قم :

سومین همایش روز حسابدار برگزار می شود

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبر داد:

استفاده روزانه ۱۲۰ هزارشهروند قمی از اتوبوس
صفحه 1صفحه  8

صفحه 8

صفحه 5

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: مددکاری 
اجتماعی، خدمتی حرفه ای است که بر پایه ی 
نقش  و  گرفته  قرار  خاص  های  مهارت  و  دانش 
موثری در پیشگیری از آسیب های اجتماعی دارد.

مهندس روح اله امرالهی در بازدید از آسایشگاه 
سالمندان و معلولین انوار آفتاب که به مناسبت روز 
معلولین با حضور تعدای از اعضای شورا و مدیران 
شهرداری انجام شد، بیان کرد: این مجموعه با 
توجه به تلاش های پرسنل و مدیریت در چند سال 

گذشته، موفقیت های قابل توجهی داشته است. 
وی افزود: امیدواریم در سال ۱۴۰۴ بهتر عمل 
مشارکت  حوزه ها  این  در  نیز  شهرداری  و  کرده 
بیشتری نماید تا خدمات مناسب تری را به جامعه 
معلولین ارائه دهیم. امرالهی با اشاره به اینکه در 
مورد معلولین و سالمندان، هرم سنی مناسبی 
داریم، تصریح کرد: در آینده این هرم قطعاً تغییر 
خواهد  بیشتر  معلولین  جمعیت  و  کرد  خواهد 
شد، زیرا با افزایش سن، افراد ممکن است دچار 

معلولیت های ذهنی یا جسمی شوند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه 
همه ما ممکن است روزی با معلولیت مواجه شویم 

و باید برنامه ای از امروز برای پیشگیری و بهداشت 
سلامت جسم و روان اجرا کنیم، گفت: باید در 
حوزه امداد و مددکاری اجتماعی نیز، فعالیت های 
فضاهای  و  شهری  باز  فضاهای  در  مختلفی 
آموزشی و فرهنگی داشته باشیم تا جامعه ای سالم 

و قوی داشته باشیم.
وی افزود: باید حوزه های ایمنی، حوادث کار، 
بهداشت محیط و بهداشت کار را تقویت کنیم تا 
تندرست داشته  و  میانسالی جامعه ای سالم  در 
باشیم که این کارها باعث خواهد شد هزینه های 
اجتماعی برای کشور و دولت کاهش یابد و افراد نیز 

زندگی بهتری داشته باشند. 
امرالهی با اشاره به اینکه در حوزه پیشگیری و 
درمان، امروز باید اقدامات جدی تری انجام دهیم، 
بخش های  در  مشکلات  ایجاد  باعث  تاخیر  زیرا 
تمامی  کرد:  خاطرنشان  شد،  خواهند  مختلف 
دستگاه ها هم باید مشارکت کرده و مدیریت شهری 
نیز وظیفه دارد در این بخش ها نقش فعال تری ایفا 
کند، افراد خیر و نیکوکار نیز که توانایی اقتصادی 

خوبی دارند، باید بیشتر کمک کنند.
بر  تاکید  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
را  خود  باید  مختلف  دستگاه های  تمامی  اینکه 
جزئی از جامعه بهزیستی و کمیته امداد بدانند 
دهند،  انجام  راستا  این  در  را  خود  وظایف  و 
که  شرکتهایی  حتی  دستگاهها،  همه  گفت: 
در ماموریت دستگاه انها پیش بینی نشده یک 
وظیفه اجتماعی دارند. وی در پایان با اشاره به 
اینکه میانگین شستشوی لباس مددجو در این 
از  مرکز حدودا ۷ برابر فرد سالم در هفته است، 
نمایندگان مجلس تقاضا کرد در تخصیص بودجه، 
ردیفی برای معافیت بها خدمات آب، برق و گاز 

برای مراکز زیر نظر بهزیستی در نظر بگیرند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد؛

نقش موثر مددکاری اجتماعی در پیشگیری از آسیب های جامعه

گفت:  قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیر 
اورژانس بیمارستان امام رضا)ع( این شهر در بین 
۲۸ بیمارستان ۱۰۰ تا ۲۰۰ تختخوابی ملکی، موفق 
به کسب رتبه سوم کشوری شد.سید مهدی محصل 

در گفت وگویی اظهارداشت، اورژانس بیمارستان ...
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معمای آینده سوریه؛ 
گزینه های پیش روی ایران

تحولات شتابان دو هفته گذشته در سوریه 
و پیشروی غیرمنتظره نیروهای مخالف نظام 
حاکم بر سوریه با محوریت هیئت تحریر الشام 
و  و حماه  به سقوط حلب  منجر  که   )HTS(
است،  شده  سوریه  شهرهای  از  دیگر  برخی 
تغییرات  دستخوش  را  منطقه ای  معادلات 
اساسی کرده و چشم انداز آینده این کشور را در 

هاله ای از ابهام فرو برده است.
این تحولات که با سرعتی باورنکردنی رخ داده، نه تنها موازنه قدرت در سوریه 
را تغییر داده، بلکه می تواند پیامدهای راهبردی عمیقی برای تمامی بازیگران 

منطقه ای از جمله جمهوری اسلامی ایران داشته باشد.
آنچه در روزهای اخیر در سوریه شاهد آن هستیم، نشان دهنده شکنندگی 
وضعیت به ظاهر با ثبات پس از توافق آتش بس سال ۲۰۲۰ است که به نوبه 
خود ضرورت بازنگری در سیاست های منطقه ای کشورهای نقش آفرین در 

سوریه را بیش از پیش آشکار می سازد.
به وضوح مشخص است که فروپاشی سریع و غیرمنتظره خطوط دفاعی 
ارتش سوریه در حلب و حماه، که حتی برای رهبران جریانات مخالف نظام 
سوریه نیز غافلگیرکننده بود، نشان دهنده ضعف ساختاری عمیق در نیروهای 
دولتی است. این ضعف را می توان از چند منظر مورد بررسی قرار داد. نخست، 
جنگ  در  درگیری  دلیل  به  روسیه  نظامی  حمایت های  چشمگیر  کاهش 
اوکراین که توان مسکو برای حمایت از متحد دیرینه خود در سوریه را به شدت 

محدود کرده است.
دوم، تضعیف حضور حزب الله لبنان در سوریه به دلیل جنگ اخیر لبنان که 
منجر به خلأ نظامی قابل توجهی در خطوط مقدم شده است. سوم، فرسایش 
تدریجی ساختار نظامی و اداری نظام حاکم بر سوریه که طی سال های اخیر 
به دلیل مشکلاتی از جمله عوارض اقتصادی ناشی از تحریم های بین المللی 
و عدم روزآمدسازی به هنگام روندها و رویه های حکمرانی متناسب با شرایط 

زمانه تشدید شده است.
در سطح منطقه ای، تداوم پیشروی مخالفان مسلح دولت سوریه می تواند به 
تغییر موازنه قدرت در میدان به نفع ترکیه منجر شود. آنکارا که طی سال های 
اخیر از گروه های مسلح مخالف دولت سوریه حمایت کرده، اکنون می تواند 
با تکیه بر موفقیت های اخیر آنها در تسخیر برخی از مهمترین مراکز استان ها 
خصوصا شهر حلب که قطب اقتصادی سوریه محسوب می شود، نفوذ خود در 
شمال سوریه را گسترش دهد که این مسئله بدون شک تاثیر قابل توجهی بر 

جبهه مقاومت خواهد داشت.
مناطق  بر  سوریه  مرکزی  دولت  کنترل  رفتن  دست  از  دیگر،  سوی  از 
استراتژیک شمالی می تواند کریدور ارتباطی اضلاع مقاومت از ایران به لبنان 
و دسترسی کشورمان به دریای مدیترانه را با چالش مواجه کند که این مسئله 

تأثیر مستقیمی بر منافع راهبردی کشورمان در منطقه خواهد داشت.
به  مخالف  نیروهای  رویکرد  و  ماهیت  در  تحول  دیگر،  توجه  قابل  نکته 
ویژه هیئت تحریر الشام است. این گروه که زمانی به عنوان شاخه القاعده 
در سوریه شناخته می شد، طی سال های اخیر تغییرات قابل توجهی در 
رویکرد خود نشان داده است. تمرکز بر حکمرانی محلی، تلاش برای جلب 
حمایت اقلیت ها و اتخاذ رویکرد عمل گرایانه در مدیریت مناطق تحت کنترل، 
بازیگر  یک  به  نظامی  از یک سازمان صرفاً  گروه  این  تکامل  نشان دهنده 

سیاسی-نظامی است.
تعامل  نحوه  و  سوریه  آینده  برای  مهمی  پیامدهای  می تواند  تحول  این 

بازیگران منطقه ای و بین المللی با این گروه داشته باشد.
در چنین شرایطی، جمهوری اسلامی ایران برای مواجهه هوشمندانه با 
تحولات پیش روی سوریه و حفظ منافع راهبردی خود در این کشور بایستی 
بیش از پیش با نگاهی آگاهانه به روندهای در جریان در این کشور واکنش 
نشان دهد. پر واضح است که از یک سو، حفظ حمایت از دولت اسد به عنوان 

متحد استراتژیک و حلقه کلیدی محور مقاومت ضروری به نظر می رسد.
از سوی دیگر، واقعیت های میدانی و محدودیت های موجود، لزوم بازنگری 
در استراتژی منطقه ای و اتخاذ رویکردی انعطاف پذیر را نسبت به شرایط حاکم 
بر سوریه آشکار می سازد. در این راستا، چند گزینه راهبردی پیش روی ایران 

قرار دارد که هر یک پیامدها و ملاحظات خاص خود را دارد.
گزینه نخست، تقویت حمایت نظامی از دولت اسد از طریق افزایش حضور 
نیروهای مقاومت و ارسال تجهیزات نظامی است. این رویکرد اگرچه می تواند 
در کوتاه مدت به تثبیت خطوط دفاعی ارتش سوریه کمک کند، اما با توجه 
به محدودیت های موجود و درگیری های منطقه ای و همچنین ضعف و کم 
انگیزگی ارتش سوریه، هزینه های قابل توجهی را بر کشورمان تحمیل خواهد 

کرد.
همچنین، این رویکرد می تواند به تشدید تنش های منطقه ای و افزایش 

احتمال رویارویی مستقیم با سایر بازیگران منجر شود.
گزینه دوم، تلاش برای میانجی گری و حمایت از راه حل سیاسی است. 
این رویکرد می تواند شامل مشارکت فعال در روند مذاکرات صلح و تلاش 
برای حفظ منافع راهبردی از طریق توافقات سیاسی باشد که نشست دوحه 
با حضور وزرای خارجه ایران، ترکیه و روسیه نمونه این دست تلاش هاست. 
مزیت این رویکرد، کاهش هزینه های مستقیم و امکان حفظ بخشی از منافع 
در قالب یک توافق فراگیر است. با این حال، موفقیت این رویکرد مستلزم 
همراهی سایر بازیگران منطقه ای و بین المللی و همچنین انعطاف پذیری 

طرف های درگیر است.
گزینه سوم، بازتعریف استراتژی منطقه ای و تطبیق سیاست ها با واقعیت های 
جدید است. این رویکرد می تواند شامل تلاش برای برقراری ارتباط با بازیگران 
جدید، از جمله گروه های میانه رو در میان مخالفان، و تمرکز بر حفظ منافع 

حیاتی در شرایط جدید باشد.
عنوان  به  عمومی  افکار  از  بخشی  بین  در  می تواند  رویکرد  این  اگرچه 
عقب نشینی از مواضع پیشین تلقی شود، اما در شرایط کنونی می تواند به 
حفظ منافع کشورمان و جبهه مقاومت و جلوگیری از تحمیل خسارات بیشتر 

کمک کند.
در نهایت، آنچه مسلم است اینکه تحولات اخیر سوریه نقطه عطفی در 
بحران این کشور محسوب می شود لذا بازیگران مرتبط با این تحولات بایستی 
واکنشی هوشمندانه و متناسب با شرایط روز اتخاذ نمایند. جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان یکی از بازیگران کلیدی منطقه، باید ضمن حفظ هوشیاری 

نسبت به تحولات میدانی، رویکردی واقع بینانه و منعطف در پیش گیرد.
این رویکرد باید مبتنی بر درک دقیق از واقعیت های موجود، ارزیابی هزینه-
منافع حیاتی در چارچوب  برای حفظ  و تلاش  فایده گزینه های مختلف 

امکانات و محدودیت های موجود باشد.
تجربه تحولات اخیر نشان می دهد که ثبات منطقه ای شکننده تر از آن است 
که تصور می شد و هیچ وضعیتی، حتی توافقات به ظاهر پایدار، نمی تواند 
تضمین کننده منافع بلندمدت باشد. در چنین شرایطی، انعطاف پذیری 
راهبردی و توانایی تطبیق با شرایط متغیر، کلید موفقیت در حفظ و تأمین 

منافع ملی است.
این مهم مستلزم افزایش همبستگی در داخل کشور، بازنگری مستمر در 
سیاست های کم اثر یا ناموفق گذشته، عبور از برخی چهره ها و رویکردهای 
فرسوده، تقویت ظرفیت های دیپلماتیک و حفظ آمادگی برای مواجهه با 

سناریوهای مختلف است.
کارشناس ارشد مسائل راهبردی و سیاست خارجی

اخبار

محمد هاشمی :

انسجام داخلی رمز شکست 
توطئه های دشمنان است

یک فعال سیاسی تاکید کرد: باتوجه به شرایط منطقه امروز وحدت و انسجام 
داخلی بیش از هر زمانی حائز اهمیت بوده و بهتر است دشمنان بدانند که اگر 
خطری متوجه جمهوری اسلامی ایران شود کل منطقه مانند انبار باروت منفجر 

خواهد شد.
محمد هاشمی در گفت وگویی با اشاره به مهم ترین اولویت کشور باتوجه 
به تحولات اخیر در منطقه، بیان کرد: انقلاب اسلامی یک انقلاب به معنی 
واقعی کلمه مردمی است. انقلاب ما با حضور مردم و هماهنگی و یکپارچگی 
مردم رقم خورد. در طول این سال ها نیز که حدود ۴۵ سال از عمر انقلاب 
اسلامی می گذرد، بازهم وحدت کلمه و همراهی مردم بوده  که سبب شده 
تا انقلاب حفظ شود. درست است که اشکالات و کمبودهایی وجود داشته 
و هنوز هم وجود دارد، اما هیچ کدام باعث تفرقه و جدایی در جامعه ایرانی 

نشده است.
در  است.  کرده  حفظ  را  ما  انقلاب  کلمه  وحدت  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
مراسم ها ی ۲۲ بهمن ماه و دوران دفاع مقدس شاهد حضور یکپارچه مردم 
بودیم. علی رغم گله هایی که مردم دارند همواره در صحنه بوده اند. در واقع 
رمز پیروزی و ادامه انقلاب اسلامی وحدت کلمه است. مردم در همه صحنه ها 
حاضر شده و همواره توطئه های دشمنان را خنثی کرده اند. باید رمز پیروزی 
انقلاب حفظ شود. اگر این وحدت کلمه حفظ شود، هیچ خطری نمی تواند این 

انقلاب را تهدید کرده یا بشکند.
این فعال سیاسی در ادامه تصریح کرد: این واضح است که جمهوری اسلامی 
ایران هم در سطح منطقه و هم در عرصه بین المللی دشمنان زیادی دارد، اما 
هیچ گاه دشمنان نتوانستند آسیب جدی به انقلاب ما وارد کنند. حرکت های 
ایذایی زیادی انجام شده است هم در داخل و هم از خارج، اما آنقدر موثر نبوده 
که مردم را از انقلاب جدا کند. در شرایط فعلی که منطقه به یک انبار باروت تبدیل 

شده است، این وحدت و انسجام درونی حائز اهمیت است.
وی  تاکید کرد: اگر اتفاقی در منطقه رخ دهد و دشمن بخواهد خسارتی به 
جمهوری اسلامی وارد کند، منطقه منفجر خواهد شد و نه تنها ایران بلکه همه 
کشورهای منطقه آسیب خواهند دید و آثار سوء آن به کشورهای دیگر نیز خواهد 
رسید. بنابراین اکنون وحدت و انسجام داخلی بسیار مهم است. به جامعه 
بین الملل نیز این پیام را می دهیم که با آتش بازی نکنند. اگر خطری متوجه 
جمهوری اسلامی ایران شود کل منطقه مانند انبار باروت منفجر خواهد شد و 

دودش به چشم دشمنان نیز خواهد رفت.
 

رییس قوه قضاییه: 

باید بتوانیم  زیبایی ها را در این دنیا 
افزایش دهیم

رییس قوه قضاییه  گفت: معلم کار انبیا را می کند. دانشگاه برای ادامه راه 
انبیا وظیفه سنگینی را بر دوش دارند. باید بتوانیم  زیبایی ها را در این دنیا 
افزایش دهیم و پیشرفت داشته باشیم و این  پیشرفت از دانشگاه شروع می 
شود و بدون علم و بدون آگاهی خیلی از کارها پیشرفت ندارد. اما علم هم 
گاهی ما را به جاهای بدتر از پیشرفت میبرد لذا  علم به تنهایی کافی نیست 
و تعلیم علم و تعلیم تزکیه با هم است و  این دو اگر با هم نباشد، به مقصد 

نمی رسد.
حجت الاسلام والمسلمین اژه ای در جمع دانشجویان دانشگاه آزاد علوم 
تحقیقات اظهارداشت: کسی که هزاران کودک را می کشد مدعی علم است ولی  

یا علمش را از جای خوبی نگرفته و یا در کنار علمش، تزکیه ندارد.
محسنی اژه ای افزود: امروز شما در بین دانشگاه های دنیا رتبه چندم را دارید؟ 
بیش از ۴ دهه گذشته ولی امروز  شما سرافرازید و می گویید که رتبه ما در دنیا 
رتبه خوبی است. وی خطاب به دانشجویان ادامه داد: چه تعداد از دولتمردان 
فارغ التحصیل همین دانشگاه هستند؟ خود شهید رییسی  در همین دانشگاه 
ایرادات،  برخی  بخاطر  لذا   هم؛  من  خود  و  دادند  ادامه  را  تحصیلاتشان  

ارزش های آن را نادیده نگیریم.  
وی گفت: امروز انسانی که باید در مسیر تکامل برسد تمام تلاش شیطان و 
شیطان صفتان این است که  نه تنها هویت دینی و ملی ما را از او  بگیرند بلکه 
می خواهند هویت انسانی را هم از ما بگیرند؛ ان شاءالله موفق نمی شوند لذا 

برخی انسان نماها از حیوان پست ترند.
  شما جنایت هایی که در طول یکسال در غزه انجام می شود را می بینید و  هیچ 
کس حاضر نیست آن را انجام دهد.  کودکی که دو یا سه ماه است  به دنیا آمده 

است  را اجازه نمی دهند دارو و شیر مادر به او برسد. 
کنند.  تبدیل  حیوان  از  بدتر  به  را  ما  و  بگیرند  را  ما  انسانیت  خواهند  می 
می خواهند غیرت ملی را از ما بگیرند. می خواهند ما را برده خودشان کنند.  مگر 

در مقطعی نبود که او شاه و مجلس و...  تعیین می کرد. یادمان نرود.
  

معاون دادستان کل کشور :

حمایت از آسیب دیدگان در کاهش 
وقوع جرم مؤثر است

معاون دادستان کل کشور گفت: حمایت از آسیب دیدگان و افراد در معرض 
آسیب، موجب کاهش وقوع جرم در جامعه می شود.

غلام عباس ترکی در بازدید از بخش های مختلف مجتمع قضایی شوق زندگی 
اهواز از جمله شعب سرپرستی دادسرا، کارگاه های مهارت آموزی و واحد های 
مشاوره حقوقی و روان شناسی، نحوه ارائه خدمات به مراجعه کنندگان را بررسی 

کرد.
پرونده های  به  رسیدگی  روند  همچنین  کشور  کل  دادستان  معاون 
مرتبط با کودکان و خانواده های آسیب دیده را مورد ارزیابی قرار داد. ترکی 
و  اجرایی  دستگاه های  حمایت  ضرورت  به  اشاره  با  بازدید  این  پایان  در 
قضایی از فعالیت های این مرکز، گفت: مجتمع های شوق زندگی نقش 
کلیدی و موثری در پیشگیری از آسیب های اجتماعی و جرایم و نیز بهبود 
سلامت اجتماعی دارند و این مجتمع ها باید هم تقویت شود و هم در سایر 

شهرستان ها توسعه یابد.

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده:

فضای امن برای بیان مسائل، زمینه ساز 
تحقق وفاق ملی است

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، ایجاد فضای امن برای بیان مسائل 
را زمینه ساز دستیابی به وفاق ملی دانست.

زهرا بهروزآذر در نشست با نمایندگان تشکل های دانشجویی با اشاره به وفاق 
ملی، بر اهمیت برگزاری نشست هایی برای شنیدن مشکلات در فضایی امن 

تأکید کرد و آن را راهی برای دستیابی به وفاق ملی دانست.
تأثیرگذارترین  از  یکی  دانشجویی  دوران  کرد:  اظهار  نشست  این  در  وی 
دوره های زندگی است که در آن شخصیت، اهداف و هویت فرد شکل می گیرد و 
بهترین زمان برای کسب مهارت های کار تیمی، حل مسئله و تفکر خلاق است.

خانم بهروزآذر در پایان بر ضرورت گفتگو بین مردم و حاکمیت تأکید کرد و 
افزود: وفاق ملی تنها به سران و مسئولان محدود نیست و نیازمند تعامل مستمر 

مردم با حاکمیت است.

نوید کمالی*

وزیر امورخارجه کشورمان در جمع خبرنگاران گفت: بین کشورهای منطقه 
نگرانی ها و منافع مشترک نسبت به سوریه وجود دارد که ما بر روی این 

مشترکات کار می کنیم.
سیدعباس عراقچی وزیر امورخارجه کشورمان در حاشیه نشست دوحه در 
جمع خبرنگاران، گفت: دوحه فروم همایشی است که هر سال برگزار می شود. 
مجموعه ای از سیاستمداران، اقتصاددانان، اهالی رسانه و گروه هایی دیگر 
در این همایش شرکت می کنند. فرصت خوبی برای بحث های اقتصادی، 

سیاسی و علمی است .
وی افزود: در عین حال نشست در دوحه فرصتی برای وزرای حاضر به وجود 

می آورد تا دیدارهای دوجانبه داشته باشند.
عراقچی با بیان اینکه امسال قصد نداشت در نشست دوحه شرکت کند، 
گفت: با توجه به تحولات رخ داده در منطقه به ویژه در سوریه، همچنین با 
ترکیه و روسیه قرار گذاشتیم تا از شانس حضور در دوحه برای اجلاس روند 

آستانه استفاده کنیم. امروز صبح نیز افتتاحیه دوحه فروم بود.
که  این خصوص  در  به خبرنگاری  پاسخ  در  امور خارجه کشورمان  وزیر 
اجلاس دوحه با موضوع فلسطین آغاز شد، بیان کرد: اجلاس با موضوع 
خبرنگارانی که در غزه و لبنان مورد حمله رژیم صهیونیستی قرار گرفتند آغاز 
شد، ۶ نفر از خبرنگارانی که مجروح شده و یا خانواده خود را از دست داده 

بودند، مورد تقدیر قرار گرفتند و جوایزی به آنها اهدا شد.
عراقچی با طرح این موضوع که در نشست دوحه جنایات رژیم صهیونیستی 

رژیم  جنایات  نشست  این  در  افزود:  شد،  کشیده  تصویر  به  روشنی  به 
صهیونیستی توسط خبرنگارانی که خودشان قربانی این جنایات بودند به 
تصویر کشیده شد. جلسه خوبی بود و بعد از جلسه گفتگوی بسیار صریح و 
مستقیم با وزیر امور خارجه ترکیه داشتم و پس از آن گفتگوی نسبتاً مبسوطی 

با امیر قطر داشتم.
وی ادامه داد: هر دو دیدار من متمرکز بر موضوع سوریه و تحولات آن بود. 
از مردم سوریه، تمامیت ارضی و وحدت سرزمینی چه  اینکه در حمایت 
مسیری را باید اتخاذ کرد. جلوگیری از تبعات هرگونه تحولی در منطقه و حوزه 

پیرامونی موضوع صحبت های ما بود.
تمامیت ارضی و حاکمیت سوریه باید محترم شمرده شود

عراقچی در پاسخ به این پرسش که آیا تصمیم جدیدی در رابطه با سوریه در 
گفتگو با سران کشورها اتخاذ شده است یا خیر؟ گفت: در مرحله ای هستیم 
که همه در حال تبادل نظر، مشورت و رایزنی هستند. زود است که بتوان 
تصمیم گرفت. تحولات میدانی بسیار سریع اتفاق می افتد و وضعیت بسیار 
سیال است. طبیعی است که ما کماکان به حمایت خودمان از مردم سوریه و 

دولت سوریه ادامه می دهیم.
وی گفت: الان یک کارزار سیاسی است که باید در آن ایفای نقش کنیم. 

مشغول رایزنی هایی در همین رابطه هستیم.
وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به این پرسش که آیا روند آستانه نیز 
در ادامه نشست دوحه برگزار می شود؟ گفت: جلسه روند آستانه امروز بعد 
از ظهر برگزار خواهد شد. وزرای خارجه ایران، روسیه و ترکیه حضور خواهند 
داشت و احتمالًا جلسه دیگری نیز توسط روند آستانه با حضور تعداد دیگری 
از وزرای خارجه منطقه برای امشب طراحی شده است که آن نیز قطعی شده 

و به اطلاع خواهد رسید.
عراقچی همچنین در پاسخ خبرنگاری که پیرامون نشست سه جانبه بغداد 
در سفر پیشین او جویا شد، بیان کرد: در بغداد جلسه سه جانبه ایران، عراق و 
دولت سوریه را برگزار کردیم که در نوع خود ابتکار جدیدی بود. در آنجا بر لزوم 
حمایت از دولت و مردم سوریه تاکید شد. حمایت از تمامیت ارضی و وحدت 
سوریه و جلوگیری از افتادن سوریه به دست گروهک های تروریستی و تبدیل 
شدن آن به مأمنی برای تروریست ها مورد تاکید قرار گرفت. بین کشورهای 
منطقه نگرانی ها و منافع مشترک نسبت به سوریه وجود دارد که ما بر روی این 

مشترکات کار می کنیم.

معاون اول قوه قضاییه با تاکید بر لزوم یکسان سازی آمار سازمان های زیربط 
در رابطه با اراضی و املاک، گفت: دستگاه های اجرایی باید تداخلات آماری 

خود را در این زمینه رفع کنند.
حجت الاسلام و المسلمین حمزه خلیلی در بیست و دومین جلسه شورای 
راهبری قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، گفت: وجود آمار 
متناقض از اراضی و املاک، کار را پیچیده می کند. بنابراین باید یک آمار واحد 

داشته باشیم و دستگاه های اجرایی تداخلات آماری خود را رفع کنند.
معاون اول قوه قضاییه تصریح کرد: کار اجرای قانون الزام به ثبت رسمی 
معاملات اموال غیرمنقول تاکنون پیشرفت خوبی داشته است. این قانون بسیار 
با اهمیت است، چون اجرای آن در زندگی و مسائل تجاری مردم بسیار اثرگذار 
است و موجب کاهش اختلافات مردم و ایجاد ثبات و آرامش در زندگی مردم 
می شود. وی افزود: تاکنون ۲۱ جلسه در شورای راهبری قانون الزام به ثبت 
رسمی معاملات اموال غیرمنقول برگزار شده که این جلسات ۱۳۳ مصوبه را در 

پی داشته است. در این جلسات همواره مصوبات جلسه قبل پیگیری شده و بر 
نحوه اجرای آنها نظارت شده است.

معاون اول قوه قضاییه تصریح کرد: ۶ آیین نامه مربوط به تشکیلات قضایی 
در این قانون پیش بینی شده است که باید به امضای رئیس قوه قضاییه برسد. 

یکی از این آیین نامه ها، آیین نامه ماده ۳ بود که به تصویب رسید و ابلاغ شد.
وی گفت: ۸ آیین نامه دیگر نیز مربوط به دولت است که برخی پیش نویس 
آنها تهیه و به دولت ارسال شد. انتظار داریم دولت در تصویب این آیین نامه ها 
اهتمام ویژه ای داشته باشد چرا که اقدام موثر در این زمینه نیازمند تصویب 
این آیین نامه هاست. حجت الاسلام والمسلمین خلیلی افزود: با توجه به اینکه 
همه جوانب در این قانون در نظر گرفته شده و تکالیف دستگاه ها آورده شده 
است، در آینده شاهد تحولات خوبی در این زمینه و کاهش پرونده ها در محاکم 
خواهیم بود چرا که اختلافاتی که به دلیل نابسامانی در حوزه املاک به وجود 

آمده بود با این قانون رفع می شود.

معاون اول قوه قضاییه ؛

دستگاه های اجرایی تداخلات آماری خود را رفع کنند

سیدعباس عراقچی:

 با کشورهای منطقه بر سر مشترکاتمان با سوریه کار می کنیم

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه آزاد 
اندیشی و مناظرات فکری می تواند منجر به تخلیه 
هیجانات سیاسی دانشجویان شود، گفت: به شدت 
نیازمند گفت و گو هستیم، چرا که با مناظره و گفت 
و گو کردن، بسیاری از مشکلات جامعه حل خواهد 

شد. 
سید عباس صالحی جمعه شب در آیین اختتامیه 
مناظره  استانی  مسابقات  دوره  سیزدهمین 
صحیح  راهبری  به  اشاره  با  هرمزگان،  دانشجویان 
مناظره توسط مناظره کنندگان، اظهار کرد: ما باید 

با هم حرف بزنیم و در همه عرصه ها به جای دعوا 
کردن از ابزار گفت و گو استفاده کنیم؛ چرا که در این 

صورت راه های جدید گشایش خواهد یافت .
وی با تاکید بر اینکه ابزار گفت و گو در جامعه نیازمند 
به گونه ای  کشور  شرایط  کرد:  بیان  است،  تقویت 
طبقه بندی های  از  بسیاری  که  است  خورده  رقم 
در  آنچه  امروز  و  رفته  میان  از  کشور  دانشگاهی 
هرمزگان دیدیم چیزی از سطح مناظرات دانشجویی 
ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  نداشت.  کم  تهران  دانشگاه 
اسلامی با اشاره به نامه ای که در دهه ۸۰ جمعی از 

فرهیختگان به رهبرمعظم انقلاب نوشتند، گفت: 
نامه موجب شد  این  به  انقلاب  معظم  رهبر  پاسخ 
تا بنای مناظرات در کشور گذاشته شود. صالحی 
به راهبری صحیح مناظره توسط مناظره  با اشاره 
کنندگان، بیان کرد: ما باید با هم حرف بزنیم و در 
همه عرصه ها به جای دعواکردن از ابزار گفت و گو 
استفاده کنیم؛ چرا که در این صورت راه های جدید 
گشایش خواهد یافت . وی خوب شنیدن را یک هنر 
دانست و ادامه داد: خوب شنیدن قدم اول خوب 

زندگی کردن است و باید این مهم در ما تقویت شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 مناظرات دانشجویی، تخلیه هیجانات سیاسی را بدنبال دارد

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: دانشجویان ذخیره حیاتی 
جامعه هستند و جوانان امروز به دنبال اقناع منطقی هستند و هر حرفی را 

بدون دلیل نمی پذیرند.
امیر عزیز نصیرزاده در مراسم گرامیداشت روز دانشجو در دانشگاه صنعتی 
مالک اشتر، با تبریک این روز و موفقیت در پرتاب ماهواره بر سیمرغ و فخر ۱، 
بر اهمیت نقش دانشجویان در پیشرفت کشور تأکید و اظهار کرد: جوانان 

امروز به دنبال اقناع منطقی هستند و هر حرفی را بدون دلیل نمی پذیرند.
وزیر دفاع در بخش دیگری از سخنان خود با مرور تاریخی روز دانشجو و 
دلایل نام گذاری ۱۶ آذر، گفت: در این روز، دانشجویان دانشگاه تهران 
به ورود نیکسون، معاون رئیس جمهور وقت آمریکا که نقش مستقیمی در 

کودتای ۲۸ مرداد داشت، اعتراض کردند. دانشگاه تهران، به عنوان بزرگترین 
موسسه علمی آن زمان، نماد مبارزه با سلطه و دخالت های خارجی شد.

امیر نصیرزاده با اشاره به تاریخ ۲۵۰ ساله آمریکا افزود: پیشرفت این کشور 
عمدتاً به علت بهره کشی از کارگران رایگان، جذب نخبگان سراسر جهان و 
دوری از صحنه جنگ ها بوده است. آمریکا با وجود مشارکت در جنگ های 
با  جهانی اول و دوم، کمترین آسیب و بیشترین سود را برد. این کشور 
راه اندازی جنگ هایی مانند جنگ کره، ویتنام، افغانستان و عراق و همچنین 
بی گناه،  کودکان  و  زنان  علیه  در جنایات  رژیم صهیونیستی  از  حمایت 
بزرگترین جنگ افروز جهان به شمار می رود و عامل بسیاری از مشکلات 

امروز دنیاست.

وزیر دفاع:

 جوانان امروز، هر حرفی را بدون دلیل نمی پذیرند

یک فعال سیاسی در خصوص ابلاغ قانون عفاف و 
حجاب در مجلس شورای اسلامی و رویکرد قالیباف 
گفت: ما نیازمند این هستیم که قالیباف به عنوان 
رئیس مجلس از ظرفیت خود برای کمک به دولت 
و حل تنش ها به درستی استفاده کند. اگر بتواند 
تصمیم درستی بگیرد و مسیر انحرافی را در پیش 

نگیرد، آینده ی سیاسی خود را تضمین می کند.
و  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  میرزایی  جلال 
در  ایلنا،  با  درگفت وگو  ایلام،  مردم  سابق  نماینده 
قانون  ابلاغ  پیامدهای  از  خود  ارزیابی   خصوص 
عفاف و حجاب و اینکه آیا اجرای این قانون در شرایط 
فعلی دغدغه اصلی مردم است یا خیر، گفت: در این 
خصوص هنگامی که می گوییم مردم، باید آن ها را به 
دو دسته تقسیم کنیم؛ بخشی که حجاب را ارزش را 
می دانند و رعایت می کنند و  بخش دیگری که آن را 
رعایت نمی کنند ما معتقدیم بخش عمده ای از این 
گروه به دنبال بی ارزش کردن حجاب نیستند اگر 
انسجام   و  قانون می خواهیم همبستگی  برپایه  ما 
اجتماعی و سیاسی را تقویت کنیم، باید به واقعیات 

توجه کنیم و کمک کنیم اقشار مختلف جامعه که 
ارزش های متفاوت و دیدگاه های متفاوتی دارند را 
به یکدیگر نزدیک کنیم و نباید اختلافات جامعه را 
بیشتر کنیم و دوگانگی به وجود بیاوریم. اما به نظر 
بنده الان قانون عفاف و حجاب، اولویت کشور، مردم 

و خانواده ها نیست.
 میرزایی در خصوص اینکه چقدر ضرورت دارد که 
قالیباف مسئولیت کافی در قبال تصمیمات کلانی 
که تحت ریاست او اتخاذ شده را بپذیرد، خاطرنشان 
مناسبی  و  خوب  مواضع  اخیر  روز  چند  در  کرد: 
اتخاذ شده است. کسانی مثل ما که حامیان دولت 
هستیم، اگر به یکسری معذوراتی که آقای قالیباف 
با آن مواجه است، احترام بگذاریم و شرایط و وضعیت 
کنونی کشور را نسبت به سیاست داخلی و خارجی 
در نظر بگیریم، مجموعا در خصوص لایحه حجاب 
و عفاف با مشکلی روبرو نمی شویم. پزشکیان گفته 
باید  هم  و  شود  حفظ  ارزش ها  باید  هم  که  است 
انسجام ملی تقویت شود. بنابراین اگر بینش مناسبی 
داشته باشیم، تصمیمی را که مشکل ایجاد  کند،  

نمی گیریم.
قالیباف  این فعال سیاسی درباره رویکرد دوگانه 
در حمایت کردن از مواضع تندروها و در موارد دیگر 
تلاش  برای تعامل با دولت گفت: به نظر من قالیباف 
رویکرد دوگانه ای ندارد؛ او در مجلسی کار می کند که 
تفکرات متفاوتی بر آن غالب است. علیرغم موضعی 
که رئیس مجلس در خصوص ابلاغ و اجرایی شدن 
و  شود  پیروز  عقلانیت  امیدوارم  من  گرفت،  قانون 
تصمیمی منطقی و عقلایی بر مبنای همبستگی 
و انسجام ملی که در شرایط فعلی به آن نیاز مبرم 
داریم، گرفته شود. نبه نظر من پزشکیان و قالیباف 
تعامل خوبی با یکدیگر دارند و درجلسه سران قوا، 

می تواند مسائل را حل کنند.
که  هستیم  این  نیازمند  ما  کرد:  اظهار  میرزایی 
قالیباف به عنوان رئیس مجلس از ظرفیت خود برای 
کمک به دولت و حل تنش ها به درستی استفاده 
مسیر  و  بگیرد  درستی  تصمیم  بتواند  اگر  کند. 
انحرافی را در پیش نگیرد، آینده ی سیاسی خود را 

تضمین می کند.

میرزایی فعال سیاسی اصلاح طلب:

قالیباف از ظرفیت خود برای حل تنش ها به درستی استفاده کند 
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پوسیدگی دندان نوعی بیماری است که در آن بافت سخت دندان )مینا و سپس عاج( تخریب می شود. این تخریب به وسیله اسیدی که از برخی 
باکتری ها خارج می شود به وقوع می پیوندد.

 پوسیدگی دندان نوعی بیماری است که در آن بافت سخت دندان )مینا و سپس عاج( تخریب می شود. این تخریب به وسیله اسیدی که از برخی 
باکتری ها خارج می شود به وقوع می پیوندد. این اسید خارج شده از باکتری های مخرب باعث تخریب و پوسیدگی دندان ها می شود. مواد غذایی که 
قند و شکر زیادی دارند باعث تخریب دندان ها می شود. همین طور غذاهایی که نشاسته زیادی دارند نظیر )چیپس( هم در پوسیدگی دندان ها نقش 
دارند. از طرفی تحقیقات ثابت کرده که کمبود برخی از ویتامین ها در تغذیه فرد می تواند خطر پوسیدگی دندان ها را افزایش بدهد. سه ویتامین اساسی 

.C ویتامین ،D ویتامین ،A که کمبود آن ها می تواند سبب پوسیدگی و خراب شدن دندان ها شود عبارتند از: ویتامین
ویتامین A: کمبود ویتامین A سبب اختلال در سلول های اپیتلیال می شود. این سلول ها وظیفه ترشح کلسیم، فسفات، فلوراید، منیزیم و ... را بر 
عهده دارند. همه این مواد به سالم ماندن دندان ها کمک می کنند. کمبود ویتامین A سبب ضعیف شدن مینای دندان می شود. نتیجه این کمبود 
کاهش تراکم مینای دندان می شود. تخم مرغ، شیر، جگر سیاه، هویج، سبزیجات زرد و نارنجی مانند کدو حلوایی، اسفناج و سایر سبزیجات برگ سبز، 

از منابع تأمین ویتامین A هستند.
ویتامین D: ویتامین D تعادل کلسیم و فسفر را بدن کنترل می  کند. کلسیم و فسفر برای سلامت عاج دندان ضروری هستند. مطالعات نشان داده است که کودکانی که سطح ویتامین D آن ها بالاست، پوسیدگی دندانی کمتری دارند. برخی منابع 

ویتامین D عبارتند از: آفتاب، منابع گیاهی )غلات و برخی سبزیجات و میوه ها(، منابع حیوانی )کره، روغن کبد ماهی، زرده تخم مرغ، خامه، جگر، ماهی ساردین(
ویتامین C: کمپود ویتامین C هم می تواند سبب التهاب لثه ها و خونریزی آن ها به ویژه هنگام مسواک زدن و سبب ضعف بافت همبند و پوسیدگی دندان ها شود. منابع آن هم عبارت است از: پرتقال، زردآلو، گیلاس.

ویتامین هایی که کمبود آن سبب پوسیدگی دندان می شود

همه انسان ها حداقل در دوره ای از زندگی خود با مشکلات خواب و معضل بی خوابی روبرو 
می شوند.

این در حالی است که اینگونه مشکلات در طول زمستان به دلیل سردتر شدن هوا ممکن است 
تشدید هم بشود. هرچند از قدیم روش های مختلفی برای بهبود کیفیت خواب شبانه توصیه شده 

است اما مشکلات مرتبط با خواب یا کم خوابی همچنان در زندگی انسان ها وجود دارند.
متخصصان خواب توصیه هایی را برای کاهش مشکلات مرتبط با خواب و بی خوابی شبانه مطرح 

می کنند که در ادامه به پنج مورد از آنها اشاره شده است.
مشکلات زندگی خود را قبل از خواب مرور نکنید

بسیاری از انسان ها عادت دارند تا قبل از به خواب رفتن به اتفاق هایی که در طول روز برای آنها 
افتاده و همچنین مشکلاتشان فکر کنند. این در حالی است که برای تجربه خوابی آرام توصیه 

می شود که افراد پیش از به خواب رفتن ذهنی آرام و بی دغدغه داشته باشند.

انجام فعالیتی آرامبخش و نگارش مشکلات خود روی کاغذ پیش از خواب از جمله روش هایی 
است که می تواند به شما در این زمینه کمک کند.

اگر خوابتان نمی رود به رختخواب نروید
برخلاف آنچه تصور می شود باقی ماندن در تختخواب به اینکه سریعتر خوابتان برود، کمکی 
نمی کند. به گفته متخصصان، تختخواب نباید به محیطی اضطراب زا برای ذهن افراد تبدیل شود. 
از سوی دیگر اگر بی خوابی به سراغتان آمد حتما از جایتان برخیزید و فعالیتی انجام دهید تا به 

تدریج خوابتان بگیرد.
به گفته دانشمندان، افرادی که از مشکلات مرتبط با خواب رنج می برند، نباید اگر خسته نیستند 

به رختخواب بروند. این امر می تواند اثری برعکس داشته باشد.
عوض کردن هوای اتاق خواب

به گزارش یورونیوز، مغز ما در همه مراحل خواب به اکسیژن و دمای ایده آل نیاز دارد. به گفته 
متخصصان، دمای ایده آل برای به خواب رفتن دمای ۱۸ درجه سانتیگراد بالای صفر است. به 
همین دلیل توصیه می شود تا هوای اتاق خواب خود را یک ربع پیش از رفتن به رختخواب با باز 

کردن پنجره ها عوض کنید.
از تختخواب فقط برای خواب استفاده کنید

خواب افراد نباید به منبعی برای اضطراب و دلهره تبدیل شود، بلکه در ذهن ما باید خواب با آرامش 
در ارتباط باشد. متخصصان توصیه می کنند که تختخواب خواب خود را به میز کار با لپتاپ و گوشی 

تبدیل نکنید. این امر کمک می کند تا در طول خواب شبانه بیدار نشوید.
بی خوابی های شبانه خود را بزرگ جلوه ندهید

بی خوابی شبانه اگر سه بار یا بیشتر از آن در طول هفته و به مدت سه ماه تجربه شود به عنوان 
بی خوابی مزمن شناخته می شود. به همین دلیل نباید بابت بی خوابی های گاه و بی گاه خود نگران 
شوید. یکی از راه های مقابله با بی خوابی شبانه می تواند انجام تمرین هایی باشد که برای بهتر به 
خواب رفتن توصیه می شود. اگر بی خوابی شما بیشتر از سه بار در هفته و به مدتی بیشتر از سه ماه 

ادامه پیدا کرد، بهتر است با پزشک خود مشورت کنید.

سلامت

 اثرات آلودگی هوا بر سلامتی و پیشنهادهای محافظتی

بهبود نفخ شکم با مصرف این مکمل

ویتامین D یکی از ویتامین های ضروری است که کمبود آن منجر به بروز 
مشکلات زیادی می شود به تازگی ارتباطی بین کمبود ویتامین D و نفخ نیز 

پیدا شده است.
به گزارش خبرآنلاین، نفخ می تواند به دلایل مختلفی ایجاد شود و می تواند 
نشانه یک بیماری زمینه ای باشد. برخی افراد بر این باورند که نفخ ممکن 
است با کمبود ویتامین D مرتبط باشد اما در برخی موارد، نفخ ممکن است 
یا  مداوم  نفخ  اگر  بنابراین  باشد؛  جدی تر  زمینه ای  بیماری  یک  از  ناشی 
علائم دیگر را تجربه می کنید، مهم است که به یک ارائه دهنده مراقبت های 

بهداشتی مراجعه کنید.
 D به گزارش بهداشت نیوز،اگرچه مطالعاتی که نفخ را با کمبود ویتامین
مرتبط می کنند بسیار کم هستند اما برخی شواهد نشان می دهد که سطوح 
پایین ویتامین D ممکن است با برخی از اختلالات گوارشی که نفخ علامت 
 ،)CDC( آن است، مرتبط باشد. به گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری
بیماری التهابی روده )IBD( اصطلاحی است برای توصیف گروهی از دو 
اختلال التهابی مزمن )کولیت اولسراتیو و بیماری کرون( که بر دستگاه 

گوارش تأثیر می گذارند.
دکتر آشوین آنانتاکریشنان، متخصص گوارش توضیح داد: شیوع کمبود 
ویتامین دی در بیماری التهابی روده در مطالعات مختلف متفاوت است اما به 
نظر می رسد که حداقل در برخی از مطالعات، ۶۰ تا ۷۰ درصد افراد مبتلا به 

بیماری التهابی روده سطح ویتامین D کافی نداشته باشند.
علاوه بر این، نتایج یک کارآزمایی تصادفی سازی و کنترل شده در سال 
۲۰۱۶ نشان داد که پس از افزایش مصرف ویتامین D، بهبود قابل توجهی 
در علائم افراد مبتلا به سندرم روده تحریک پذیر )IBS( وجود داشت. سندرم 
روده تحریک پذیر یک بیماری شایع گوارشی است که معده و روده را تحت 
تاثیر قرار می دهد و با علائمی مانند درد شکم، نفخ، یبوست و اسهال مشخص 

می شود. 
گذشته از اختلالات گوارشی، عدم تحمل لاکتوز و گلوتن نیز می تواند باعث 
نفخ، گاز و ناراحتی معده شود. زمانی که بدن قادر به هضم صحیح برخی 

غذاها نباشد، می تواند منجر به نفخ شود.
همچنین یبوست می تواند باعث نفخ شود زیرا می تواند منجر به تجمع گاز 
و مدفوع در روده بزرگ شود. هنگامی که مدفوع برای مدت طولانی در روده 
بزرگ باقی می ماند، باکتری هایی که به طور طبیعی در روده بزرگ زندگی 

می کنند می توانند شروع به تجزیه مدفوع و تولید گاز کنند.
 به گفته یکی ازپزشکان مرکز جان هاپکینز ایالات متحده، این گاز می تواند 
به نفخ کمک کند. به گفته کلینیک کلیولند ایالات متحده، تغییرات هورمونی 

همچنین می تواند باعث نفخ، به ویژه در زنان طی دوره قاعدگی شود.
به گفته این کلینیک، در برخی موارد، نفخ ممکن است ناشی از یک بیماری 
زمینه ای جدی تری مانند سرطان باشد بنابراین اگر نفخ مداوم یا علائم دیگر 
را تجربه می کنید، مهم است که به یک ارائه دهنده مراقبت های بهداشتی 

مراجعه کنید.

از چه سنی دیگر نباید کودک را قنداق کنید؟
گاهی اوقات پیش می آید که نوزاد هنگام خواب دست و پایش تکان می خورد 
و از خواب می پرد و در این مواقع معمولا به مادر سفارش می کنند که نوزادش را 
قنداق کند... قنداق کردن کودک کمک زیادی به خواب بهتر و آرام تر او می کند. 
وقتی بدانید چرا و چه زمانی و چطور نوزاد خود را قنداق کنید، متوجه فواید آن 
نیز خواهید شد. اما وقتی به قنداق کردن کودک عادت کردید حالا باید بدانید 
تا روال پیشرفت  را متوقف کنید  باید قنداق کردن کودک  که چه زمانی دیگر 
عادت های خواب کودک به درستی پیش برود. برای خیلی از پدر و مادرها این 

تغییر گیج کننده است؛ اما نباید این طور باشد.
قنداق کردن شرایطی شبیه رحم مادر ایجاد می کند

واردشدن از رحم مادر به دنیایی جدید برای نوزاد ساده نیست. نوزاد ناگهان 
خودش را در دنیای سرد و روشن می بیند که با محیط گرم و نرمی که به آن عادت 
کرده بود خیلی فرق می کند. قنداق کردن کودک، تقریباً همان محیط گرم ونرم 
رحم را برای کودک ایجاد می کند و احساس امنیت و راحتی به او می دهد تا کم کم 

به دنیای جدیدش خو بگیرد.
قنداق شبیه لمس و نوازش آرام بخش مادر و پدر است

لمس و نوازش دارای اثرات نورولوژیکی است و واکنشی آرامش بخش در مغز 
انسان ایجاد می کند، ضربان قلب و فشارخون را پایین می آورد و کورتیزول را نیز 
کاهش می دهد. ضمناً لمس و نوازش یک نیاز اساسی برای رشد و سلامت نوزاد 
است. قنداق کمک می کند فشار نرمی مشابه تماس و آغوش مادر برای کودک 

فراهم شود و کودک بدون بی قراری به خواب راحت تری برود.
بچه هایی که قنداق می شوند زودتر به خواب می روند و بیشتر هم در خواب 
می مانند. وقتی کودک بهتر و بیشتر می خوابد، پدر و مادر نیز بهتر می خوابند و 

این برای کل خانواده خوب است!
قنداق کردن رفلکس مورو را کاهش می دهد

یکی از فواید قنداق کردن کودک این است که اثرات رفلکس مورو یا رفلکس ترس 
کودک کمتر می شود. رفلکس مورو یک واکنش نورولوژیکی نرمال است. در این 
رفلکس نوزاد در صورت مواجهه با یک استرس ناگهانی محیطی همچون صدا، 
سر و پاها را باز می کند و بازوها را به بالا و بیرون برده و انگشتان دست را باز می کند. 
کودک این رفلکس را از سه ماهگی تا ۴ ماهگی تجربه می کند. هر چند نشان دادن 
رفلکس مورو به معنی سلامت نوزاد است؛ اما اثرات آن می تواند خواب نوزاد را 
مختل کند. این رفلکس باعث حرکات غیرارادی می شود که می توانند کودک را از 
خواب بیدار کنند. قنداق کردن کمک می کند جلوی این حرکات ناگهانی گرفته 

شده و کودک خواب آرام تری داشته باشد و از خواب نپرد.
قنداق کردن به تنظیم دمای بدن کودک کمک می کند

قنداق کردن کودک می تواند به حفظ دمای بدنش کمک کند. قنداق را خیلی 

هم لایه دار نکنید یا پتوی خیلی گرم روی کودک نیندازید. زیاد گرم کردن کودک 
خطر سندرم مرگ ناگهانی نوزاد را افزایش می دهد.

بچه هایی که قنداق می شوند زودتر به خواب می روند و بیشتر هم در خواب 
می مانند. وقتی کودک بهتر و بیشتر می خوابد، پدر و مادر نیز بهتر می خوابند و 

این برای کل خانواده خوب است!
قنداق کردن کولیک نوزاد را کاهش می دهد

هر کسی که تجربه بچه دارشدن دارد می داند که کولیک یکی از سخت ترین 
که  را  نوزادی  نمی توانند  واقعاً  والدین  از  بعضی  است.  بچه داری  قسمت های 
کولیک دارد آرام کنند. کولیک در واقع نتیجهٔ رشد و تکامل سیستم گوارش کودک 
است که باعث می شود کودک به سختی بتواند شیر را هضم کند. این شرایط ایجاد 
نفخ و گاز و درد شدیدی می کند و کودک ساعت ها بی قرار است و گریه می کند. 
یکی از فواید قنداق کردن این است که قابلیت شگفت انگیزی در آرام کردن کودک 

کولیکی دارد و این به دلیل فشاری است که قنداق به شکم کودک وارد می کند.

قنداق کردن ریسک سندرم مرگ ناگهانی نوزاد را کاهش می دهد
اگر قنداق کردن کودک به درستی انجام شود، مؤثر و ایمن است. قنداق کردن 
باعث می شود وضعیت خواب نوزاد ایمن باشد. تحقیقات نشان می دهد نوزادانی 
که روی شکم می خوابند بسیار در معرض سندرم ناگهانی مرگ نوزاد هستند. هرگز 

کودک را روی شکم نخوابانید؛ چون او هنوز قادر نیست سرش را بچرخاند.
 در چه سنی دیگر نباید کودک را قنداق کنید؟

به عنوان یک اصل کلی، وقتی کودک شروع به نشان دادن علائم غلت زدن و 
برگشتن کرد دیگر نباید او را قنداق کنید. به طور متوسط، بچه ها این علائم را بین 
۲ تا ۶ ماهگی نشان می دهند. لازم به یادآوری است که برای بعضی از بچه ها این 

اتفاق می تواند در هشت هفتگی بیفتد و برای برخی دیگر دیرتر.
اگر یک کودک طی خواب غلت می زند درحالی که هنوز قنداق می شود این 
می تواند یک خطر باشد؛ زیرا حرکت یا تنفس کودک محدود می شود. اگر از 
قنداق های سنتی استفاده می کنید که نیازمند پیچیدن است، این احتمال وجود 

دارد که قنداق شُل شود که این نیز خطر خفگی برای کودک دارد.
علائمی که نشان می دهند دیگر نباید کودک را قنداق کنید

اگر کودکتان یک یا چند تا از این علائم را نشان داد پس وقت آن است که قنداق 
را کنار و دست وپای کودک را حین خواب آزاد بگذارید. بچه ها به طورکلی این علائم 
را از ۲ تا ۶ ماهگی نشان می دهند. اگر مطمئن نیستید حتماً با متخصص کودک 

مشورت کنید.
در ادامه علائمی را خواهیم گفت که نشان می دهند دیگر نباید کودک را موقع 

خواب قنداق کنید:
کودک طی بازی غلت زدن را شروع کرده است

در زمان تامی تایم از دست هایش برای بالا نگه داشتن سینه اش استفاده می کند
رفلکس مورو کمتر شده یا برطرف شده است

پاهایش را بالا می آورد و آنها را به طرفین پرت می کند
توانایی این را دارد که از قنداق پیچ فرار کند

و در آخر اینکه در برابر قنداق شدن مقاومت نشان می دهد.
چرا باید قنداق کردن کودک از زمانی به بعد را متوقف کنید؟

اولین دلیل ایمنی کودک است. اگر کودک هنگامی که قنداق است غلت بزند 
و روی شکم قرار بگیرد، برگشتن به وضعیت اول برایش سخت خواهد بود و این 
نه تنها برای کودک ناراحت کننده است؛ بلکه خطرات جدی نیز وجود دارند، از 

جمله احتمال خفگی کودک.
قنداق کردن کودک بعد از سنی که گفتیم می تواند بر رشد مهارت های حرکتی 
او نیز اثر بگذارد. وقتی می بینید کودک شروع کرده به تلاش برای غلت زدن، دیگر 

نباید قنداقش کنید و آزادش بگذارید.

چگونه بر مشکل بی خوابی شبانه غلبه کنیم؟

گفت:  بهشتی  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  استاد 
سرطان مثانه یکی از شایع ترین بیماری در حوزه مجاری 
ادراری است و این نوع سرطان نسبت به سرطان های دیگر 

بسیار خطرناک تر و سرعت پیشرفت آن بیشتر است.
عباس بصیری متخصص جراحی کلیه و مجاری ادراری 
و استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی »در حاشیه 
دومین همایش سراسری پیوند کلیه ایران در دانشگاه علوم 
پزشکی بابل« گفت: سرطان پروستات معمولًا سرطانی 
است که رشد آرامی دارد و نقش ژنتیک و ارث در سرطان 
پروستات شناخته شده است ولی در سرطان مثانه این طور 
نیست و بیشتر عوامل خارجی در ابتلاء به این نوع سرطان 

مؤثر هستند.
وی ادامه داد: علت اصلی ابتلاء به سرطان مثانه سیگار 
و دخانیات است بطوری که با مصرف دخانیات خودمان 
را در معرض خطرناک ترین سرطان دستگاه ادراری قرار 

می دهیم.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: مصرف دخانیات، سیگار 

و اعتیادهای غیر سیگار از قبیل تریاک و مشتقات آن ها در 
ایجاد سرطان مثانه نقش بسیار مهمی دارند.

بصیری گفت: سرطان مثانه علائم هشدار دهنده دارد 
برخلاف سرطان پروستات که ممکن است سال ها بیمار 

مبتلا بوده و اطلاع نداشته باشد.
مهم ترین  و  اولین  ایرانی  مردان  در  افزود:  پزشک  این 
علامت در سرطان پروستات نشانه خون در ادرار بوده که 
متأسفانه مردم به این علامت مهم توجه نمی کنند و جدی 

نمی گیرند.
متخصص جراحی کلیه و مجاری ادراری دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی افزود: با مراجعه به پزشک و تشخیص 
سریع می توان در مراحل ابتدایی درمان مؤثری داشت ولی 
در مراحل پیشرفته متأسفانه حتی با انجام شیمی درمانی و 

ایمونوتراپی معلوم نیست نتیجه بسیار خوبی گرفت.
بصیری گفت: البته در زمینه جراحی و درمان سرطان 
مثانه پیشرفت های خیلی خوبی داشتیم ولی مهم ترین 
بحث در مورد سرطان ها، پیشگیری است که با اقدامات 
ساده همچون عدم مصرف دخانیات و مواد مخدر می توان 

از ابتلاء به آن جلوگیری کرد.

مهم ترین عوامل ایجاد سرطان مثانه
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مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اوج ساعت تصادف موتورسیکلت ها
 ۶ عصر تا ۹ شب

قم گفت: ۳۸ درصد  ترافیک شهرداری  و  مدیرعامل سازمان حمل ونقل 
از تصادفات  ناشی  و ۳۹ درصد مصدومان  راکبان  به فوت  تصادفات منجر 
موتورسواران در همین ساعت ها است که اوج ساعت پر تصادف ۶ عصر تا ۹ 

شب است.
علیرضا خلیلی در گفت وگویی با اشاره به وضعیت تصادفات موتورسیکلت 
در شهر قم اظهار کرد: طبق مطالعات انجام شده، چهار عامل اساسی در 
تصادفات موتورسیکلت ها اقدامات غیرایمنی راکبان موتور، نقص فنی موتورها، 
استفاده چندین نفر از یک موتورسیکلت و توجه نداشتن سایر کاربران، عامل 

تصادفات موتورسیکلت در قم است.
وی با بیان اینکه سامانه تردد موتورسیکلت ها به دنبال این است که تداخل 
ترافیکی سایر وسایل نقلیه و موتورسیکلت ها را کاهش دهد، افزود: در حال 
حاضر ۳۰۰ تا ۳۵۰ موتورسیکلت در سطح قم فعالیت می کنند، در واقع به 
نسبت جمعیت یعنی به ازای هر چهار یا پنج نفر یک موتور در سطح شهر 

حرکت می کند.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: با توجه 
به اینکه تعداد زیادی از فوتی های حوادث موتورسیکلت زیر ۱۸ سال و از 

دانش آموزان هستند، اقدام پیشگیرانه کافی در این زمینه صورت نمی پذیرد.
خلیلی با اشاره به اینکه توصیه شهرداری قم جایگزینی دوچرخه به جای 
موتورسیکلت است، ادامه داد: با همراهی پلیس راهور برنامه های متعددی 
برای آموزش شهروندی در زمینه خطرات موتورسیکلت پیش بینی شده است.

وی با تاکید بر اینکه طی دو ماه اخیر ۲۰ دبیرستان هدف فرهنگ سازی 
گفت:  باشد،  خانواده ها  درون  باید  اصلی  حساسیت  اما  بودند،  ترافیکی 
مطالعات گسترده ای در سطح شهر قم برای شناسایی معابری که بیشترین 
تصادفات موتورسیکلت در آن صورت می گرفت از سوی شهرداری قم انجام 
شده است. وی اضافه کرد: علت اصلی تصادفات از پلیس راهور دریافت و 

شمارش میدانی موتورها و تخلفاتی که دارند نیز انجام شده است.
خلیلی با اشاره به آماری از تصادفات در قم گفت: در ۶۷ درصد از تصادفات 
در سطح شهر قم موتورسیکلت ها درگیر هستند و ۳۳ درصد تصادفات نیز 

مربوط به سایر وسایل نقلیه است.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: طی بررسی های 
صورت گرفته نقاط حادثه خیز و ساعات تصادفات مشخص شده است که بر 
اساس جامعه آماری تصادفات بر اساس اعلام پلیس راهور و اورژانس، بیشترین 
تصادفات ۵ عصر تا ۵ بامداد است که علت این است که بخشی از موتور سواران 
که اغلب نوجوان و جوان هستند برای موارد تفریحی از این وسیله در این 
ساعات استفاده می کنند. خلیلی عنوان کرد: ۳۸ درصد تصادفات منجر به 
فوت راکبان و ۳۹ درصد مصدومان ناشی از تصادفات موتورسواران در همین 

ساعت ها است که اوج ساعت پر تصادف ۶ عصر تا ۹ شب است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

ایجاد سامانه مدیریت حمل ونقل بار 
در هسته مرکزی

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از تجهیز ۱۴ سامانه هوشمند 
مدیریت ترافیک برای ساماندهی و مدیریت حمل ونقل بار در هسته مرکزی 

شهر خبر داد.
بار در شهر قم  به ساماندهی  اشاره  با  یزدی در گفت وگویی  رضا خانه زاد 
اظهار کرد: یکی از دغدغه های کلان شهرهای کشور در حوزه ترافیک مسئله 
حمل ونقل بار در داخل شهر است که آسایش و ایمنی شهروندان را تحت تأثیر 

قرار می دهد و نیازمند ساماندهی است.
وی با اشاره به اینکه شهر سه قسمت دارد که شامل بخش بیرونی، هسته 
مرکزی و میانی است، افزود: بحث هسته مرکزی در برنامه ساماندهی قرار دارد 

و ۱۴ سامانه در حال تجهیز برای مدیریت مباحث بار در این بخش است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: هدف این است که 
هرکس در هر ساعتی که خواست نتواند در هسته مرکزی بار جابه جا کند، باید 

مجوز لازم را اخذ کند و ساعت خاصی برای انتقال بار داشته باشد.
خانه زاد یزدی با اشاره به اهمیت مدیریت حمل ونقل بار در ابعاد مختلف تاکید 
کرد: حمل ونقل بار در شهر نکاتی درباره مسائل پدافندی دارد و باید مبدا و 

مقصد، وزن و بارنامه نیز مورد توجه قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه مبحث ساماندهی حمل ونقل بار تا پایان سال جاری به 
نتیجه خواهد رسید، گفت: در حال حاضر حمل ونقل بیش از ۱۰ تن در برنامه 
است اما در طرح جامع بار شهر قم خودروهای وانت و نیسان نیز شامل این 

موضوع می شود و آن ها نیز در یک افق میان مدت باید تحت کنترل باشند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: کنترل سوخت در کل کشور 
تحت نظر و رصد است، حتی وانت های داخل شهر نیز باید رصد شود؛ این 
سامانه تحت لینک با سامانه تخصیص سوخت خواهد بود و این دو با هم به 

صورت شبکه ای تعامل اطلاعات خواهند داشت.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم:

تاثیر اجرای طرح های تسهیلگری 
در بهبود زندگی در محلات

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم گفت: با اجرای طرح های 
جامع تسهیلگری در محلات به دنبال ارتقای کیفیت زندگی شهروندان و 

تقویت همبستگی اجتماعی هستیم.
علیرضا خاکی در گفت وگویی، از اجرای گسترده طرح های تسهیلگری در 
محلات خبر داد و اظهار کرد: در راستای تحقق برنامه های توسعه ای، تلاش 
کرده ایم تا با اجرای طرح های جامع در حوزه های مختلف، نقش مهمی در 

بازآفرینی محلات ایفا کنیم.
وی افزود:هدف از تسهیلگری، ارتقای کیفیت زندگی ساکنان محلات اطراف 

حرم و تقویت مشارکت مردمی در فرآیندهای توسعه ای است.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم اجرای طرح شهروند 
خبرنگار یکی از اقدامات شاخص در حوزه عمران و خدمات شهری دانست و 
خاطرنشان کرد: این طرح با هدف شناسایی و مستندسازی مشکلات محلات 

از سوی شهروندان اجرا شده است.
وی با اشاره به برنامه های فرهنگی و اجتماعی بیان داشت: برگزاری بیش از 
۴۰۰ دوره آموزشی در زمینه های اجتماعی و فرهنگی با هدف ارتقای آگاهی 
عمومی و افزایش مشارکت گروه های محلی از جمله اقدامات موثر بوده است.

خاکی گفت: مشارکت در طراحی و اجرای برنامه های فرهنگی مشترک میان 
گروه های محلی و نهادهای مختلف، باعث تقویت همبستگی اجتماعی در این 

محلات شده است.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم ابراز کرد: برگزاری سه 
دوره آموزشی و مهارتی در حوزه اقتصادی با حضور ۴۰ نفر از علاقه مندان، 
گام مهمی در ایجاد اشتغال پایدار بوده است. وی ادامه داد:همچنین با برپایی 
برای  مناسبی  بستر  کارگاه های مهارتی،  و  نمایشگاه های مشاغل خانگی 
توسعه اقتصادی محلات فراهم شده است. خاکی افزود: تمام این اقدامات در 
چارچوب تدوین و اجرای سند توسعه محله صورت گرفته و با همراهی مردم، 

مسیر پیشرفت و بهبود زیرساخت ها هموارتر خواهد شد.

معاون فرهنگی و اجتماعی سپاه قم :

هیچ شبکه مردمی به قوت 
و قدرت بسیج  نداریم

معاون فرهنگی و اجتماعی سپاه قم گفت: امروز هیچ شبکه مردمی به قوت و 
قدرت بسیج در کشور وجود ندارد.

سرهنگ هادی بادینلو در گفتگویی اظهار داشت: امروز هیچ شبکه مردمی 
به قوت و قدرت بسیج در کشور وجود ندارد. ما یک قرارگاه فرهنگی و اجتماعی 
داریم که تمام نهادها، دستگاه ها و سازمان ها بویژه معاونت های داخلی سپاه 
در آن عضو هستند و ما دبیر این قرارگاه فرهنگی هستیم. در این قرارگاه اعضا 
حضور دارند و به بیان مشکلات و در قشر و نهاد خود می پردازند و در زمینه  آن 

راه حل ارائه می شود. 
وی بیان کرد: قرارگاه دیگری در مجموعه سپاه با عنوان قرارگاه جهاد تبیین در 
سطح استان و کشور وجود دارد. مسئولیت این قرارگاه در استان با استانداری و 
در کشور با وزارت کشور است. این مسئولیت را در مجموعه سپاه، به مجموعه 
معاونت سیاسی حوزه نمایندگی داده بودند. باتوجه به این شبکه قوی که در 
استان ذیل فرهنگی شکل گرفت، برای اولین بار موضوع انتخابات را برعهده  
معاونت فرهنگی سپردند. به همین ترتیب تمام قرارگاه ها یکی شدند و یک 

قرارگاه بنام حضرت معصومه)س( با مسئولیت معاونت فرهنگی ایجاد شد. 
معاون فرهنگی و اجتماعی سپاه پاسداران استان قم در پاسخ به این سوال 
که فعالیت های معاونت فرهنگی سپاه استان نسبت به سنوات گذشته چه 
تفاوت هایی داشته است؟، افزود: معاونت فرهنگی سپاه امام علی بن ابیطالب 
برای اولین بار در عمر ۴۰ ساله خود برترین معاونت فرهنگی در سطح کشور شده 
است و دلیل آن فعالیت هایی بود که عنوان شد. ما یک رشد ۲۵ پله ای داشتیم، 
به این معنا که جایگاه ما ۲۵ کشور بود با این تفاوت که درحال حاضر رتبه ۱ 

کشوری را به خود اختصاص داده ایم.
معاون فرهنگی اجتماعی سپاه قم گفت: ما سال گذشته برای اولین بار در 
کشور آموزش موسیقی گذاشتیم. به مسئولان گروه سرودها، موسیقی آموزش 
دادیم و تا بحال در سطح بسیج این کار انجام نشده بود. پیش از انتخابات یک 
دوره در صداوسیما برگزار کردیم که مبحث تدوین موبایلی آموزش داده شد و 
قریب به ۷۰ نفر از دوستان شرکت کردند. دوره تخصصی فراز هم به صورت 

کشوری برگزاری شد که بالاترین حضور از استان قم بوده است. 
بادینلو اظهار داشت: امروز ۸۰ درصد از مسئولیت کارهای فرهنگی ما توسط 
خواهران انجام می شود. خواهران در عرصه  فرهنگی بویژه در استان قم خیلی 
خوب کار می کنند.  وی عنوان کرد: یکی از مسائلی که در دستورکار ما قرا دارد 
این است که از دل مساجد و پایگاه ها بیرون بیاییم و در همه مناسبت های 
مختلف در سطح شهر ایستگاه های فرهنگی و صلواتی برپا کنیم. معمولا در هر 

مناسبت  ۴۰ الی ۵۰ ایستگاه در سطح شهر مستقر می شود.
 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:

هزار و 78۹ قمی بیمه تامین اجتماعی 
دانشجویی دارند

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: هزار و ۷۸۹ نفر از دانشجویان استان 
با سازمان تامین اجتماعی قرارداد فعال بیمه دانشجویی دارند.

مانند  دانشجویان  کرد:  اظهار  گفت وگویی،  در  مدنی   موسوی  علی  سید 
بسیاری از قشرها می توانند با پرداخت حق بیمه، تحت پوشش تامین اجتماعی 
قرار بگیرند و در دوران تحصیل، برای خود سوابق بیمه ای ایجاد کنند.وی با 
بیان این که طرح بیمه دانشجویان یکی از زیرمجموعه های »طرح بیمه فراگیر 
خانواده ایرانی« به شمار می آید، افزود: تاکنون در استان قم ۲۵ هزار و ۹۰۱ نفر 

تحت پوشش طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی قرار گرفته اند.
کرد:  اظهار  دانشجویی  بیمه  سوابق  ایجاد  به  اشاره  با  مدنی  موسوی 
دانشجویان مانند بسیاری از قشرها می توانند با پرداخت حق بیمه، تحت 
پوشش تامین اجتماعی قرار بگیرند و در دوران تحصیل، برای خود سوابق 
از  یکی  دانشجویان  بیمه  طرح  این که  بیان  با  کنند.وی  ایجاد  بیمه ای 
زیرمجموعه های »طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی« به شمار می آید، اضافه 
کرد: تاکنون در استان قم ۲۵ هزار و ۹۰۱ نفر تحت پوشش طرح بیمه فراگیر 

خانواده ایرانی قرار گرفته اند.
واقع بسته ای  ایرانی، در  فراگیر خانواده  بیمه  ادامه داد:  موسوی مدنی 
است که انواع بیمه های مرتبط با خانواده و افراد از جمله دختران مجرد، 
خانم های خانه دار و دانشجویان را شامل می شود.وی گفت: بر اساس طرح 
بیمه دانشجویی تامین  اجتماعی، تمامی دانشجویان در هر مقطع تحصیلی 
و دانشگاهی که مشغول به تحصیل هستند، می توانند با انعقاد قرارداد و 
پرداخت حق  بیمه، تحت پوشش بیمه تامین  اجتماعی قرار بگیرند که در 
سابقه  به عنوان  آن ها  برای  دانشگاهی  تحصیلات  سال های  صورت،  این 

بیمه پردازی محسوب می شود.
موسوی مدنی بیان کرد: دانشجویان در حال تحصیل در مراکز آموزش عالی، 
با داشتن کارت دانشجویی و دارا بودن حداقل ۱۸ و حداکثر ۵۰ سال می توانند 
نسبت به انعقاد قرارداد و پرداخت حق بیمه اقدام کنند.وی یادآور شد: امکان 
ادامه بیمه پردازی پس از اتمام دوران تحصیل در قالب بیمه اختیاری یا بیمه 
صاحبان حرف و مشاغل آزاد میسر است و سوابق بیمه دانشجویی با سوابق 

بیمه پردازی بعد از دوران دانشجویی تجمیع می شود.
موسوی مدنی با بیان این که سوابق بیمه دانشجویی برای استفاده از خدمات 
بازنشستگی قابل استفاده است، بیان کرد: بازخرید سوابق تامین  اجتماعی در 

هیچ طرحی از جمله طرح بیمه دانشجویی امکان پذیر نیست.
مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: راهنمای انعقاد قرارداد بیمه دانشجویان 
در سامانه es.tamin.ir قرار دارد و متقاضیان می توانند از بخش بیمه شدگان، 
گزینه »بیمه شدگان خاص بیمه فراگیر خانواده ایرانی« را انتخاب کرده و 

مطالعه کنند.
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم:

حمایت مدیریت شهری از مجموعه های 
فرهنگی و جهادی

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: هم افزایی 
و تعامل خوبی میان شهرداری و گروه ها و مجموعه های فرهنگی به ویژه قرارگاه 

فرهنگی ۱۹ دی برقرار است.
سید محمد موسوی منش در گفتگویی، با اشاره به نگاه همکاری شهرداری قم 
با گروه های جهادی اظهار کرد: در کلیه فعالیت های اجرایی از ابتدای سال تا 

کنون شهرداری قم با گروه های جهادی مشارکت داشته است.
وی با اشاره به برگزاری جشن ها و انجام فعالیت ها در دهه کرامت و ولایت 
افزود: شهرداری قم در برگزاری تمام مناسبات و جشن های دهه ولایت و کرامت 
با گروه های جهادی همکاری داشته و تمامی برنامه ها با پشتیبانی شهرداری 

قم اجرا شده است.
ویژه  نگاه  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  سرپرست 
شهرداری به حوزه زیرساخت پروژه ها تاکید کرد و تصریح کرد: قرار گاه فرهنگی 

۱۹ دی یکی از مجموعه فعال در حوزه های آسیب های اجتماعی است.
وی با اشاره به همکاری شهرداری با قرارگاه فرهنگی ۱۹ دی خاطرنشان کرد: 
هم افزایی و تعامل خوبی میان شهرداری و گروه ها و مجموعه های فرهنگی به 
ویژه قرارگاه فرهنگی ۱۹ دی برقرار است و در عرصه فرهنگی وظایف خود را با 

هماهنگی قرارگاه فرهنگی و اجتماعی ۱۹ دی انجام می دهیم.

گفت وگو از مهدی جعفری ؛مَره در میانه  فلات 
خشک مرکزی ایران، مانند قلبی است که حیات را 
به رگ های زیست بوم بیابانی تزریق می کند. اما این 
قلب تپنده، اکنون در محاصره بحران هایی است که 
هر روز فشار بیشتری بر آن وارد می آورد. از یک سو، 
قطع حقابه ها و مدیریت های ناپایدار و از سوی دیگر 
اجرای طرح هایی همچون »پخش سیلاب« که رگ 
حیات این تالاب را قطع می کند، نفس های »مره« را 

به شماره انداخته است.
»پخش  طرح  مختلف  ابعاد  بررسی  منظور  به 
مره  تالاب  بر  آن  تأثیرات  و  رودخانه شور«  سیلاب 
و همچنین اهمیت حفاظت از تالاب ها با محمود 
روح الله پور کارشناس منابع طبیعی و آبخیزی داری 

به گفت وگو نشسته است. 
روح الله پور در این گفت وگو از بحران هایی سخن 
گفت که طرح »پخش سیلاب رودخانه شور« نه تنها 
تالاب مَره، بلکه زیست پذیری کل منطقه را تهدید 
منابع  تنها  تأکید می کند: »تالاب ها  او  می کنند. 
ذخیره آب نیستند؛ آن ها ستون فقرات اکوسیستم 
ما هستند، تخریب آن ها نه تنها تنوع زیستی، بلکه 

معیشت و سلامت مردم را نیز به خطر می اندازد«.
روح الله پور به تبیین ابعاد بحرانی قطع حقابه های 
و  زیست محیطی  کارکردهای  تبیین  و  تالاب ها 
این  بر ضرورت حفظ  و  پرداخته  تالاب  اجتماعی 
هشدار  و  می کند  تأکید  کوچک  آبی  پهنه های 
این  به  دست اندازی  با  نمی توانیم  »ما  می دهد: 
پهنه های آبی، هزینه های بلندمدت سنگینی را به 

آیندگان تحمیل کنیم«.
این کارشناس منابع طبیعی و آبخیزداری از همان 
ابتدا که مطالعات طرح »پخش سیلاب« بر روی 
رودخانه شور پایان یافته بود، آن را »بدون ارزیابی 
جامع« می دانست، اکنون امیدوار است با »برطرف 
کردن تناقضات در تصمیم گیری ها«، تالاب مره از 
»دست اندازی ها« حفظ شود. در ادامه این گفتگو 

را می خوانید؛
بند  ایجاد  با  سیلاب«  »پخش  طرح  اجرای 
مَره  تالاب  بر  آن  تأثیر  و  شور  رودخانه  روی  بر 
از  یکی  به  اخیراً  قم  در  گردوخاک  بحران  و 
موضوعات چالشی تبدیل شده است. نظر شما 

درباره این پروژه چیست؟
پروژه بند رودخانه شور از ابتدا محل نقد جدی 
بوده است. بر اساس مطالعات و مشاهدات، یکی 
قطع  قم،  در  گردوغبار  افزایش  اصلی  دلایل  از 
حقابه های دشت مسئله و تخریب پوشش گیاهی 
است. با خشک شدن پهنه آبی دریاچه نمک، وزش 
بادهای شرقی در فصل گرما به شدت افزایش یافته 
است. حالا ایده این پروژه این است که با استفاده 
از سیستم پخش سیلاب، بخشی از آب به یکی از 
شود  بازگردانده  شور  رودخانه  اصلی  شاخه های 
کانون های  گسترش  از  و  احیا  گیاهی  پوشش  تا 
گردوغبار جلوگیری شود. اما متأسفانه، این طرح 

از همان ابتدا بدون ارزیابی جامع پیش رفته است.
اشاره کردید این پروژه از همان ابتدا مورد انتقاد 
قرار گرفته است. دلیل اصلی این مخالفت ها 

چیست؟
به درستی  این طرح  که  است  این  اصلی  دلیل 
ارزیابی نشده است. پروژه هایی از این دست نباید 
بدون در نظر گرفتن نظامات طبیعی انجام شوند. 
تغییرات  زمین،  حرکت  مانند  طبیعی  نظامات 
زیست بوم،  بر  آبی  پیکره های  تأثیرات  و  فصلی 
بسیار پیچیده اند. وقتی پهنه های آبی بزرگ مثل 
اقیانوس ها یا حتی دریاچه های کوچک تر خشک 
بر  گسترده ای  اثرات  می کنند،  تغییر  یا  می شوند 
محیط زیست دارند که تنها با یک بند یا یک سیستم 

پخش سیلاب نمی توان این تأثیرات را مهار کرد.
می توانید این نظامات طبیعی را بیشتر توضیح 

دهید؟
البته. یک مثال ساده، حرکت زمین به دور خودش 
و خورشید است که به ترتیب شب و روز و تغییر فصول 
را پدید می آورد. این تغییرات بر کل اکوسیستم زمین 
آبی نگاه  به پیکره های  تأثیر می گذارند. حالا اگر 
کنیم، در مقیاس کوچک تر، آب ها خاصیتی دارند 
که گرما را در خود ذخیره می کنند. در طول روز، آب 
گرما را جذب می کند و در شب آن را به تدریج آزاد 
می کند. این فرایند، تغییرات دما را تعدیل می کند و 
رطوبت هوا را حفظ می کند. اما در مقیاس بزرگ تر و 
در بلندمدت، پهنه های آبی می توانند دمای تابستان 
را خنک تر و زمستان را گرم تر کنند. این ویژگی، آن ها 
را به عاملی ارزشمند در کاهش تنش های دمایی 
تبدیل می کند. اگر این پهنه های آبی از بین بروند، 
اختلاف میان دماهای حداقل و حداکثر افزایش 
یافته و نوسانات دمایی شدیدتر خواهد شد. وقتی 
با  چنین سیستم هایی دچار اختلال شوند، مثلًا 
خشک شدن یک دریاچه یا تالاب، تأثیرات آن به 

مراتب بزرگ تر خواهد بود.
با توجه به اظهارات شما پهنه های آبی کوچک 
نقش  دارد،  قرار  ایران  مرکزی  فلات  در  که 
مهمی در مقابله در بحران های زیست محیطی 

می توانند ایفا کنند.
دقیقاً همین طور است، در فلات مرکزی ایران، 

ظرفیت آبی کلان مانند دریاها یا دریاچه های بزرگ 
وجود ندارد. اما همین پهنه های آبی کوچک مانند 
و  گاوخونی  تالاب  نمک، حوض سلطان،  دریاچه 
تالاب مره، با وجود تفاوت های ظاهری، کارکردهای 
مشابهی با پهنه های آبی بزرگ دارند. این مناطق، 
حیاتی  نقش  فراوان،  املاح  و  کم  عمق  دلیل  به 
تنظیم  و  رطوبت  ایجاد  محیط،  دمای  تعدیل  در 

جریان های هوایی ایفا می کنند.
می توانید این کارکردها را با جزئیات بیشتری 

توضیح دهید؟
قطعاً. این پهنه ها چهار ویژگی مهم دارند. اول، 
وقتی دارای رطوبت هستند، گرما را ذخیره و رطوبت 
را به محیط پیرامون منتقل می کند، در نتیجه دمای 
بیابان های  به  را  رطوبت  و  داده  کاهش  را  محیط 
اطراف می رسانند. دوم، اگر خشک شوند، به دلیل 
باعث  که  می شود  سفید  سطحشان  املاح شان، 
و  و کاهش گرمای سطحی می شود  نور  انعکاس 
این خنکی، جریان های هوایی را شکل می دهد. 
حتی  نمی شود؛  تبخیر  به راحتی  آن ها  آب  سوم، 
رویین خشک می شود، رطوبت  ایامی که لایه  در 
از لایه های زیرین به سطح منتقل شده و به محیط 
اطراف انتشار می یابد. و چهارم، این پهنه ها گرما را 
به لایه های زیرین در زمین منتقل کرده و به تدریج در 

حفظ تعادل حرارتی منطقه نقش دارند.
این ویژگی ها چگونه به زیست پذیری مناطق 

بیابانی کمک می کنند؟
به  را  بیابان  شکننده  محیط  کارکرد،  چهار  این 
فضایی زیست پذیرتر برای انسان ها و جانوران تبدیل 
می کند. پهنه های آبی، با کنترل گرما، تأمین رطوبت 
و ایجاد تعادل دمایی، حیات را در این مناطق ممکن 
می سازند. بدون این پهنه ها، بیابان ها به محیطی 

غیرقابل زندگی تبدیل می شوند.
را  خود  کارکردهای  همچنان  پهنه ها  این  آیا 

حفظ کرده اند؟
دلیل  به  پهنه ها  این  از  بسیاری  نه.  متأسفانه 
مشکلات زیست محیطی، دیگر کارکرد گذشته را 
ندارند. به عنوان مثال، دریاچه نمک به دلیل ندادن 
تا حد زیادی خشک  نامناسب،  حقابه و مدیریت 
شده است. این وضعیت، نه تنها اکوسیستم منطقه 
را تحت تأثیر قرار داده، بلکه هزینه های سنگینی را 

نیز به مردم تحمیل کرده است.
برای  اقداماتی  چه  شرایط،  این  به  توجه  با 

حفاظت از این پهنه ها ضروری است؟
را  است  باقی مانده  پهنه ها  این  از  آنچه  باید  ما 
حفظ کنیم. تنها تالاب مره به عنوان یک پهنه آبی 
تهدیدات  و  دست اندازی ها  اما  است،  باقی مانده 
زیادی متوجه آن است. در حالی که استان توان 
باید  ندارد،  بالادست  را  تعدی ها  این  از  جلوگیری 
خودمان  کنترل  تحت  محدوده های  در  حداقل 

مدیریت مؤثری انجام دهیم.
در  پهنه های  از  یکی  عنوان  به  مره  تالاب  از 
معرض تهدید نام بردید، این تالاب در معرض چه 

تهدیداتی است؟
در  که  است  اقداماتی  جدی،  تهدیدات  از  یکی 
مسیرها و خطوط مواصلاتی انجام شده، از جمله 
کانال حفاظتی که اکنون به عنوان زهکش تالاب 
عمل می کند. این موضوع برای اولین بار مطرح 
شده و تهدید جدیدی برای تالاب به شمار می رود. 
پوشش  ایجاد  برای  تصمیم گیری  این،  بر  علاوه 
گیاهی در محدوده تالاب نیز از دو جنبه قابل نقد 

است.
آیا این اقدامات با قوانین حفاظت از تالاب ها در 

تضاد نیست؟
دقیقاً همین طور است. از دیدگاه محیط زیست، 
تالاب مَره به همراه دریاچه نمک و حوض سلطان 
آیین نامه  در  و  شده  ثبت  آبی  پهنه های  به عنوان 
اجرایی حفاظت از تالاب ها جایگاه قانونی دارند. 
همچنان  تالاب ها  این  حقابه  بحث  حال،  این  با 
آینده  این موضوع،  و  به درستی رعایت نمی شود 
زیست محیطی منطقه را در معرض خطر قرار داده 

است.
و  بماند  اینکه همچنان زنده  برای  مَره  تالاب 
اثرگذاری خود را در اکوسیستم داشته باشد، به 

چه میزان آب نیاز دارد؟
پهنه تالاب مَره حدود ۱۰ تا ۱۱ هزار هکتار است 
نظر  در  سانتی متر  را ۱۰  آن  متوسط  عمق  اگر  و 
این  بگیریم، حدود ۱۰ میلیون مترمکعب آب در 
از نیاز آبی  تالاب وجود دارد. اما این تنها بخشی 
تالاب است. در منطقه گرم و خشک ما، میزان تبخیر 
سالانه بین ۱.۷ تا ۲.۷ متر است. اگر تبخیر را ۱۵۰ 
میلی متر در نظر بگیریم و آن را در پهنه تالاب ضرب 
کنیم، متوجه می شویم که برای جبران تبخیر، به 

حدود ۱۵۰ میلیون مترمکعب آب نیاز داریم.
موجود  جریان های  طریق  از  آبی  نیاز  این  آیا 

تأمین می شود؟
متأسفانه نه به طور کامل. جریان های آبی دبی ای 
بین ۱.۴ تا ۳.۳ مترمکعب بر ثانیه دارند. اگر این 
دبی ها را در ۳۶۵ روز سال ضرب کنیم، ظرفیت آبی 
بین ۴۵ تا ۱۰۵ میلیون مترمکعب به دست می آید. 
مَره  تالاب  بگیریم،  نظر  در  را  حداقل  اگر  حتی 

همچنان حدود ۵۰ میلیون مترمکعب کمبود دارد.
این کمبود چگونه باید جبران شود؟

این کمبود باید از طریق سیلاب ها جبران شود. اما 
مسئله اینجاست که صرف اعلام دبی ۳.۳ مترمکعب 
بر ثانیه، به معنای اجازه برداشت از سیلاب نیست. 
ما باید حداقل ۵۰ میلیون مترمکعب سیلاب را به 
تالاب هدایت کنیم تا حقابه آن تأمین شود و تنها 
پس از آن، ممکن است بتوانیم بخشی از سیلاب را 
برداشت کنیم. هرگونه دست اندازی به سیلاب بدون 

تأمین این حداقل، نقض حقابه تالاب است.
آیا تحقق حقابه ۵۰ میلیون مترمکعبی تالاب 

که به آن اشاره داشتید، واقعاً امکان پذیر است؟
برای شفاف تر شدن این مسئله، باید در نظر داشت 
که تحقق این میزان حقابه به معنای انتقال مداوم 
آب به مدت بیش از ۱۰۰ روز از یکی از کانال های 
پروژه با دبی ۵ مترمکعب بر ثانیه به تالاب است. اما 
با توجه به شرایط خشکسالی و دست اندازی های 
گسترده در مناطق بالادست، دستیابی به این مقدار 

آب غیرقابل تصور است.
شما در اظهارات خود با اشاره به محاسباتی، 
از تبعات جبران ناپذیر کاهش حقابه تالاب مره 
سخن گفتید، آیا اجرای طرح »پخش سیلاب« 
و احداث سد بر روی رودخانه شور این تبعات را 

تشدید تر نمی کند؟
روح الله پور: اگر از ارقام خود پروژه استفاده کنیم، 
را  سیلاب  مترمکعب  پنج  کانال  هر  که  می بینیم 
برداشت می کند. بنابراین، دو کانال در مجموع ۱۰ 
یعنی  این  را منتقل می کنند.  مترمکعب سیلاب 
آب  مترمکعب  هزار   ۴۵۰ حدود  ساعت،   ۲۴ در 
برداشت می شود. اگر این روند سه روز ادامه داشته 
مترمکعب  میلیون  به ۱.۵  برداشت  مقدار  باشد، 
می رسد. این معادل کاهش ۱۰ سانتی متری آب 
در سطحی حدود ۱۵۰۰ هکتار از تالاب است. این 
حجم  برداشت آب، برای اکوسیستمی شکننده، 
اما لازم است  به شمار می رود.  آسیب جدی  یک 
کارشناسان با دقت بیشتری بررسی کنند که آیا این 

یک تهدید قطعی است یا خیر.
پروژه  این  اجرای  و  طراحی  در  تناقضاتی  آیا 

وجود دارد؟
پوشش  که  می کنند  ادعا  پروژه  طراحان  قطعاً. 
دلیل  به  گرمسار  راه  آزاد  شرق  سمت  در  گیاهی 
آزادراه در حال  آبراهه ای و وجود  اخلال در شبکه 
به  اقدام  دلیل،  همین  به  و  است  شدن  خشک 
چنین  اما  کرده اند.  آب  انتقال  کانال  طراحی 
توجیهی برای ساخت کانال در سمت غرب آزادراه 
در  انسجام  عدم  نشان دهنده  این  ندارد.  وجود 

اهداف پروژه است.
به طور کلی آیا نامگذاری این طرح به نام »پخش 
سیلاب« که از سوی طراحان آن صورت گرفته، 
با واقعیات مصادق کاملی از پخش سیلاب است 

یا خیر؟
و  ویژگی ها  سیلاب  پخش  پروژه های  خیر. 
مختصات بارزی دارند که باید فواید مشخصی ارائه 
کنند؛ از جمله جلوگیری از خسارات سیل، تغذیه 
مصنوعی آبخوان ها، و بهره مندی جوامع انسانی. با 
این حال، در این مورد خاص، هیچ گزارشی مبنی 
نزدیک ترین  و  نداریم  منطقه  در  سیلاب  خسارت 
جامعه انسانی نیز ۳۰ کیلومتر با این منطقه فاصله 
دارد. بنابراین، این پروژه یکی از ویژگی های کلیدی 
پخش سیلاب را ندارد. در چنین شرایطی، اولویت 

نخست باید حفظ تالاب باشد.
آیا اجرای چنین طرحی تهدیدی برای تالاب ها 

نیست؟
حساسی  اکوسیستم های  تالاب ها  قطعاً.  بله، 
تعدیل  و  زیستی  تنوع  بر  زیادی  تأثیر  که  هستند 
شرایط اقلیمی دارند. دست اندازی به حقابه آن ها، 
مسیر  تغییر  چه  و  سیلاب  برداشت  طریق  از  چه 
آبراهه ها، نه تنها تالاب ها را به خطر می اندازد، بلکه 
زیست پذیری مناطق اطراف را نیز تضعیف می کند.

فعلی  وضعیت  بهبود  برای  راهکاری  آیا 
پیشنهاد می کنید؟

توقف  و  تالاب  حقابه  رعایت  اقدام،  مهم ترین 
دقیق  ارزیابی  بدون  که  است  پروژه هایی 
در  باید  ما  می شوند.  اجرا  زیست محیطی 
سیاست گذاری ها، اولویت را به حفاظت از تالاب ها 
از تخریب بیشتر آن ها جلوگیری کنیم.  و  بدهیم 
و  این موضوع، هزینه های اجتماعی  عدم رعایت 
زیست محیطی سنگینی را به همراه خواهد داشت.

به نظر شما این پروژه می تواند با اصلاحات لازم 
به نتیجه مطلوب برسد؟

امید ما این است که با ارزیابی های کارشناسی و 
استفاده از دانش بومی و علمی، تصمیمات بهتری 
گرفته شود. نباید فراموش کنیم که ما با نظامات 
تغییری،  هر  هستیم.  روبه رو  پیچیده ای  طبیعی 
حتی اگر کوچک به نظر برسد، می تواند پیامدهای 
بزرگی داشته باشد. اگر این پروژه با در نظر گرفتن 
تمامی این ابعاد پیش رود، شاید بتوان به موفقیت 

آن امیدوار بود.
و سخن پایانی شما...

آن ها  نیستند؛  آبی  ذخیره  منبع  تنها  تالاب ها 
ستون فقرات اکوسیستم ما و زیربنای حیات بسیاری 
از گونه های گیاهی و جانوری هستند. اگر به تخریب 
آن ها ادامه دهیم، نه تنها تنوع زیستی، بلکه معیشت 
و سلامت مردم را نیز به خطر می اندازیم. حفظ این 
پهنه های آبی، نه تنها یک مسئولیت زیست محیطی، 
بلکه یک وظیفه اخلاقی و اجتماعی است. حقابه 
نمی توان  که  است  حیاتی  ضرورت  یک  تالاب ها 
آن را قربانی پروژه های ناپایدار کرد. ندادن حقابه 
به دریاچه نمک و بی توجهی به تالاب ها، تنها به 
زیست بوم منطقه آسیب نمی زند، بلکه معیشت و 
سلامت مردم را نیز تهدید می کند. ما نمی توانیم با 
تخریب این پهنه ها، هزینه های بلندمدت سنگینی را 
به آیندگان تحمیل کنیم. باید سیاست گذاری هایی 
و  باشیم  داشته  اکوسیستم ها  حفظ  بر  مبتنی 

تناقضات در تصمیم گیری ها را برطرف کنیم. 

در گفت وگو با کارشناس منابع طبیعی و آبخیزداری بررسی شد؛

»پخش سیلاب رودخانه شور« و تأثیرات آن بر تالاب مره 
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مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم مطرح کرد:

ظرفیت بالای قم در بهره برداری 
از انرژی خورشیدی 

 ۱۰۰ جدید  سرمایه گذاری  از  قم،  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
گفت:  و  داد  خبر  استان  خورشیدی  انرژی  بخش  در  تومانی  میلیارد 
این سرمایه گذاری در راستای توسعه و بهره برداری بیشتر از منابع پاک 

خورشیدی در قم انجام می شود.
یوسف صادقی ، از ظرفیت بالای قم در بهره برداری از انرژی خورشیدی 
خبر داد و افزود: تاکنون ۴۷۸ میلیارد تومان سرمایه گذاری در توسعه انرژی 

خورشیدی در این استان محقق شده است.
وی ادامه داد: هم اکنون ۱۸ هزار و ۳۴۰ کیلووات انرژی خورشیدی در قم 
وارد مدار شده است، این میزان تولید، نقش مهمی در تأمین انرژی استان و 

کاهش ناترازی های برق ایفا می کند.
تسهیلات  سرمایه گذاران،  تشویق  برای  که  شد  یادآور  همچنین  وی 
مناسبی از طریق سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی )ساتبا( 
و ادارات تعاون، کار و امور اجتماعی با شرایط ویژه در نظر گرفته شده است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق قم در ادامه تأکید کرد: انرژی های تجدیدپذیر 
به ویژه انرژی خورشیدی، از منابع پاک، خدادادی و نامتناهی بهره می برند 
و هیچ آسیبی به محیط زیست وارد نمی کند و به نفع توسعه پایدار کشور 

می باشد.
وی در پایان با اشاره به پیک تولید انرژی در نیروگاه های خورشیدی گفت:  
تولید بیشترین میزان انرژی خورشیدی معمولًا در ساعات قبل از ظهر و 
ساعات بعد از ظهر رخ می دهد که این امر می تواند به طور مؤثری در تأمین 
برق مورد نیاز در پیک بار روز کمک کند و ناترازی شبکه برق را کاهش دهد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم اظهار کرد: در استان قم حدود 

۶۴۰ هزار مشترک برق وجود دارد.

مدیر وصول مطالبات شرکت توزیع نیروی برق استان قم :
برق مصرفی مشترکان چگونه محاسبه می شود؟

مدیر وصول مطالبات شرکت توزیع نیروی برق استان قم نحوه محاسبه 
برق مصرفی مشترکان را بیان کرد.

حسین آرزومندی در گفت و گویی ، در مورد نحوه محاسبه برق مصرفی 
مشترکان اظهار داشت: در بخش مشترکین خانگی دو نوع مشترک داریم. 
یکی مشترکینی که تا الگوی مصرف یعنی ماهانه ۲۰۰ کیلو وات برق 
مصرف می کنند و دیگری مربوط به مشترکینی است که بالای الگو مصرف 

می کنند و به آنها مشترکان پر مصرف می گوییم.
وی به افزایش ۳۸ درصدی نرخ برق مصرفی اشاره کرد و گفت: مشترکین 
باید مراقب مصرف برق خود باشند چرا که اگر حتی یک کیلو وات بیشتر از 

الگو مصرف کنند در دسته و محاسبه پر مصرف ها قرار می گیرند.
مدیر وصول مطالبات شرکت توزیع نیروی برق استان قم افزود: محاسبه 
برای مشترکینی که ماهانه تا ۲۰۰ کیلو وات مصرف دارند به یک گونه و 

بالای ۲۰۰ وات که در جدول پرمصرف ها می روند و به طرز دیگری است. 
آرزومندی تصریح کرد: محاسبه مبلغ در پله اول مشترکین پر مصرف ۳۷۷ 
تومن و کم مصرف ۱۰۷ تومان است بنابراین هرچه میزان مصرف بیشتر 

باشد بیشتر متضرر می شوند.
مهرماه  یکم  از  برق  تعرفه  درصدی  افزایش ۳۸  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
ابلاغ و اجرایی شده است، عنوان کرد: این افزایش را به صورت گسترده 

اطلاع رسانی کردیم تا همه مشترکین در جریان آن قرار بگیرند. 
مدیر وصول مطالبات شرکت توزیع نیروی برق استان قم در پاسخ به اینکه 
چرا شماره تلفن های شرکت برق جوابگوی مردم نیستند؟ اظهار داشت: 
شلوغی کار و تعداد بالای مراجعه کنندگان حضوری فرصت پاسخگویی 

تلفنی  را از همکاران ما گرفته است.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم خبر داد؛

اعطای تسهیلات به ۲۲ طرح حوزه فاوا 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم از اعطای تسهیلات به ۲۲ 
طرح حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات از محل تسهیلات بند الف تبصره 

۱۸ سال ۱۴۰۱ به شرکت های فناور استان خبر داد.
جواد غلام پور،روز ۱۷ آذرماه در گفت گویی خبری اظهار کرد: اداره کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم به منظور حمایت از تولید و اشتغال 
پایدار و رشد و توسعه ict تولید استان از طرق مختلف از جمله افزایش 
نیمه تمام  تولیدی  طرح های  تکمیل  بهره وری،  ارتقای  سرمایه گذاری، 
در راستای رشد و پیشرفت استان  اقدام به اعطای تسهیلات در بخش 
ارتباطات و فناوری اطلاعات از محل بند الف تبصره ۱۸ ماده قانون بودجه 

کرده است.
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی اداره کل ارتباطات و فناوری 
بر تسریع و تسهیل در روند پرداخت  با اشاره  اطلاعات استان قم، وی 
تسهیلات به کسب و کارهای حوزه فاوا، افزود: به طور کل تسهیلات برای 
۲۸ طرح در کارگروه استانی به مبلغ ۶۶۱ میلیارد ریال از محل بند الف 

تبصره ۱۸ سال ۱۴۰۱به تصویب رسیده است.
غلام پور با بیان این که اعتبارات اعطایی از طریق پست بانک به عنوان 
بانک عامل پرداخت می شود، تصریح کرد: تاکنون، به ۲۲ طرح تسهیلات 
با اعتبار ۴۸۷ میلیارد ریال و با نرخ سود ۱۵.۳۳ درصد از محل بند الف 
تبصره ۱۸ سال ۱۴۰۱ پرداخت و همچنین به ۲۲ طرح دیگر تسهیلات با 
اعتبار ۲۲۵ میلیارد ریال از محل بند الف تبصره ۱۸ سال ۱۴۰۰ پرداخت 
شده است. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم با اشاره به 
تحقق ۱۰۰ درصدی تعهد اشتغال سامانه رصد در سال ۱۴۰۳ گفت: 
تبصره ۱۸  تسهیلات  از محل  تثبیت شده  و  ایجادی  اشتغال  وضعیت 
تعداد ۱۸۰ نفر است. وی با بیان اینکه شرکت های تجاری ثبت شده که 
می خواهند به منظور توسعه فعالیت های اقتصادی و یا رفع نیازهای مالی 
اقدام به دریافت وام و تسهیلات بانکی کنند، عنوان کرد: اخذ تسهیلات 
بانکی برای شرکت  ها فرصت بسیار خوبی خواهد بود چرا که هم رفاه حال 
کارآفرینان و تولید کنندگان فراهم می شود و هم با حمایت و تشویق آن ها در 

راستای تولید ملی، اقتصاد کشور توسعه می یابد.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات در پایان افزود: کسب و کارهای فعال 
در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات استان می توانند با مراجعه به وبگاه 
 qom.ict.gov.ir اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم به نشانی
و یا تماس با شماره ۶-۳۶۶۷۲۲۲۴ داخلی ۱۰۹ از شرایط و نحوه ثبت نام 

آگاه و در سامانه irantavanafarin.ito.gov.ir ثبت نام کنند.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم:

سهم ۱۰درصدی دولت در تامین منابع پروژه های شهری 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: در مجموع سهم دولت از تأمین 
مالی پروژه های مهم شهری در اطراف حرم مطهر تا امروز کمتر از ۱۰ درصد 

بوده است.
مهرداد توکلی مقدم در گفت وگویی با اشاره به اینکه دولت کمتر از ۱۰ درصد 
در تأمین مالی پروژه های اطراف حرم مطهر نقش داشته است، اظهار کرد: 

شهرداری قم در این پروژه ها با منابع داخلی در حال پیشبرد امور است.
وی با اشاره به پروژه فاز پنج عمار یاسر و خیابان جعفر طیار )ع( افزود: از 
سالی که پروژه عمار یاسر آغاز شد تا سال ۱۴۰۲ که فاز نخست آن تا خیابان 

شهیدان فاطمی پیش رفت نزدیک به ۸۰۰ پلاک آزاد شده است.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم تاکید کرد: اواخر سال ۱۴۰۱ و ابتدای 

سال ۱۴۰۲ پیگیری هایی برای پرداخت معوض به ازای بعضی املاک از 
طریق اراضی ۴۸ هکتاری صورت گرفت که در نهایت باید دید که با وجود این 
پیگیری ها، میزان املاک اختصاص داده شده نسبت به سهم منابع داخلی 

شهرداری اندک است.
توکلی مقدم با اشاره به بیان وعده هایی درباره پرداخت از محل اراضی ۴۸ 
هکتاری تاکید کرد: شهرداری قم نزدیک به ۱۰۰۰ میلیارد از محل اراضی ۴۸ 
هکتاری طلب دارد که ۶۰۰ میلیارد تومان به پروژه تملک قبرستان نو مربوط 

است.
وی ادامه داد: نزدیک به ۱۰۰ میلیارد مربوط به زیرسازی محله ۴۸ هکتاری 

است که این زیرسازی مربوط به شهرداری نیست.

تاکید کرد: در سایت ۴۸ هکتاری  اقتصادی شهرداری قم  مالی  معاون 
زیرسازی برق، آب، گاز و فاضلات توسط شهرداری در حال انجام است و 
جدول کشی و خیابان کشی نیز انجام می شود، اما این اقدامات در حیطه 
وظایف شهرداری نیست چراکه شهر باید آماده باشد و پس از آماده سازی باید 

به شهرداری تحویل داده شود تا شهرداری هماهنگی ها را انجام دهد.
توکلی مقدم گفت: در حال حاضر همه این مسائل مثل شبکه های اصلی 
و فرعی و توزیع ها را شهرداری برعهده گرفته است و انجام می دهد، چراکه 
دستگاه های استانی بودجه کافی برای اجرای این پروژه را نداشتند اما مسئله 

اینجاست که این هزینه ها باید در تفاهم های مشترک محاسبه شود.
وی با اشاره به اینکه تا امروز تنها ۱۵۰ میلیارد تومان تنها یک قطعه زمین 
به شهرداری داده شد که مبلغش نیز داده شد اظهار کرد: در پروژه بهسازی 
آرامستان نو که وظیفه استانی بود، هنوز مبالغ هزینه کرد شهرداری تعیین 
تکلیف نشده است. معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با اشاره به اینکه 
شهرداری ۱,۰۰۰ میلیارد تومان از منابع ۴۸ هکتاری طلب دارد که تا امروز 
تنها یک زمین ۱۵۰ میلیاردی در این خصوص به شهرداری داده شد ادامه 
داد: رایزنی ها برای دریافت یک قطعه زمین دیگر نیز انجام شده است اما تمام 
این منابع وقتی با تملک ۸۰۰ پلاک در محور عمار یاسر مقایسه شود، هنوز به 

میزان شایسته ای تأمین نشده است.
توکلی مقدم افزود: تملک محور عمار یاسر از خیابان شهیدان فاطمی تا ریل 
راه آهن ۱۳ پلاک یعنی نزدیک به ۱۵۰ میلیارد تومان برای شهرداری هزینه 

داشت که این مبلغ فقط برای ۷۰۰ متر بوده است.
وی با اشاره به آغاز تملک پروژه شهدای دروازه ری از نیمه دوم سال ۱۴۰۲ 
خاطرنشان کرد: بیش از ۱۵۰ پلاک در این محور تملک شده که به علت 

ریزدانه بودن، امکان واگذاری معوض از اراضی ۴۸ هکتاری وجود نداشت.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با اشاره به اینکه در تملک ۹ پلاک 
شهرداری از منابع ۴۸ هکتاری در پروژه دروازه ری استفاده کرده است، گفت: 
به نسبت میزان هزینه صرف شده از منابع داخلی، این رقم نیز ناچیز است و 

این مبالغ را نیز باید به هزار میلیارد تومان مطالبه شهرداری اضافه کرد.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی قم گفت: به  منظور ارتقا 
سطح کمی و کیفی محصولات کشاورزی استان، ۳۵ 
میلیارد تومان از تسهیلات تبصره ۱۸ در قم برای حمایت 

از صنایع تبدیلی این بخش اختصاص یافت.
موضوع  این  یرامون  وگویی  گفت  در  فراهانی  مهدی 
شرط  کشاورزی،  به  وابسته  تبدیلی  صنایع  کرد:  بیان 
لازم و محرک توسعه این بخش است که در همین رابطه 
۶ مورد از صنایع تبدیلی در استان قم، مشمول حمایت 

تسهیلاتی از محل بند الف تبصره ۱۸ شدند.
وی با تاکید بر اینکه باید از صادرات فله ای محصولات 
بسته  و  خام  محصولات  فرآوری  سمت  به  کشاورزی 
بندی های مقبول بازارهای جهانی حرکت کنیم، اضافه 
کرد: ۱۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان از تسهیلات مورد 
نظر در بخش سرمایه ثابت و ۲۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
به  گردش  در  سرمایه  بخش  در  تسهیلات،  از  تومان 

متقاضیان پرداخت شد.
وی توضیح داد: تسهیلات سرمایه ثابت، دوره تنفس 
حداکثر ۲ ساله و بازپرداخت حداکثر پنج ساله دارد و به 
حمایت از تجهیز صنایع با ماشین آلات مرتبط است و 
تسهیلات سرمایه در گردش، دوره تنفس ندارد و دوره باز 

پرداخت آن یکساله است که بیشتر برای حمایت از کسب 
و کارها پرداخت می شود.

فراهانی گفت: فرآوری و بسته بندی خشکبار، لبنیات، 
پنبه، انواع نان های صنعتی و سایر مواد غذایی از جمله 
صنایع تبدیلی مورد حمایت تسهیلات بند الف تبصره 
خام  کاهش  افزود:  وی  بوده است.  قم  استان  ۱۸در 

فروشی در محصولات کشاورزی، مطابق بودن تولیدات 
کشاورزی و دامی با استانداردهای جهانی، ترسیم افق 
هدف  بیشتر،  ارزش افزوده  حصول  و  صادراتی  های 
قانونگذار از تخصیص سهمی از تسهیلات تبصره ۱۸ به 
صنایع تبدیلی است. وی با بیان اینکه سرمایه گذاری در 
بخش صنایع تبدیلی، بیش از گذشته مورد نیاز است، 

ادامه داد: گسترش صنایع تبدیلی با محوریت تلفیق 
صنعت و کشاورزی، فرصت استفاده از ظرفیت مناطق 

روستایی را به نحو مطلوبی فراهم می سازد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی قم با اشاره به مزایای 
در  تبدیلی  صنایع  استقرار  پیامدهای  جانبی  و  اصلی 
مناطق روستایی استان، گفت: توسعه صنایع تبدیلی در 
محل تولید محصولات کشاورزی و دامی یعنی استفاده 
بهینه از نیروی انسانی محلی، کاهش هزینه های حمل 
 و نقل، اشتغال زایی در فصول غیر کشاورزی و کاهش 
بیکاری های فصلی، تأمین و عرضه مواد غذایی در خارج 
که  روستایی  مناطق  توسعه درون زای  و  تولید  از فصل 

کاهش مهاجرت روستائیان را در پی دارد.
صنایع  از  جانبه  همه  حمایت  برای  کرد:  بیان  وی 
تبدیلی، ضمن حمایت از اصل کشاورزی و بهره برداران 
این بخش، مشوق های دیگری لازم است تا به یاری انگیزه 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی، کارآفرینان، پژوهشگران 
دانش بنیان و کشاورزان بیاید و شاهد استفاده بیشتر 
از تجهیزات نوین و مدرن در صنایع تبدیلی و افزایش 
عرضه تولیدات کشاورزی با کیفیت در بازارهای داخلی 

و خارجی باشیم.

مدیرکل امور اقتصادی استان قم خبرداد:

پرداخت۳۵میلیارد تومان تسهیلات به صنایع تبدیلی

معاون فنی و آموزشی سازمان جهاد کشاورزی استان قم از 
اجرای طرح سرشماری کشاورزی با شناسایی ۶۰ درصد از 
بهره برداران کشاورزی در استان خبرداد و گفت: بهره برداران 
غیر ساکن می توانند با برقراری تماس نسبت به تکمیل فرم 
سرشماری کشاورزی خود در ستاد سرشماری کشور اقدام 

کنند.
سیدمجتبی باقرمنش معاون فنی و آموزشی سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم، از 
اجرای طرح سرشماری کشاورزی در استان خبرداد و بیان 
کرد: بیش از ۷۵درصد عملیات میدانی و مراجعه به درب 
منازل بهره برداران کشاورزی در شهرستان های استان صورت گرفته که حدود ۶۰ درصد از یهره برداران کشاورزی 

شناسایی و اطلاعات آنان ثبت گردیده است و این روند تا پایان آذرماه سال جاری ادامه خواهد داشت.
معاون فنی و آموزشی سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: تعدادی از بهره برداران، غیرساکن در روستاها هستند 
که محل زندگی این افراد عموماً در شهر قم و حتی شهرهای استان های دیگر است اما در روستاهای استان فعالیت 
کشاورزی دارند. وی ادامه داد: این قبیل از بهره برداران )بهره برداران غیرساکن( که در زمان حضور مأموران سرشماری 
در روستاها حضور نداشتند، ضمن کسب اطلاع از دهیاران مبنی بر پایان کار سرشماری در روستا، می توانند با 
برقراری تماس با شماره تلفن ۳۷۱۸۷۱۸۸، نسبت به تکمیل فرم سرشماری کشاورزی خود در ستاد سرشماری 
کشور اقدام نمایند. باقرمنش از اجرای این سرشماری با بهره گیری از فناوری های نوین خبر داد و اظهار کرد: این 
سرشماری با استفاده از تبلت صورت می گیرد که علاوه بر سرعت بخشی به فرآیند جمع آوری داده ها، امکان تحلیل 
دقیق تر و جایگزینی روش های سنتی کاغذی را فراهم کرده است. وی تأکید کرد: طبق ماده ۷ قانون مرکز آمار ایران، 
اطلاعات جمع آوری  شده کاملا محرمانه باقی می ماند که سرجمع این اطلاعات نقش مهمی در برنامه ریزی و توسعه 
زیرساخت های خدماتی استان ایفا می کند. باقر منش ادامه داد: این داده ها به سیاست گذاران کمک خواهد کرد تا با 
درک بهتر نیازها و ظرفیت ها، تصمیمات کارآمدتری اتخاذ کنند. معاون فنی و آموزشی سازمان جهاد کشاورزی استان 
قم در پایان عنوان کرد: این سرشماری اطلاعات جامعی را در زمینه محصولات زراعی سالانه، باغ و قلمستان، پرورش 

دام سبک و سنگین، تولیدات گلخانه ای، آبزیان، طیور، زنبورعسل و کرم ابریشم گردآوری می کند.

معاون فنی و آموزشی سازمان جهاد کشاورزی استان قم

۶0درصد از بهره برداران عرصه های کشاورزی شناسایی شدند
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با استقبال 
گسترده سرمایه گذاران برای ایجاد واحد تولیدی در شهرک های 
صنعتی قم مواجه هستیم و این به معنای رونق هرچه بیشتر 

بخش تولید و صادرات استان است.
اکبر ابدالی در گفت وگویی اظهار داشت: از ابتدای سال جاری 
تا پایان آبان ماه، تعداد ۱۲۸ پروانه بهره از طرح های صنعتی در 
قم با ظرفیت اشتغالزایی برای حدود ۶ هزار نفر در قم صادر شد.

وی بیان کرد: پروانه های بهره برداری صادر شده برای آغاز کار 
واحدهای صنعتی جدید و همچنین توسعه واحدهای تولیدی 
موجود استان می باشد که برای آن ها بیش از ۶۰ هزار میلیارد 

ریال سرمایه گذاری انجام شده است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت قم گفت: روند پیشرفت فعالیت های صنعتی در استان قم مطلوب است و در همین 
رابطه تلاش می کنیم تا واحدهای تولیدی پاک، پیشرفته، اشتغالزا، کم آب بر و دارای سازگاری بیشتر با محیط زیست در 

شهرک های صنعتی استان ایجاد شود و حمایت از سرمایه گذاران این گونه  طرح های صنعتی در اولویت باشد.
وی تصریح کرد: آمارها نشان می دهد طی سال های اخیر بخش صنعت استان به دلایل مختلف از جمله نزدیکی به 
پایتخت و عمده بازارهای مصرف کشور، به طور ویژه مورد توجه فعالان اقتصادی قرار گرفته و روند صدور مجوز و سرمایه 

گذاری در این بخش افزایشی است.
 ابدالی بیان کرد: در همین رابطه ما با استقبال گسترده سرمایه گذاران برای ایجاد واحد تولیدی در شهرک های صنعتی 

قم مواجه هستیم و این به معنای رونق هرچه بیشتر بخش تولید و صادرات استان است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت قم گفت: افزایش فعالیت های صنعتی در قم موجب شده که بهره برداران بسیاری از 
واحدهای تولیدی استان برای توسعه فعالیت خود به نیروی کار جدید نیاز داشته باشند و این مساله نشان از ظرفیت  بالای 

بخش صنعت استان برای رفع مشکل بیکاری است.
وی با تاکید بر راهبرد حمایت از تولیدکنندگان در استان قم، ادامه داد:  افزایش تولید راهکاری مهم برای عبور از 
مشکلات اقتصادی کنونی است و ما هرچقدر بتوانیم در این زمینه به سرمایه گذاران و بخش خصوصی کمک کنیم، 

کشور را در برابر فشارهای اقتصادی دشمنان مقاوم تر ساخته ایم.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم :

استقبال گسترده سرمایه گذاران برای ایجاد واحد تولیدی

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: دستورالعمل رمزارز ها در 
هیئت عالی بانک مرکزی طی سه روز گذشته تهیه شد و به 

زودی ابلاغ می شود.
عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد و دارایی در همایش رویداد 
ملی ارز دیجیتال با بیان اینکه دولت نمی خواهد رمز ارز ها را 
مانند اینترنت محدود کند گفت: دولت اعلام کرد فیلترینگ 

باید برداشته و مدیریت شود.
وزیر اقتصاد گفت: ارز دیجیتال در چند سال گذشته رشد 
چشم گیری داشته است و دارای مزایایی از جمله تسهیل 
در سرمایه گذاری و جایگزینی برای پول است که باید آن را 

مدیریت کنیم.

همتی ادامه داد: بحث بر سر مدیریت ارز دیجیتال  بود که با 
وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و یا شورای عالی فضای مجازی 
است که گفته شد براساس قانون جدید، بر عهده بانک مرکزی 

است.
تراست ها  و  افراد  توسط  دیجیتال  ارز  اینکه  بیان  با  وی 
پشتیبانی نمی شود بلکه با ریاضیات تعیین می شود گفت: 
دولت ها به دلیل اینکه ارز دیجیتال خارج از کنترل آنها است 
آن را دوست ندارند اما دولت چهاردهم دوست ندارد آن را 

محدود کند بلکه تمایل دارد از آن استفاده کند.
و  نقل  در  تحریم ها مشکلاتی  اینکه  بیان  با  اقتصاد  وزیر 
انتقال پول ایجاد کرده است گفت:، چون ارز دیجیتال به 

خنثی سازی تحریم کمک می کند، کمک خوبی است که 
تحریم های ظالمانه را محدود کنیم و شکستن تحریم ها مقابله 
با سلطه است. وی بیان کرد: ارز دیجیتال محصول کلیدی 
فین تک ها است که نمی توان نادیده گرفت و هم اکنون دو 
سه شرکت مانند فیدلیتی بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار بیت کوین 

در اختیار دارد.
شمار  به  مهمی  ابزار  دیجیتال  ارز  اینکه  بیان  با  همتی 
می رود گفت: این اقدام دارای ریسک بسیار بالایی است و 
ما نمی گوییم همه بیایند بیت کوین بخرند چرا که عرضه و 
تقاضای آن دست ما نیست. همان گونه که قیمت آن بالا رفت 

ممکن است افت شدیدی پیدا کند.

وزیر اقتصاد اضافه کرد برخی معتقد هستند که سیستم 
کیف سنتی پول به مرور کنار می رود و کیف دیجیتال جایگزین 

آن می شود و این روند جدی است و باید آماده باشیم.
همتی به فعالان ارز دیجیتال توصیه کرد اتحادیه ای تشکیل 

دهید و مانند سایر صنوف مثل اتحادیه طلا فعالیت کنند. 
وی از فعالان این حوزه خواست دستورالعمل تهیه کنند و 
به بانک مرکزی پیشنهاد دهند و تصریح کرد: این کار را فردی 
انجام ندهید بلکه به صورت گروهی و در قالب اتحادیه انجام 
ارز  اتحادیه  تا  میکنم  داد: کمک  قول  اقتصاد  وزیر  دهید. 
دیجیتال تشکیل شود، اما در مورد ریسک بالای آن هم باید 

با مردم صحبت شود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

دستورالعمل رمزارز ها به زودی ابلاغ می شود
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زیر نظر استاد ناصر بختیاری؛

مربیان جوان قمی شیوه های نوین
 فوتبال فرا گرفتند

ایمان / رضا ملکی؛  کار خوب کمیته آموزش  هئیت فوتبال قم را می ستائیم 
حسین گنجیان رئیس پر توان این کمیته با تلاشی قابل تحسین با برگزاری 
کلاسهای متعدد  مربیگری فوتبال و فوتسال نشان داده که کار اگر دست فرد 

کاردان باشد مسیر پیشرفت را تجربه خواهیم کرد.
 استاد ناصر بختیاری با سالها حضور شایسته در آموزش کلاسهای  مربی 
گریAFC  درآسیا  مربیان جوان زیادی را از قم  تحت آموزش داشته و مربیان 

قمی مرهون تلاش های  این استاد توانا هستند.
 ۲۴ مربی جوان در این کلاس آخرین شیوه های نوین مربیگری  را در  سطح

Bآسیا آموختند. استاد حسین نجاتی با کوله باری از تجربه در امر قضاوت 
نکات داوری را آموزش داد و درس آناتومی و فیزیولوژی ورزشی به دکتر رضا 
گلباشی بازیکن توانا و مطرح فوتبال و فوتسال قم سپرده شد تا مربیان در سه 

مسیر بر توانایی علمی خود بیافزایند.
 یک خسته نباشید جانانه به این عزیزان و هیئت فوتبال می گوییم و امیدواریم 

این روند در آینده در دستور کار کمیته آموزش فوتبال قم قرار گیرد.

رئیس هیئت ووشو استان قم خبرداد:
۲ برد برای دختران قمی در لیگ برتر ووشو 

رئیس هیئت ووشو استان قم از کسب ۲ برد برای تیم دختران قم در لیگ برتر 
ووشو و کسب عنوان دومی خبر داد.

جواد محمدزاده در گفتگویی اظهارداشت: در هفته اول از دور رفت لیگ 
برتر ووشو جوانان، تیم دختران هیأت ووشو استان قم با عملکردی درخشان 

توانست ۲ پیروزی ارزشمند را به دست آورد.
رئیس هیئت ووشو استان قم افزود: این رقابت ها روز پنجشنبه و جمعه ۱۵ و 

۱۶ آذرماه به میزبانی تهران و در آکادمی ملی ووشو برگزار شد.
وی ادامه داد: تیم قم با ارائه نمایشی بی نقص، توانست در برابر تیم های البرز 
و قهرمانان زنجان به پیروزی دست یابد. وی گفت: در اولین مسابقه، تیم قم با 
نتیجه ۱۲ بر ۲ باشگاه قهرمانان زنجان را شکست داد و در گام دوم، با نتیجه ۹ 
بر ۶ بر تیم هیأت ووشو البرز غلبه کرد. محمدزاده افزود: تیم قم در رقابت سوم 
در مقابل مدافع عنوان قهرمانی، تیم قدرتمند فولاد مبارکه سپاهان، نتوانست 
امتیاز لازم را کسب کند و با نتیجه ۱۵ بر صفر مغلوب شد. وی عنوان کرد: با 
کسب این نتایج، تیم هیئت ووشو استان قم پس از پایان هفته اول از دور رفت، 
با کسب ۶ امتیاز، در جایگاه دوم گروه شش تیمی لیگ برتر جوانان قرار گرفت.

 
در مسابقات لیگ دسته یک والیبال کشور :

افق قم از سد رعد پدافند تهران گذشت
تیم افق قم در مسابقات لیگ دسته یک والیبال کشور در بازی خانگی تیم 

رعد پدافند تهران را شکست داد.
به گزارش ایمان ؛تیم های افق قم و رعد پدافند تهران از چارچوب هفته 
سیزدهم مسابقات لیگ دسته یک والیبال شامگاه جمعه در سالن شهدای 

دروازه ری قم به مصاف همدیگر رفتند.
این دیدار در نهایت با نتیجه سه بر ۲ به سود تیم افق قم پایان یافت.

تیم افق قم در این دیدار ست های اول، دوم و پنجم را به ترتیب با نتایج ۲۵ بر 
۲۰، ۲۵ بر ۲۲ و ۱۵ بر۱۳ به سود خود خاتمه داد. تیم رعد پدافند نیز در ست 
های سوم و چهارم با نتایج ۲۵ بر ۲۳ و ۲۵ بر ۲۲ پیروز شد. سی وسومین دوره 
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های دسته یک مردان کشور با حضور ۲۰ 
تیم در ۲ گروه ۱۰ تیمی برگزار می شود. تیم ها در مرحله گروهی به صورت 
رفت و برگشت با یکدیگر مصاف می کنند و در پایان این مرحله تیم های اول تا 
چهارم هر گروه به مرحله حذفی راه می یابند. تیم های قهرمان و نایب قهرمان 

لیگ دسته یک مردان ، به لیگ برتر راه می یابند.

رئیس هیات کبدی استان قم خبرداد:

اعزام تیم قم به مسابقات لیگ کبدی 
جوانان کشور

رئیس هیات کبدی استان قم گفت: فدراسیون کبدی جمهوری اسلامی 
اولین دوره مسابقات لیگ کبدی جوانان را به میزبانی استان زنجان برگزار 

می کند و تیم این استان به مسابقات اعزام شده است
برتر  تیم  هشت  که  مسابقات  این  در  داشت:  اظهار  رجایی  رضا  محمد 
مسابقات جوانان کشور به علاوه تیم استان میزبان حضور دارند، تیم ها به 
صورت دوره ای با یکدیگر به مسابقه می پردازند و براساس امتیازات کسب شده 
در جدول رده بندی قرار می گیرند. وی زمان برگزاری رقابت ها را از روز شنبه 
۱۷ آذرماه تا پایان هفته جاری عنوان کرد و گفت: پسران کبدی کار جوان 
قم با ترکیب مهدی نوری، محمدمهدی بهرامی، امیر رضا حلیمی، محمدرضا 
فاتح، یاسین نوروزی، عرفان خلیفه قلی، امیربیگدلی، علی اسد پور، علی 
اکبر خلیفه قلی، محمد وفایی، محمدجواد محمد ملکی، ابوالفضل کردلو، 
محمدسینا احمدی، محمدمتین خلج، علی وفایی، محمد عارفی و دانیال 
جهانی در این مسابقات حضور پیدا می کند. وی اظهار کرد: سرمربی گری 
تیم اعزامی استان قم به مسابقات لیگ کبدی جوانان کشور بر عهده سیروس 

اصغری است و سرپرستی تیم را نیز محمدمتین خلج بر عهده دارد.

گزارش /محمد جهانگیریان ؛مسابقات لیگ برتر فوتسال کشور در حالی 
جمعه گذشته به نیمه خود یا همان نیم فصل رسید که نماینده قم در روزهای 
تاریک خود این بار با رتبه نازل دوازدهم و به لطف تفاضل گل بهتر نسبت به تیم 

سیزدهم در این جایگاه قرار گرفت.
براساس این گزارش ،فوتسال در قم ریشه دار و با سابقه دیرینه خوبی است 
و کمتر فرد قمی است که حداقل یک بار در طول عمر خود در سالن های پر 
تعداد فوتسال قم پا به توپ نشده باشد. قم از دیر باز و از دهه های ۷۰ و ۸۰ که 
تقریبا آغاز رسمی رشته فوتسال در ایران بود در لیگ های اول کشوری حضور 

داشت و سال هاست در لیگ برتر فوتسال کشور حضور دارد.
به اذعان بسیاری از کارشناسان رسانه و فوتسال در استان قم، بسیاری از مردم 
در این استان با فوتسال زندگی می کنند و برد تیم در روحیه شهر اثرگذار است 
همان طور که باخت های نماینده قم نیز اثر منفی در روحیه جوانان شهر دارد. 
یکی از نقاط مثبت قمی ها در لیگ برتر فوتسال همان ورزشگاه شهید حیدریان 
و سالن ۲ هزار نفری آن است که حضور پر تعداد تماشاگران در آن طی فصل 
های گذشته به کابوسی برای تیم های میهمان تبدیل می شد اما در این فصل 

نماینده قم، حتی در حیدریان هم به راحتی به تیم های میزبان باج می دهد.
قصه پر غصه فصل جاری لیگ برتر فوتسال برای نماینده قم از یکی دو ماه 
مانده به شروع لیگ آغاز شد، در حالی که تیم آنا صنعت قم در فصل گذشته 
لیگ برتر با رتبه خوب ششم به کار خود خاتمه داده بود، مدیران این هلدینگ 
اعلام کردند که دیگر تمایلی به تیم داری ندارند و دست مدیران ورزشی و 

فوتبالی قم را برای جذب اسپانسر جدید در حنا گذاشتند.
رایزنی های مسئولان ورزشی و هیات فوتبال استان قم برای جذب حامی 
مالی جدید راه به جایی نبرد و این تیم در نهایت با عنوان "هیات قم" و زیر نظر 

هیات فوتبال این استان پای به مسابقات لیگ برتر فوتسال گذاشت.
به  و  فوتبال  هیات  نام  با  ششم  هفته  تا  قم  فوتسال  برتری  لیگ  نماینده 
سرمربیگری یدالله یامولا در لیگ بود ولی از هفته هفتم با جذب حامی مالی، با 
نام کلینیک ایرانیان و تحت هدایت فرهاد کشاورز در لیگ برتر حضور دارد. این 
تیم با هدایت یامولا در پایان هفته ششم و با انجام ۶ بازی هشت امتیاز کسب 
کرده بود و این در حالیست که فرهاد کشاورز در هفت بازی که روی نیمکت تیم 
قم قرار دارد تنها یک امتیاز از حریفان دشت کرده است و حاصل کار او کسب 

۶ باخت و یک مساوی است.
در پایان هفته یازدهم لیگ برتر فوتسال که با باخت تیم کلینیک ایرانیان برابر 
حریف خود همراه بود مدیران باشگاه، اولتیماتوم دو هفته ای به فرهاد کشاورز 
دادند و حاصل این اولتیماتوم تنها کسب یک امتیاز از دیدار اخیر این تیم مقابل 

فولاد زرند بود.
اضافه شدن سعید تقی زاده ملی پوش سابق قمی فوتسال به تیم کلینیک 
ایرانیان و مصدومیت او نتوانست کمکی به نماینده قم در لیگ برتر فوتسال 
کشور بکند و این تیم اکنون با اضافه شدن بازیکنان جدید مانند علیرضا وفایی 
و سوران بالکانه می خواهد در نیم فصل دوم امتیازات را به گونه ای جمع آوری 
کند که به گفته فرهاد کشاورز بتواند با رتبه تک رقمی لیگ برتر فوتسال را به 

پایان برساند.
نگون بختی فوتسال قم آن جاست که این استان برای فوتسال ملی ایران 
بازیکن ساز است و به گفته مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال، قم مهد فوتسال 
ایران است اما اکنون بسیاری از بازیکنان مطرح قم در تیم های دیگر لیگ برتر 
بازی می کنند و این بدلیل عدم تامین مالی مناسب آن ها در تیم استان قم 

است.
سیاه بختی دیگر فوتسال قم در روزهای اخیر به اعلام اسامی بازیکنان دعوت 
شده به تیم ملی بر می گردد و در میان ۲۴ نفر دعوت شده به این تیم، نام هیچ 
بازیکن قمی دیده نمی شود و گویا وحید شمسایی سرمربی تیم ملی هم آگاه 

به وضعیت ناگوار فوتسال قم شده است.
نیم فصل دوم و دور برگشت مسابقات لیگ برتر فوتسال کشور از جمعه سی 
ام آذرماه آغاز می شود و در این روز کلینیک ایرانیان قم در سالن ورزشی شهید 
حیدریان میزبان تیم ایرالکو اراک خواهد بود. هر ۲ تیم در رده های پایانی 
جدول قرار دارند و از این رو می توان گفت جدالی ۶ امتیازی را بین ۲ تیم شاهد 

خواهیم بود.
در پایان، به نظر می رسد اولین و مهم ترین نکته باید نتیجه اولتیماتوم به فرهاد 
کشاورز باشد، مربی که بعد از حضورش در کلینیک ایرانیان حتی یک برد هم 
نداشته است در صورت عدم نتیجه گیری در مسابقات اولیه نیم فصل دوم باید 

نیمکت نماینده قم در لیگ برتر فوتسال را ترک کند.
و اما نکته مهم دیگر این است که بازیکنان با تجربه ای چون علیرضا وفایی، 
سعید تقی زاده و سوران بالکانه باید به مدد تیم بحران زده کلینیک ایرانیان آمده 

و این تیم باید امتیازات کامل دیدارهای خانگی را کسب کند.
و نکته آخر این که هر بازی در تیم فصل دوم برای کلینیک، حکم یک فینال 

را دارد و مسوولان تیم باید با حمایت مالی به موقع نگذارند تیم به حاشیه برود.

نیم فصل دوم دیگر فرصتی برای آزمون خطا نیست ؛

قصه پرغصه نماینده قم درلیگ برتر فوتسال 

قم  استان  اسلامی  انقلاب  حامیان  جمعیت  دبیر 
گفت: اولین اولویت بحث ورزش قهرمانی است، در 
قم  استان  که  است  ملموس  نتایج  قهرمانی  ورزش 
دوم  بحث  ندارد.  کشور  در  خوبی  جایگاه  متأسفانه 
و  مدون  برنامه های  با  که  است  ورزش  مالی  منابع 
تخصصی می توان برای ورزش استان درآمدزایی پایدار 

ایجاد کرد.
نشست  در  روزشنبه  ظهر  از  پیش  کنعانی  رسول 
تخصصی کارگروه ورزش و جوانان جمعیت حامیان 
انقلاب اسلامی که در فرهنگسرای جوان استان قم 
برگزار شد، اظهار داشت: احزاب و گروه های مردمی 
با رسالت کمک به مدیران تشکیل می شوند و در واقع 
هر جایی که مشکلاتی وجود دارد گروه های مردمی 

گردهم می آیند تا مشکلات را حل کنند.
وی با بیان این که در حوزه ورزش و جوانان به شدت 
ورزشی  قطب  به  باید  قم  داد:  ادامه  داریم،  مشکل 
کشور تبدیل شود و در کنار این موضوع ارزان ترین 
استان در ورزش باشد. کنعانی بیان داشت: استان قم 
یک استان جوان است که نیمی از آن را بانوان تشکیل 

می دهند اما زیر ساخت ورزش بانوان مهیا نیست.
مجموعه ورزشی و فرهنگی ویژه بانوان 

راه اندازی شود
وی با بیان این که ورزشگاه تختی به تنهایی کافی 
نیست، گفت: استان قم ظرفیت دارد که بزرگ ترین 
مجموعه ورزشی و فرهنگی ویژه بانوان در آن ایجاد 

شود. دبیر جمعیت حامیان انقلاب اسلامی استان قم 
به کارگروه های این جمعیت اشاره کرد و ابراز داشت: 
اعلام  که  زمینه ای  در هر  ما  کارگروه های تخصصی 
نیاز بشود در خدمت نظام و استان است و آماده ایم که 
پژوهش ها و راهبردهای دقیقی که تاکنون احصاء شده 

را در خدمت خدمتگزاران نظام قرار دهیم.
جوانان  و  ورزش  کارگروه  مسئول  کریمی  محمد 

جمعیت حامیان انقلاب اسلامی هم در این نشست 
اظهار کرد: در زمینه ورزش دو تا موضوع مهم وجود 

دارد،  ساختار و کارآمدی که باید مدنظر قرار گیرد.
در  زیادی  افراد  اخیر  سال های  در  داد:  ادامه  وی 
رأس ورزش استان قرار گرفتند که در زمینه تخصص 
و تعهد ضعف داشتند. این دو عامل باید در کنار هم 
باشند تا شاهد شکوفایی ورزش استان باشیم هر چند 

که در این زمینه استان قم پتانسیل های فراوانی دارد. 
علاوه بر این در حوزه فرهنگی ورزش مغفول مانده 
است به عنوان مثال عفاف و حجاب را می توانیم با یک 
کار فرهنگی خوب در ورزش جهان پررنگ کنیم که 

متأسفانه تاکنون این اتفاق رخ نداده است.
مسئول کارگروه ورزش و جوانان جمعیت حامیان 
انقلاب اسلامی تصریح کرد: در ورزش بانوان با کار 
برای رشد آن  را  انجام دادیم ۲۲ عامل  پژوهشی که 

احصا کردیم که کاملًا قابلیت اجرایی دارد.
ورزش امروز تبدیل به صنعت شده است 

وی با بیان این که ورزش امروز تبدیل به صنعت شده 
است، گفت: باید از این ابزار استفاده کنیم تا بتوانیم 
در کنار جهانی شدن، سلامت جامعه را نیز تأمین کنیم.

کریمی به جایگاه ورزش استان در کشور اشاره کرد 
قهرمانی  ورزش  بحث  اولویت  اولین  داشت:  بیان  و 
که  است  ملموس  نتایج  قهرمانی  ورزش  در  است، 
استان قم متأسفانه جایگاه خوبی در کشور ندارد. بحث 
دوم منابع مالی ورزش است که با برنامه های مدون و 
تخصصی می توان برای ورزش استان درآمدزایی پایدار 

ایجاد کرد.
مسئول کارگروه ورزش و جوانان جمعیت حامیان 
انقلاب اسلامی ورزش همگانی را مورد توجه قرار داد و 
گفت: اولویت دیگر ورزش همگانی است که می توان از 
دل آن با جذب نوجوانان و جوانان آینده ورزش استان 

را بیمه کرد.

دبیر جمعیت حامیان انقلاب اسلامی استان قم:

استان قم در ورزش قهرمانی جایگاه خوبی در کشور ندارد 

دیدار تیم های دلسوختگان قم و شهروند ساری از چارچوب هفته چهارم لیگ  دسته اول فوتسال کشور با پیروزی تیم 
دلسوختگان همراه بود.

به گزارش ایمان ، در این دیدار که عصر جمعه در سالن ورزشی شهید حیدریان قم برگزار شد، تیم دلسوختگان با 
حساب سه بر ۲ میهمانش را از پیش رو برداشت.

در این مسابقه فرهاد فلامرزی، معین میرزاحسینی و محمد عالی برای دلسوختگان و سجاد میربهبهانی و امیرحسین 
اسماعیلی برای شهروند گلزنی کردند. در مسابقات فصل ۱۴۰۴-۱۴۰۳ لیگ دسته اول فوتسال کشور ۲۷ تیم شرایط 

لازم برای حضور در مسابقات را کسب کردند که پس از قرعه کشی در چهار گروه قرار گرفتند.
تیم ها در مرحله گروهی به صورت رفت و برگشت با هم رقابت می کنند و در نهایت ۲ تیم برتر هر گروه راهی مرحله 

حذفی می شوند. دو تیم اول و دوم لیگ دسته اول فوتسال کشور راهی مسابقات لیگ برتر خواهند شد.

در لیگ دسته اول فوتسال کشور ؛

دلسوختگان قم شهروند ساری را شکست داد
کاراته کا های باشگاه شهید زین الدین قم با ۱۶ مدال رنگارنگ در مسابقات شیتوریو شوبوکان کاراته دو ایران خوش 

درخشیدند.
به گزارش ایمان، در کاتای انفرادی مهدی یار فرخی فر، علی نیکوکلام و محمدسجاد ملااحمدی صاحب ۳نشان طلا 

شدند. 
شاهرخ مظلومی و حسین فلاح به دو مدال نقره رسیدند و علی اصغر محسنی به عنوان سومی دست یافت.

در کومیته انفرادی حسین فلاح و شایان مظلومی در وزن های خود قهرمان شدند. محمدسجاد ملااحمدی به نشان نقره 
دست یافت و مهدی یار فرخی فر، علی نیکوکلام، علی اصغر محسنی، علی کوهی، عماد قهرمانی و پوریا حسن زاده در 
۶ وزن صاحب گردن آوریز برنز شدند. مسابقات کشوری شیتوریو شوبوکان کاراته دو ایران با حضور ۵۰۰ کاراته کا از سراسر 

کشور و به میزبانی شهر ملارد در استان البرز برگزار شد.

در مسابقات شیتوریو شوبوکان کاراته دو ایران ؛

درخشش کاراته کاهای قمی با کسب ۱۶ مدال رنگارنگ 

آگهی دعوت سهامداران شرکت طب پرتو صدرا 
سهامی خاص ثبت شده به شماره 8757 و شناسه ملی 

۱۰86۰4684۰5 جهت تشکیل مجمع عمومی فوق العاده
دعوت  شرکت  سهامداران  کلیه  از  بدینوسیله 
می شود تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده که در 
ساعت 13 مورخ 14۰3/1۰/۰1 در محل اصلی 

شرکت تشکیل می گردد حضور بهمراه رسانند. 
دستور جلسه:  تغییر و اصلاح ماده ۳۱ اساسنامه 

)هیات مدیره شرکت(

دیدار تیم های فولاد خوزستان و استقلال در هفته یازدهم لیگ برتر باشگاه های ایران با برتری ۲ بر صفر آبی پوشان تهرانی 
به پایان رسید.

به گزارش ایمان، تیم های فوتبال استقلال و فولاد، روز شنبه از ساعت ۱۹ در ورزشگاه فولاد آره نا به مصاف یکدیگر رفتند.
قضاوت این مسابقه را »حسن اکرمی« با کمک های »فرهاد مروجی« و »هادی طوسی« بر عهده داشتند.

استقلال در شرایطی پا به این مسابقه گذاشت که در دو دیدار اخیر خود در لیگ نخبگان آسیا مقابل تیم های پاختاکور 
ازبکستان و الاهلی عربستان شکست نخورد و یک پیروزی و یک تساوی به دست آورد.

شاگردان موسیمانه به دنبال درخشش و کسب سه امتیاز کامل این مسابقه بودند تا با روزهای ناخوش در لیگ برتر 
خداحافظی کنند.

فولاد خوزستان با یحیی گل محمدی تا اینجای لیگ برتر نتایج خوبی را کسب کرده بود. این تیم با ۱۸ امتیاز در جایگاه 
پنجم جدول قرار داشت و این امیدواری را داشت با سه امتیاز خانگی به رتبه سوم برسد.

در حاشیه بازی استقلال و فولاد خوزستان:
امیر علی صادقی بازیکن جوان استقلال که در زمان حضور فرهاد مجیدی پیراهن این تیم را پوشید، پس از باز کردن دروازه 

فولاد خوزستان شادی خاصی انجام داد و گلش را به سرمربی اسبق استقلال تقدیم کرد.
پس از اینکه استقلال به گل دوم رسید، تمام نیمکت نشینان این تیم به شادی پرداختند.

وقتی گل سوم استقلال توسط کمک داور ویدیویی مردود اعلام شد، اعضای این تیم اعتراض کردند.
در ابتدای نیمه دوم تنشی بین بازیکنان ایجاد شد که با هشدار جدی داور غائله پایان یافت.

در نیمه دوم پرتاپ بطری و اشیاء از سوی هواداران حاضر در ورزشگاه صحنه های زشتی را خلق کرد. این اتفاق باعث شد 
تا حسن اکرمی برای دقایقی بازی را متوقف کند که بازیکنان فولاد خوزستان با رفتن به سمت سکوها از هواداران خواستند 

تا از انجام این کار خودداری کنند.

سلامِ موسیمانه به لیگ؛

 شکست فولاد مقابل بهترین استقلالِ فصل
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کارشناس مسائل منطقه  تبیین کرد:

تلاش آمریکا برای تجزیه سوریه با هدف 
تامین امنیت اسرائیل

کارشناس مسائل منطقه با بیان این که آمریکا و اسرائیل در تلاش هستند 
تا سوریه را تجزیه کنند، گفت: تشکیلات و نیروها در سوریه بخشی از نقشه 
بزرگ تری را تشکیل می دهند که توسط آمریکا اداره شده و توسط اسرائیل 
نیز تبلیغ و از آن حمایت می شود تا نقش و موجودیت دولت سوریه را تضعیف 

کنند. 
»صباح زنگنه« در گفت وگویی در تحلیل خود از تحولات سوریه اظهار کرد: 
ظاهرا روند درگیری ها ادامه خواهد داشت، قبلا هم اتفاق افتاده بود، آمریکا 
به طور مستقیم بخش هایی از سوریه را بمباران کرده و سپس متوقف شده بود 
و بیشتر کار را به نیروهای زمینی گروه های تحریر الشام سپرده بود. علاوه بر 
این هم زمان با بهار عربی شورش هایی صورت گرفت که اغلب آن ها یا سرکوب 

شده و یا سران آن ها تسلیم شدند.
وی تصریح کرد: اکنون همان نیروها با تجدید سازمان و طراحی های جدید 
با ظاهر و گفتمان جدیدی ظهور کرده اند، از کشتن و سر بریدن و فعالیت های 
خشونت آمیز پرهیز کرده و سخنی نمی گویند و تنها دعوت به کنار زدن رژیم و 

تشکیل دولت جدید از طریق انتخابات دارند. 
این کارشناس مسائل منطقه همچنین بیان کرد: علاوه بر حضور این نیروها 
در شمال غرب سوریه و همچنین در شهر حماء نیروهای دیگری در سوریه 
حضور دارند مانند تشکیلات قسد )نیروهای دمکرات کرد سوری( که این ها 
نیز خواهان به رسمیت شناخته شدن در ابعاد قانونی، رسمی، تشکیلاتی و 

حکومتی دارند.
زنگنه افزود: همچنین نیروهای کرد که وابسته به ترکیه نیز  هستند، زیر نظر و 
چتر حمایتی آمریکا نیز به سر می برند.  علاوه بر این نیروهای وابسته به داعش 
در شرق سوریه حضور دارند که با هدایت و حمایت آمریکا فعالیت کرده و عملا 
مرز عراق و سوریه را کنترل می کنند،  آمریکا نیز در منطقه التنف در مرز سوریه، 
اردن و عراق مستقر است و تجهیزات و رادارهای مدرن و متعددی دارند و از 
ورود نیروهای عراقی به سوریه ممانعت کرده و عملا محافظت از اسرائیل را 

به عهده دارد. 
وی در ادامه اظهار داشت: بنابراین با این ترکیب های گوناگون عملا دولت 
سوریه در یک پنجم سرزمین خودش بیش تر حاکمیت ندارد و این حاکمیت 
با وجود ارتش سوریه توانسته طی ۱۰-۱۵ سال انسجام خودش را به طور 
ضعیف نگه  دارد، اما قدرت فائقه ای که بتواند بقیه مناطق را آزاد و در یک 
چارچوب واحد  تحت نام دولت سوریه در آورد نتوانست به نقش و وظیفه 

خودش عمل کند. 
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین گفت: به نظر می آید همه این 
تشکیلات و نیروها بخشی از نقشه بزرگ تری را تشکیل می دهند که توسط 
آمریکا اداره شده و توسط اسرائیل نیز تبلیغ و از آن حمایت می شود تا نقش و 

موجودیت دولت سوریه را تضعیف کنند. 
زنگنه خاطرنشان کرد: در مواردی اسرائیل و گهگاهی آمریکا نیز مطرح 
کرده اند که قصد تجزیه سوریه را دارند تا امنیت اسرائیل را بیشتر تضمین کنند. 
علاوه بر این تلاش می کنند از ورود ایران به منطقه غرب آسیا، خاورمیانه و 
مدیترانه ممانعت به عمل آورند. همچنین در این مسیر ترکیه نقش لجستیک 
و عملیات گسترده ای انجام داده و می دهد و اغلب نیروهای مذهبی و افراطی 

را پرورش داده و حمایت می کند.
ترکیه به دنبال تحقق خواب و خیال های ادعا شده سلطنت عثمانی

وی تاکید کرد: در واقع ترکیه نقش حامی جدی از فعالیت این نیروها داشته 
و به دنبال تحقق خواب و خیال های ادعا شده سلطنت عثمانی است  و حتی 
بخشی از احزاب ترکیه صراحتا اعلام کردند که حلب،  ادلب و چند استان دیگر 

متعلق به ترکیه است و در نقشه های ترکیه این استان ها می گنجد. 
این کارشناس مسائل منطقه همچنین ابراز کرد: در برابر چنین وضعیتی 
نادیده نگیریم که ضعف اقتصادی دولت سوریه، نارسایی سیستم سیاسی در 
مهار و در برگیرنده مولفه های اجتماعی نیز مشهود است،  بنابراین از یک طرف 
فشار از بیرون و طراحی هایی برای تجزیه و تضعیف دولت وجود دارد از سوی 
دیگر ضعف های درونی دولت سوریه در ابعاد سیاسی، تشکیلاتی و اقتصادی 

که نتوانست انگیزه ای برای انسجام مجموعه های داخل سوریه ایجاد کنند.

پزشکیان در آیین گرامیداشت روز دانشجو:

 باید در کشور FATF داخلی را پیاده کنیم

رئیس جمهوریکی از راهکار های موثر در زمینه مقابله با فساد را راه اندازی Fatf در 
داخل کشور عنوان کرد و گفت : امروز و در شرایطی که آمریکایی ها از آن سوی دنیا 
می دانند که ما با منابع مالی خود چه می کنیم، در داخل کشور یک کشتی با بارش 
گم می شود و ما متوجه نمی شویم، لذا اگر خواهان مبارزه با رانت و فساد هستیم باید 

Fatf داخلی راه اندازی کنیم.
 مسعود پزشکیان رئیس جمهور که به مناسبت روز دانشجو در دانشگاه شریف 
حضور یافت ضمن ایراد سخنانی در جمع اساتید و دانشجویان این دانشگاه اشاره 
به بخشی از وصیت حضرت علی علیه السلام و برقراری وفاق و پرهیز از دعوا، اظهار 
کرد: . فریاد دانشجویان در دانشگاه های دیگر کشورها علیه بی عدالتی و کشتار در 
جریان فلسطین بلند بود اما دانشجویان ما آنطور که باید اعتراض کنند، صدایشان 

بلند نبود.
وی همچنین به آیاتی از قرآن اشاره کرد و افزود: فرض کنید ما بد هستیم اما وقتی 
جنایتکاران در جایی که دم از بشریت و انسانیت می زنند و زنان و کودکان و پیر و 

جوان را بمباران می کنند، باید نسبت به آن اعتراض کنیم.
رئیس جمهور گفت: حضرت علی )ع( در وصیت خود به تقوا دعوت می کند، تقوا 
در نگاه اعتقادی یعنی حرکت بدون خطا، در مدیریت، اقتصاد، صنعت، کشاورزی، 
پزشکی به هر رشته دیگری وقتی بدون خطا بتوانیم عمل کنیم، یعنی متقی 
هستیم. حضرت علی می فرمایند »دنبال دنیا راه نیفتید، حتی اگر دنیا دنبال شما 
راه بیفتد«. معنی این حرفی نیست که آدم متقی گرسنه و فقیر است، فرد متقی 
کاردان، کارشناس، خلاق و الهام بخش از همان چیزی که در چشم انداز مقام معظم 

رهبری آن را ابلاغ کرده اند.
دانشجو چون دلبستگی ندارد، راحت حرفش را می زند

 پزشکیان در ادامه خاطرنشان کرد: فرد متقی باید علم، مهارت و توان خودش را 
باید در اختیار حق و عدالت بگذارد، کسی که وابسته به مقام و پست و قدرت نباشد 
می تواند از حق بگوید، کسی که هرگاه پست و مقامش را بگیرند برایش مهم نیست 
و همیشه از حق دفاع خواهد کرد و این خصلت دانشجویی شما است اگر بتوانید 

آن را حفظ کنید.
رئیس جمهور تصریح کرد: دانشجو وابسته به پست و مقام نیست و راحت تر 
می تواند حرف خودش را بگوید، بگذریم که عده ای هنوز ممکن است وابستگی هایی 
داشته باشند. حضرت علی )ع( وصیت می کنند که همیشه طرف مظلوم بایستید نه 
طرف ظالم. می خواستم به شما بگویم تلاش کنیم که در جبهه مظلومین باشیم نه 
ظالمان، همانطور که دانشجویان دانشگاه های آمریکا، کانادا و انگلستان و هر جای 

دیگر دانشجویان آزاده مقابل ظلم فریاد کشیدند.
پزشکیان افزود: از دانشجویان انتظار می رود که مقابل ظلم بایستند، البته حق 
با شما است که ما بسیاری از مشکلات را حل نکرده ایم، شما دانشگاهی هستید و 
حل این مشکلات که ما با آنها مواجه هستیم، یک روزه و چند ماهه حل نمی شود، 
باید برای آنها ابتدا درست فکر کرد و برنامه نوشت تا بتوان به درستی آنها را اجرا کرد.
وی همچنین عنوان کرد: کسی که حرف درست را نمی پذیرد، به خدا دروغ 
می گوید، ظالم است. ظلمی از این بالاتر نیست که در برابر حرف حق عناد داشته 
باشیم. کسی که در برابر حرف درست سر خم کند متقی است. در تمام مباحث 

علمی و دانشگاهی نیز بر اساس شواهد و آنچه درست است عمل می کنیم.
باید بر اساس منطق با یکدیگر گفتگو کنیم

رئیس جمهور سخنانش در واکنش به اظهارات دانشجویان قبل از سخنرانی او که 
تریبون در اختیارشان بوده است تا مطالباتشان را مطرح کنند، عنوان کرد: لزومی 
ندارد اینجا ما و شما به هم هو بکشیم و دعوا کنیم، قبل از انقلاب در دانشگاه با 
هم بحث می کردیم طرف مقابل حرفش را می زد و ما نیز حرفمان را می گفتیم، بقیه 
نیز گوش می دادند و آن کسی که منطق ضعیف تری داشت، خود به خود از میدان 
کنار می رفت؛ ما باید بر اساس منطق با یکدیگر، گفتگو کنیم. منطق نیز بر اساس 

شواهد باید باشد.

به  خطاب  شد،  مواجه  حاضرین  از  برخی  تشویق  با  سخنانش  که  پزشکیان 
ما که در  این مملکت هستید.  امید فردای  ادامه داد: شما  دانشجویان حاضر 
این مملکت دعوا می کردیم، دعوای جناحی و دسته ای بود که می گفتیم ما بهتر 
می توانیم کشور را اداره کنیم. رقابت بر سر این بود که چه کسی بهتر می تواند 

خدمتگزار مردم باشد. امروز با مشکل مواجه هستیم.
وی همچنین عنوان کرد: من پزشک هستم و ما پزشکان ابتدا شکایت اصلی بر 
درد را پیگیری می کنیم. تا بیمار آنچه را که هست به ما نگوید ما نمی توانیم نسخه 
درست بنویسیم. تا نفهمیم مشکلات جامعه دقیقاً چه است نمی توانیم برای آنها راه 

چاره ای پیدا کنیم، امید واهی و وعده های بی حاصل نباید داد.
هیچ کجای دنیا این طور برق را مصرف نمی کنند

رئیس جمهور در بخشی از سخنانش ببین منطق بودن مصرف بالای انرژی در 
کشورمان اشاره کرد و گفت: در هیچ کجای دنیا این طور برق را مصرف نمی کنند، 
حتی در هتل های لاکچری بسیاری از کشورها اینطور لوستر کار نگذاشته بودند، 
هر کاری هم انجام دهیم نمی توانیم بیش از اندازه مشخصی نور را در اتاق افزایش 

دهیم. اما در خانه های ما ایرانیان تا دلتان بخواهد لوستر هست.
پزشکیان گفت: وقتی می گوئیم چه کسی بیشتر از یارانه انرژی بیشتر استفاده 
می کند، افراد پولدار یا فقرا و یا روستاییان؟ همین منابعی را که داریم به همه بدهیم 
چرا باید یک نفر ۱۰ برابر روستایی استفاده کند، و به خاطر تورمی که منابع را به 
گروهی بیشتر اختصاص داده اند، فرد فقیر بیچاره نتواند حتی در بازار نان مورد 
نیاز خود را بخرد. این همان مشکلی است که ما ایجاد کردیم و برای اصلاحش به 
کمک شما نیاز داریم. برای اصلاح به سمت هر موضوعی که می روی می گویند به 

آن دست نزنید.
رئیس جمهور تصریح کرد: در نفت، برق، گاز و پول مشکل داریم و در هر کدام 
یک از این ها که می خواهیم کار اصلاحی انجام دهیم می گویند دست نزنید. برای 
اصلاح و پیدا کردن راه درست نیاز به کمک همه داریم، برای راه حل ها نیز تیمی 
مشغول کار هستند. اگر سیستم را اصلاح کنیم راحت می توانیم مشکلات را حل 

کنیم.
مخالفان FATF دلیل مخالفت خود را توضیح دهند

 پزشکیان در رابطه با FATF گفت: یکی از برادران راجع به FATF می گفت و باید 
FATF را به صورت داخلی حل کنیم. در داخل FATF پیاده کنیم، آمریکا در کشور 
خودش متوجه می شود که کدام کشتی و کالا کجا می رود اما ما در این مملکت، یک 
کشتی با بارش اگر گم شود متوجه نمی شویم کجا رفت زیرا FATF داخلی را نداریم.
رئیس جمهور با بیان اینکه وقتی بتوانیم با هم گفت وگو کنیم دعوایی وجود نخواهد 
داشت، تصریح کرد: اینکه برخی ها FATF را قبول ندارند باید توضیح دهند چرا و 
مشکل آن چیست؟ نباید بدون اینکه فلسفه و اصل موضوع را نمی دانیم، بگوییم 

آن را قبول نداریم.
پزشکیان در همین راستا پرسشی مطرح کرد و افزود: از تجار و بازرگانان بپرسید 
که فقدان FATF چه بلایی سِر آنها آورده است؟ واقعیت تلخ است اما باید پذیرفت و 

برای آن راه حل پیدا کرد. 
با کمک دانشگاه و نخبگان می توانیم مشکلات را برطرف کنیم 

پزشکیان با بیان اینکه اگر اساتید و دانشجویان به صحنه بیایند، ما می توانیم 
به کمک هم مشکلات را حل کنیم، گفت: ما برای انتصاب استاندار و فرماندار و 
بخشدار دنبال مدیرانی بودیم که باتجربه  و متخصص باشند، مشکل نداشته باشد 
و از مقبولیت برخوردار باشد، به این سادگی پیدا نمی کردیم و هر کس را انتخاب 
می کردیم، یک عده ایراد می گرفتند اما بالاخره با مشکلات مختلف و تلاش فراوان 
چند روز قبل آخرین استاندار را نیز معرفی کردیم و این هفته می خواهیم جلسه ای 

با استانداران برگزار کنیم.
وی با تاکید بر اینکه ما براساس سلسله مراتب، بالا نیامده ایم، گفت: براساس 
اصل توسعه، شاخص های مورد نظر برای انتخاب مدیران توانمندی های فردی، 

توانمندی های اجتماعی و توانمندی های ساختاری است. در توانمندی های فردی 
می گویند، میانگین سواد در این روستا با آن روستا و این شهر با آن شهر چه اندازه 
است، یکی ۱۰ کلاس و دیگری ۱۵ کلاس میانگین سوادشان است، از نظر فردی 
کسی که ۱۵ کلاس سواد دارد، از فردی که ۵ کلاس سواد دارد بهتر است و اینکه با 

چند زبان آشنا است و به چه اندازه قدرت ارتباطی خوب دارد؟ 
رئیس جمهور با بیان اینکه این موارد را ارزیابی می کنند  و می گویند، افراد این 
منطقه از آن منطقه بهتر هستند، افزود: بعد به لحاظ ساختاری یا به اصطلاح توسعه 
اجتماعی موارد در نظر گرفته می شود. به عنوان مثال مهندسان، پزشکان، صنوف 
مختلف با هم یک ساختاری تشکیل داده اند و یک هدف روشنی را برای خودشان 

تعریف کرده اند.
دانشگاه باید مشکل جامعه را حل کند

وی ادامه داد: باید در دانشگاه ها نسل ۳ و ۴ ایجاد کنیم. دانشگاه دیگر فقط این 
نیست که علم دارد و تحقیق می کند. دانشگاه نسل ۴ در درون جامعه است و حل 
مسئله جامعه بر عهده آن است. دانشگاه نسل ۵ هم صد سال آینده را می بیند. تا 
صد سال آینده محیط زیست و زندگی آنها به هم نخورد. نباید دانشگاهی درست 
کنیم که فقط یک عده عالم باشند و چهار شیوه تحقیقاتی بلد باشند. دانشگاه باید 

مشکل جامعه را حل کند و ما آماده هستیم چنین بستری را فراهم کنیم.
رئیس جمهور خطاب به دانشجویان بیان کرد: انتظار ما این است که شما حق 
طلب باشید، حق طلبی چپ و راست نمی شناسد. می توانیم با هم بحث کنیم. شما 
شواهد بدهید و ما می پذیریم. شواهدی که مستند و علمی و کارشناسانه است. 
قرار نیست چون من رئیس جمهورم شب بخوابم و صبح چیزی به ذهنم برسد و 
بیایم دل و روده جامعه را بریزم و نتوانم آن را جمع و جور کنم. باید مستندات علمی، 
تجربه بین المللی و عقل و گروه کارشناسی پشتوانه تصمیم باشند که ما می خواهیم 

بگیریم.
پزشکان با بیان اینکه ما حق نداریم همین طور تصمیم بگیریم، گفت: من حق 
ندارم آنچه را که در فکرم است و دلم می خواهد بیایم و در جامعه آنطور اجرا شود. 
باید توجه کنیم مستندش کجا است و عقلا چه می گویند. حضرت علی )ع( وقتی 
خلیفه مسلمین می شود، می گوید کسی که سیل جریان ها و روندها را ببیند اگر تقوا 

داشته باشد تصمیم غلط نمی گیرد.
آینده جایی است که شما می خواهید؛ آینده جایی نیست که من می گویم

رئیس جمهور گفت: ما باید بر اساس مستندات و شواهد علمی تصمیم بگیریم 
و شما می توانید در این راه کمکمان کنید، آینده جایی است که شما می خواهید. 
آینده جایی نیست که من می گویم. آینده را شما می سازید. رفتن ساده است 
می توانید بروید و زندگی خودتان را بسازید و می توانید بمانید و ایران را سربلند با 

جایگاه اول در منطقه بسازید.
می توانیم این مملکت را بسازیم، اما باید بپذیریم که الان گرفتار هستیم

پزشکیان همچنین بیان کرد: ما هیچ چیزی کم نداریم. نیروهای نخبه انسانی 
خوب داریم. منابع زمینی و آسمانی داریم. به همدیگر دل ببندیم و بپذیریم به علما 
و کارشناسان و نخبگان احترام بگذاریم. به زور و با لابی و رانت در جایگاهی نیاییم 
که نباید در آن قرار بگیریم. با کمک شما و اساتید من قول می دهم می توانیم این 

مملکت را بسازیم، اما باید بپذیریم که الان گرفتار هستیم.
اگر نتوانیم گاز و انرژی را کنترل کنیم در زمستان نمی توانیم گاز خانه ها را 

تأمین کنیم
وی در ادامه سخنانش به ناترازی انرژی در حوزه گاز اشاره کرد و گفت: اگر حالا 
نتوانیم گاز و انرژی را کنترل کنیم در زمستان نمی توانیم گاز خانه ها را تأمین کنیم. 
حالا می توانیم گاز را کنترل کنیم چرا نتوانیم. که می گویند به بخش خصوصی 
میدان دهید، هرجا که گیر می افتیم برق و گاز کارخانه را قطع می کنیم. چرا گاز 
دولت را قطع نکنند و گاز تولیدی را قطع کنند. اگر دلمان می خواهد کشور به جایی 

برسد باید تولید اتفاق بیفتد.
جلسه  ابتدای  در  دانشجویان  مطالبات  به  سخنانش  ادامه  در  جمهور  رئیس 
پرداخت و با یادآوری آیه ۳۹ سوره یونس، گفت: وقتی بتوانیم با هم گفتگو کنیم 
بَ  لِکَ کَذَّ وِیلُهُ کَذَٰ

ْ
تِهِمْ تَأ

ْ
ا یَأ بُوا بِمَا لَمْ یُحِیطُوا بِعِلْمِهِ وَلَمَّ دعوایی وجود ندارد. »بَلْ کَذَّ

الِمِینَ« خداوند در قرآن می فرماید  ذِینَ مِنْ قَبْلِهِمْ فَانْظُرْ کَیْفَ کَانَ عَاقِبَةُ الظَّ الَّ
تکذیب کردند چون نمی دانستند چرا،  FATF را قبول ندارند. چرا قبول ندارید؟ 
مشکل FATF  چیست اگر با هم بحث کنیم، در این روند می توانیم با هم گفتگو 

کنیم. بدون آنکه اصل فلسفه قضیه را بدانند می گویند قبول نداریم.
در برابر هیچ قدرتی نمی خواهیم واداده باشیم

پزشکیان همچنین بیان کرد: بروید و از همه تولید کننده ها به آن هایی که تجارت 
می کنند بپرسید که نبودن ارتباط های بانکی چه بلایی بر سر آنها می آورد. واقعیت 
تلخ است و باید آن را پذیرفت و برایش راه حل داد. در برابر هیچ قدرتی نمی خواهیم 
واداده باشیم. ما قدرتمند هستیم و باید خودمان را بالا بکشیم، با شعار و داد و بیداد 

نمی شود. در میدان عمل کمک کنید.
رئیس جمهور گفت: روز دانشجو، روز شما، حق گویی و حق طلبی شما است. تا 
جایی که از دستمان بر بیاید بستر را آماده می کنیم تا شما تشکیلات خود را داشته 
باشید و حرف هایتان را بگویید. آن دانشجویی که در مورد ساختار و مدیریت صحبت 

کرد حالا باید به او بگوییم که آن چیزهایی که گفتی ضد مدیریت است.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۰۹۲ شماره  ۱-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۳۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم  محمدتقی آقابابائی جمکرانی 
فرزند حسین ، در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۷/۳۵  مترمربع  پلاک شماره 
نامه عادی  )مبایعه  قم  اداره یک  ثبت ملک  قم بخش چهار حوزه  در  واقع  اصلی   ۱/۶۹۵
مالکیت  سند  جمکرانی  اسماعیلی  علی  ورثه  از  احدی  اسماعیلی  ولی اله  از  الواسطه  مع 
مشاعی صادره در دفتر ۳ صفحه ۴۴ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۴۷۲۵۷ مورخ 

۱۳۵۴/۱۲/۱۳ دفترخانه ۳ قم(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۶۵۵ شماره  ۲-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۷۷ مربوط به تقاضای آقای/خانم  علی رحیمی نصرآبادی فرزند 
شهاب ، در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۷۴  مترمربع  پلاک شماره ۱۱۳۹۵/۵۳۴ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی شماره ۱۴۰۲۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۱۷۲۰(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۵۱۲ شماره  ۳-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۹۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم  زهره سروش فرزند هادی ، در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۸/۹۰  مترمربع  پلاک شماره ۱۰۴۳۴/۳ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابراهیم 
حاجی رئیس ابراهیمی احدی از ورثه حسن سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۵۸ صفحه 

۴۶۲(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۷۵۵ شماره  ۴-رأی 
الوعد  صادق  محمد  سید  آقای/خانم   تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۸۹
فرزند سیدعلی ، در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۰  مترمربع  پلاک شماره 
۱۰۵۳۰ و ۱۱۱۹۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند رسمی 
شماره ۳۰۶۸۲ و اقرارنامه اصلاحی شماره ۳۰۶۸۳ مورخ  ۱۴۰۰/۱۰/۰۹ دفترخانه ۳۹ قم(.

)م الف:۱۸۴۱۹۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۶۲۴ شماره  ۵-رأی 

۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۹۵ مربوط به تقاضای آقای/خانم  امیر طاهری پناه فرزند ابوالفضل 
، در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۸/۸۸  مترمربع  پلاک شماره ۱۰۴۳۱ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۶۴۶ 
صفحات ۱۵ و ۱۵۸ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۱۰۶۴۱ مورخ ۱۳۹۰/۱۱/۲۵ 

دفترخانه ۵۹ قم(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۳۸۸ شماره  ۶-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۴۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم  اکبر کرمی فرزند محمد ، در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۹/۸۰  مترمربع  پلاک شماره ۱۱۰۵۴ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صندوق ذخیره 
علوی۱- سند رسمی شماره ۴۸۹۱۶ مورخ ۱۳۵۹/۱۰/۱۲ دفترخانه ۶ قم نسبت به ۶۰ سهم 
۲- رو نوشت از سند رسمی شماره ۴۸۹۴۲ مورخ ۱۳۵۹/۱۰/۱۴ دفترخانه ۶ قم نسبت به ۶۰ 

سهم(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۷۹ شماره  ۷-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۰۳ مربوط به تقاضای آقای/خانم  محسن رایگان فرزند محمود ، 
در ۴۳/۵۸ سهم مشاع از ۲۶۱/۴۸ سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲۶۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم )سند رسمی شماره ۵۴۲۲۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۸ دفترخانه ۵۲ قم(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۱(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۷۳ شماره  ۸-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۰۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم  مریم حسن زاده فرزند ماشاءاله ، 
در ۱۴/۵۲۷ سهم مشاع از ۲۶۱/۴۸ سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲۶۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم )سند رسمی شماره ۶۶۲۶۳ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۲ دفترخانه ۵۲ قم(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۱(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۶۹ شماره  ۹-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۹۹ مربوط به تقاضای آقای/خانم  علی حسن زاده فرزند احمد ، 
در ۲۹/۰۵۳ سهم مشاع از ۲۶۱/۴۸ سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲۶۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۹۴  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم )سند رسمی شماره ۶۶۲۶۳ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۲ دفترخانه ۵۲ قم(.)م الف:۱۸۴۱۹۵۱(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۸۰ شماره  ۱۰-رأی 

فرزند  کاظمی  مهدی  آقای/خانم   تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۰۴
غلامحسین ، در ۲۱/۷۹ سهم   سهم مشاع از ۲۶۱/۴۸ سهم ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ ۲۶۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم )سند رسمی شماره ۴۰۸۸۰ مورخ ۱۳۹۶/۰۷/۱۳ دفترخانه ۵۲ قم(.

)م الف:۱۸۴۱۹۵۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۸۱ شماره  ۱۱-رأی 
فرزند  مظفری  مصطفی  آقای/خانم   تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۰۵
محمدمهدی ، در ۴۳/۵۸ سهم   مشاع از ۲۶۱/۴۸ سهم ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ ۲۶۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم )سند رسمی شماره ۶۶۲۵۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۲ دفترخانه ۵۲ قم(.

)م الف:۱۸۴۱۹۵۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۷۶ شماره  ۱۲-رأی 
۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۰۲ مربوط به تقاضای آقای/خانم  جعفر وزیریان فرزند حجی 
محمد ، در ۴۳/۵۸ سهم   مشاع از ۲۶۱/۴۸  سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۲۶۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم )سند رسمی شماره ۶۶۲۸۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۴ دفترخانه ۵۲ قم(.)م 

الف:۱۸۴۱۹۵۱(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند 

براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان/ عصرایرانیان(
نوبت اول: 14۰3/۰9/18
نوبت دوم: 14۰3/1۰/۰3
رضا حسین خانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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یادگارماندگارچهره ملی مطبوعات قم دکترحسین عبداللهی)ره(

 ـبه پروا کردن از خدایی   ـای بندگان خدا  شما را 
سفارش می کنم که... به آخرت تشویق کرده و به دنیا 
بی علاقه ساخته و از نافرمانی ها برحذر داشته و با بقا، 

عزّت یافته و با عزّت و شُکوه، یکتا گشته است.

یکشنبه -18 آذر ماه 1403 - سال بیست وهفتم- شماره 6093

مصباح المتهجّد : ص٦٥٩ ص٧٢٨

سیاسی ، اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: 
اورژانس بیمارستان امام رضا)ع( این شهر در بین 
۲۸ بیمارستان ۱۰۰ تا ۲۰۰ تختخوابی ملکی، 

موفق به کسب رتبه سوم کشوری شد.
گفت وگویی  در  محصل  مهدی  سید 
تامین  بیمارستان  اورژانس  اظهارداشت، 
اداره  گزارش  اساس  بر  رضا)ع(  امام  اجتماعی 
کل درمان مستقیم سازمان تامین اجتماعی از 

نظر عملکرد و شاخص های تخصصی در بین 
ملکی،  تختخوابی  بیمارستان ۲۰۰-۱۰۰   ۲۸
موفق به کسب رتبه سوم شد. وی افزود: اداره 
کل درمان مستقیم سازمان تامین اجتماعی هر 
سال بر اساس شاخص.های تخصصی عملکرد 
تامین  بیمارستان های  مختلف  بخش های 
اجتماعی کشور را که ۷۱ بیمارستان می باشد 
تامین  درمان  مدیر  می دهد.  قرار  ارزیابی  مورد 

پزشکان،  از  تشکر  ضمن  قم  استان  اجتماعی 
پرستاران و کادر درمانی بیمارستان، بیان کرد: 
به  بدحال  بیماران  ورودی  و  پیشانی  اورژانس 
بیمارستان است که اگر اقدامات درمانی مناسب، 
خدمات  دریافت  برای  بیمار  هدایت  و  مراقبت 
از  پس  بیمار  ترخیص  یا  و  بستری  و  جراحی 
شاخص های  گردد،  انجام  به درستی  بهبودی 
استاندارد سلامت ارتقاء قابل قبولی پیدا می کند.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:
کسب رتبه سوم کشوری توسط اورژانس بیمارستان امام رضا)ع(

رییس اتحادیه طلا و جواهر قم گفت: در پی افزایش تخلفات و جعل در 
بازار طلا و سکه، این اتحادیه اقدام به تولید سکه های جدید با وکیوم ضد 

جعل و ۱۷ آیتم امنیتی کرده است.
سید مصطفی میره ای اظهار داشت: این اقدام در راستای حفاظت از 
حقوق مصرف کنندگان و مقابله با تقلبات گسترده در بازار طلا و سکه انجام 

شده است.
وی اظهار داشت:  با توجه به افزایش مشکلات و تخلفات در سال های 
اخیر، هیات مدیره جدید اتحادیه طلا و جواهر استان قم پس از پیگیری های 
مستمر و برگزاری جلسات متعدد، موفق به توافق با یک شرکت داخلی شد 
که این همکاری منجر به طراحی و تولید سکه های جدید با وکیوم ضد جعل 
و ۱۷ آیتم امنیتی خاص گردید. به گفته وی، وکیوم سکه به فرایند قرار دادن 
سکه در یک بسته بندی پلاستیکی یا اکریلیکی شفاف و مقاوم گفته می شود 
که با دستگاه های خاص، هوای داخل بسته بندی خارج شده و محیطی 
برابر  در  از سکه  کار حفاظت  این  از  ایجاد می شود. هدف  )وکیوم(  خلأ 

عوامل خارجی مثل جعل، رطوبت، گردوغبار، اثر انگشت، اکسیداسیون و 
آسیب های فیزیکی است. وی افزود: هم اینک ۱۵ فعال صنفی در استان قم 
مجوز سکه فروشی دارند و فقط آنان مجاز به عرضه سکه های مجهز به وکیوم 
ضد جعل هستند. میره ای با توصیه به خریداران طلا در قم بیان کرد: مردم 
سکه های خود را فقط از فروشگاه هایی خریداری کنید که دارای مجوز سکه 
فروشی از اتحادیه طلا و جواهر استان قم باشند، همچنین سکه هایی که 
با پرس و وکیوم ضد جعل عرضه می شود انتخاب گردد. وی اظهار داشت:  
این سکه ها دارای ۱۷ آیتم امنیتی هستند و به شدت در برابر جعل مقاومند، 
همچنین از فروشندگان درخواست فاکتور با درج سریال وکیوم ضد جعل و 

هویت خریدار شود. 
وی تاکید کرد: شهروندان قمی از خرید طلا و سکه از فضای مجازی، 
کانال ها، پیج ها و فروشگاه های اینترنتی به شدت خودداری کنند، اتحادیه 
طلا و جواهر استان پرونده های زیادی در این زمینه دارد که بسیاری از 

کالاهای خریداری شده یا جعلی یا دارای عیار پایین تری بودند.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر قم :

وکیوم سکه های ضد جعل در قم تولید شد

۹۰ هزار پرونده حوادث سال ۱4۰۱ مختومه شد
رییس قوه قضاییه با اشاره به حوادث سال ۱۴۰۱ گفت: در سال ۱۴۰۱ اقداماتی صورت گرفت ممکن است 
خطاهایی هم در این خصوص وجود داشته باشد. نزدیک به ۹۰ هزار پرونده یا مختومه شد و یا روند آن کوتاه 
شد، دو دستگاه اعتراض کردند که برخی از این افراد جز داعش و منافقین بودند.  دو لیست به ما دادند که 
در مجموع ۱۵۰ نفر شدند و ما بررسی کردیم و برخی از اینها اصلًا آزاد نشده بودند و یک نفر از این افراد اتهام 
نفاق داشت که محکومیت خود را گذرانده بود و یک ماه از محکومیتش باقی مانده بود و خودش و خانواده اش 

تعهد داده بودند بخشیده شد.

بایدن؛ بدترین رئیس جمهور تاریخ مدرن آمریکا
نظرسنجی جدید روزنامه انگلیسی نشان داد جو بایدن، ریاست جمهوری ایالات متحده را به عنوان »بدترین 
رئیس جمهور« تاریخ مدرن این کشور ترک می کند.به گزارش ایسنا، بر اساس یک نظرسنجی برگزار شده 
از سوی روزنامه دیلی میل انگلیس اکثریت رای دهندگان آمریکایی »جو بایدن«، رئیس جمهور در حال 
کناره گیری آمریکا را به عنوان بدترین رئیس جمهور کشورشان در حدود ۵۰ سال اخیر ارزیابی کردند. طبق 
این نظرسنجی آمریکایی ها معتقدند عملکرد جو بایدن در ریاست جمهوری ایالات متحده حتی از ریچارد 

نیکسونی که در واکنش به رسوایی واترگیت استعفا را به جای استیضاح شدن انتخاب کرد، بدتر بوده است.

هشدار پلیس فتا در خصوص کلاهبرداری پانزی
رئیس پلیس فتا قم از کلاهبرداری شرکتی خارجی از یکصد میلیون کاربر در کشور های مختلف خبر داد و 
گفت: متاسفانه افراد زیادی در ایران و شهر قم نیز در دام این شیادان افتادند مبالغ سنگینی به صورت رمز ارز 
به حساب این شرکت واریز کرده اند. سرهنگ مهدی فرازپور با بیان اینکه این شرکت با نام »پگاسوس راید« و 
با وعده سود های هنگفت توانسته از یکصد میلیون کاربر در سراسر دنیا کلاهبرداری کند افزود: این شرکت 
در ابتدای کار از پول واریزی کاربران سود های کلان پرداخت می کرد و با این ترفند به سود های کلان رسیده 
است.وی به مردم توصیه کرد پیش از ورود به این پانزی ها به مشاوران پلیس فتا با تلفن ۰۹۶۳۸۰ درطول شبانه 
روز مشورت کنند.رئیس پلیس فتا قم افزود: این شرکت با وعده خرید دوچرخه با پول کاربران و کرایه دادن آنها 

در کشور های دیگر توانسته این سود های کلان را به دست آورد.

پیکر هاشم صفی الدین به خاک سپرده شد
حزب الله لبنان با قرار دادن عکس سید هاشم صفی الدین، رئیس شهید شورای اجرایی حزب الله لبنان در 
مرقد روضه الحورا رسما محل دفن پیکر ایشان را مشخص کرد.گفته می شود این محل موقت است و قرار است 

در وقت مناسب دیگری به همراه پیکر شهید سید حسن نصرالله تشییع و خاکسپاری انجام شود.

بشار اسد در دمشق است
ریاست جمهوری سوریه روز-شنبه- در بیانیه ای هرگونه اخبار مربوط به خروج بشار اسد از دمشق یا سفر به 
خارج از کشور را تکذیب کرد.در ادامه بیانیه آمده است: تأیید می کنیم که رئیس جمهور سوریه به کار و وظایف 
ملی خود از پایتخت دمشق ادامه می دهد.در این بیانیه همچنین آمده است: ریاست جمهوری سوریه همه 

این شایعات را تکذیب می کند، و تأکید می کند که این شایعات جدید نیستند.

سرانه مصرف گوشت نصف شد
طبق گفته معاون وزارت بهداشت، سرانه استاندارد مصرف گوشت ۷۵ گرم، اما در ایران حدود ۳۵ گرم است. 
سرانه مصرف فیبرها ۲۵ گرم، اما در کشور ما حدود ۱۵ گرم است. سرانه مصرف شیر و لبنیات هم در ایران، 

روزانه یک واحد است که باید ۲ تا ۳ واحد باشد.

واریز یارانه یلدایی صحت ندارد
سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها: سازمان هدفمندی یارانه ها در زمان مقرر یارانه مربوط به دهک های 

اول تا نهم را پرداخت می کند و خبر مربوط به یارانه یلدایی، صحت ندارد.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد :

دستگیری زوج کلاهبردار با شگرد سرمایه گذاری
رئیس پلیس آگاهی قم از دستگیری زوج کلاهبرداری که تحت عنوان سرمایه گذاری در حوزه 

طلا، لوازم خانگی و ساخت و ساز در پروژه های مسکونی کلاهبرداری می کردند خبر داد. 
سرهنگ جعفر عباسعلی پور گفت وگویی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه یک 
زوج با طرح اینکه در کار توزیع لوازم خانگی از تولید به مصرف در سطح کشور فعالیت گسترده 
داشته و پس از چندی که سود قابل ملاحظه ای را پرداخت کرده به طور ناگهانی دیگر پاسخگو 
تماس ها نبوده ، باعث شد موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گیرد. وی 
افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد ، متهمان با ترفندهای فریبکارانه در ابتدا خود 
را به عنوان واسطه اصلی در توزیع صنایع خانگی در سطح کشور معرفی کرده و سپس با جذب 
تعداد زیادی از سرمایه گذاران ادعای فعالیت در عرصه طلا و جواهر کرده و نهایتا خودشان را از 
پیمانکاران در ساخت و ساز و عمران معرفی می کردند. عباسعلی پور ادامه داد: متهمان همچنین 
به مالباختگان پیشنهاد می دادند که چنانچه سرمایه گذاری بیشتری را در طلا و پول کنند، سود 
کلان و سریع تری عایدشان می شود و آنان را فریب می دادند و در این ارتباط از ۵۵ نفر از شهروندان 
به میزان ۱۵۰ میلیارد ریال کلاهبرداری و سپس متواری شدند. وی اضافه کرد: کارآگاهان با انجام 
یک سری اقدامات پلیسی و تلاش های شبانه روزی موفق شدند زوج کلاهبردار را شناسایی و طی 
یک عملیات پلیسی در مخفیگاهشان دستگیر کنند. وی بیان داشت: در نهایت متهمان پس از 

تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

دستگیری سارق حرفه ای با ۴۳ فقره سرقت
فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به دستگیری یک سارق حرفه ای خودرو و داخل خودرو 

در قم، از کشف ۴۳ فقره سرقت و همچنین دستگیری ۵ مالخر در این رابطه خبر داد.
سرهنگ امیر مختاری اظهار کرد: در پی وقوع چندین فقره سرقت خودرو، قطعات و داخل 
خودرو در یکی از مناطق استان، موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران فرماندهی انتظامی 
شهرستان قم قرار گرفت. وی گفت: تحقیقات پلیس ادامه داشت تا اینکه ماموران کلانتری ۲۵ 
بلوار ۱۵ خرداد مخفیگاه متهم را شناسایی و با هماهنگی مقام قضایی استان، وی را در عملیاتی 
غافلگیرانه دستگیر کردند. مختاری افزود: نامبرده پس از انتقال به کلانتری در تحقیقات ماموران 
پلیس به ۳۱ فقره سرقت داخل خودرو و ۱۲ فقره سرقت خودرو اعتراف کرد و ۵ مالخر در این رابطه 
دستگیر شدند. فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه ۲۹ عدد باطری خودرو ، ۱۸ عدد ضبط 
و ۳ عدد باند خودرو از مالخران کشف و به مال باختگان تحویل شده است، اضافه کرد: متهمان در 

نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

سرپرست اداره کل تعزیرات حکومتی  استان قم :

برخورد تعزیرات حکومتی با عرضه خارج از شبکه آرد 
سرپرست اداره کل تعزیرات حکومتی  استان قم از جریمه ۱۶۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی برای 

نانوای متخلف به دلیل خرید و فروش ۲۵ کیسه آرد یارانه ای برخلاف ضوابط و مقررات خبر داد.
رضا حدادپور در گفت وگویی افزود: پرونده یک واحد نانوایی سنگکی متخلف که ۲۵ کیسه آرد 
یارانه ای خود را به ارزش ۱۶۸ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال برخلاف ضوابط و مقررات به فروش رسانده 
بود، در شعبه دوم بدوی تعزیرات حکومتی قم رسیدگی شد. وی اضافه کرد: شعبه به دلیل ارائه 
نشدن مدارک قانونی، اتهام انتسابی را محرز دانست و علاوه بر الزام به عرضه آردهای موردنظر در 
شبکه توزیع، نانوایی متخلف را به پرداخت ۱۶۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان جزای نقدی معادل ۱۰ 
برابر ارزش تخلف محکوم کرد. وی گفت: بازرسان اداره کل صمت گزارش تخلف این واحد نانوایی 
پیرامون تخلف خریدوفروش ۲۵ کیسه آرد برخلاف ضوابط و مقررات را تشکیل دادند و پرونده آن را 

برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال کردند.
 

برای نخستین بار ؛

انجام عمل جراحی کولو اینترپوزیشن درقم
این عمل در مجتمع بیمارستانی شهید بهشتی -  امیرالمومنین)ع( قم و برای نخستین بار انجام 
شد. یک خانم ۲۵ ساله ای که سه ماه پیش به دنبال سوختگی مری و معده با جوهر نمک، دچار 
مشکلات بسیار شده بود، در یک عمل جراحی پیچیده و موفقیت آمیز به مدت شش ساعت توسط 

دکتر محسن اشراقی، فوق تخصص جراحی توراکس، درمان شد.

مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم:
راه اندازی سامانه ارزیابی رانندگان تاکسی 
راه اندازی  از  قم  شهرداری  تاکسیرانی  بر  نظارت  سازمان  مدیرعامل 
سامانه ارزیابی رانندگان تاکسی توسط شهروندان خبر داد و گفت: سامانه 
ارزیابی رانندگان در سازمان تاکسیرانی راه اندازی می شود تا هر مسافر 

بتواند نمره ای به راننده تاکسی بدهد.
قاسم طالبی در گفت وگویی اظهار کرد: در راستای ارتقای فرهنگ 
رانندگان  برای  اقداماتی صورت گرفته است و کلاس هایی  شهروندی 
تاکسی برگزار خواهد شد، از مردم درخواست می شود تا نظراتشان را 
به سازمان تاکسیرانی اعلام کنند. وی با اشاره به برنامه سازمان نظارت 
بر تاکسیرانی برای ایجاد رادیو مسافر افزود: قرار است رادیو مسافر در 
روزهایی خاص برنامه داشته باشد تا بتوان احکام و اخبار را در اختیار 

رانندگان تاکسی قرار داد و آن ها را از این مسائل مطلع کرد.
مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
سامانه ارزیابی رانندگان نیز در سازمان تاکسیرانی راه اندازی می شود تا هر 
مسافر بتواند نمره ای به راننده تاکسی بدهد، به طور قطع این اقدام در 

ارزیابی سازمان از عملکرد و اخلاق رانندگان تأثیرگذار است.
ساخت نرم افزار صد سرویس مدارس در قم طالبی با تاکید بر اینکه با 
هماهنگی سازمان فناوری و اطلاعات شهرداری برنامه ای در خصوص 
بحث پایش و رصد سرویس مدارس از در منزل راننده تا منزل دانش آموز و 
از منزل دانش آموز تا مدرسه در دست ساخت است، گفت: هدف این بود 
که هم خودرو بتواند رصد شود و هم اولیا مطمئن شوند که دانش آموزشان 
به مدرسه می رسد. وی افزود: در این زمینه آمار زیادی هم از اولیا و هم از 
رانندگان اخذ شده و پایش های این آمارها در حال انجام است تا در آینده 

نزدیک بتوان این طرح را به مرحله عملیاتی رساند.
مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم تصریح کرد: این 
موضوع در سامانه ایتا در حال انجام و نیازمند همکاری راننده و اولیا است 
تا نقطه شروع حرکت خودرو از در منزل راننده فعال شود و اولیا نیز از این 
موضوع در سامانه ایتا مطلع شوند و در پایان روز کاری نیز سرویس برای 

هردو یعنی راننده و اولیا نیز قطع شود.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبر داد:

استفاده روزانه ۱۲0 هزار
شهروند قمی از اتوبوس 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: روزانه ۱۲۰ هزار نفر 
در شهر قم از خدمات حمل ونقل عمومی استفاده می کنند که با حل 

مشکلات این عدد قابل افزایش نیز است.
علی نیک در گفت وگویی اظهار کرد: بازسازی اتوبوس های شهری قم 
در سال گذشته شامل ۱۴ دستگاه بود که به صورت کامل انجام و به چرخه 
ناوگان بازگشتند و به عنوان بهترین اتوبوس های بازسازی شده در حال 
خدمت رسانی هستند. وی افزود: در سال جاری نیز ۲۵ دستگاه اتوبوس 
بازسازی می شود که تاکنون ۱۰ دستگاه وارد چرخه شده و امید است تا 
پایان سال حداقل ۲۰ دستگاه از این ۲۵ دستگاه پیش بینی شده وارد 
چرخه خدمت شوند. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان 
اینکه بیشتر کارهای بازسازی اتوبوس ها توسط سازمان انجام و کمتر از 
۱۰ درصد توسط خارج از سازمان انجام می شود، خاطرنشان کرد: بعضی 
اتوبوس های اسکانیا بدون کار مانده است که نیاز به بُرد دارند، جزو موارد 

تحریمی سفت و سخت است و امکان واردات این قطعات وجود ندارد.
نیک اضافه کرد: مهم ترین چالش های کنونی سازمان اتوبوسرانی بحث 
نقدینگی و پولی است، چراکه هزینه جاری این سازمان برای خدمت 
رسانی به شهروندان به طور دائمی در حال افزایش است. وی گفت: 
تعداد اتوبوس ها موضوع بعدی است که امید است تا پایان سال حل شود، 
همچنین درباره تحریم ها نیز مشکلاتی وجود دارد که باید دور زده شود 
تا قطعات آن ها تأمین شود و بتوان اتوبوس های متوقف شده را به چرخه 
خدمت برگرداند. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم افزود: به 
صورت روزانه ۱۲۰ هزار نفر در شهر قم از خدمات حمل ونقل عمومی 

استفاده می کنند که با حل مشکلات این عدد قابل افزایش نیز است.

مدیر منطقه 3 شهرداری قم مطرح کرد:

ابلاغ طرح تقاطع سه سطحه 
میدان شهید زین الدین

مدیر منطقه ۳ شهرداری قم گفت: پس از بررسی و مطالعات انجام شده 
از میان طرح های پیشنهادی، طرح سه سطحه میدان شهید زین الدین 
تصویب و به صورت زیرگذر از خیابان امام و روگذر از بلوار عابدی به سمت 

بزرگراه شهید مدرس اجرایی خواهد شد.
مهرداد روحانی وزیری در گفت وگویی از تصویب و ابلاغ طرح تقاطع 
سه سطحه میدان شهید زین الدین خبر داد و اظهار کرد: برای این پروژه، 
مطالعات گسترده ای انجام شد و هشت گزینه طراحی از سوی مشاور به 
شهرداری ارائه و تمامی ابعاد از منظرهای مختلف چون زیست محیطی، 

فنی و… به دقت بررسی شد.
وی افزود: در نهایت، گزینه هشتم به عنوان طرح نهایی انتخاب شد که 
میدان شهید زین الدین را به صورت یک تقاطع سه سطحه تصویر می کرد.
مدیر منطقه ۳ شهرداری قم خاطرنشان کرد: این طرح نیاز به تملک 
خاصی ندارد و به صورت زیرگذر از خیابان امام و روگذر از بلوار عابدی به 

سمت بزرگراه شهید مدرس اجرا خواهد شد.
روحانی وزیری افزود: این پروژه یکی از مهم ترین اقدامات عمرانی منطقه 
است که با هدف کاهش ترافیک، افزایش ایمنی و بهبود دسترسی های 

شهری طراحی شده است.
به گفته وی، این پروژه در کنار تقاطع غیر همسطح بلوار حافظ با ریل 
راه آهن که منطقه سه و منطقه ۶ شهر قم را به یکدیگر متصل می کند، 
دو پروژه مهم غیر همسطح در آینده نزدیک برای شهروندان منطقه ۳ 

محسوب می شوند.
 

مدیر منطقه 2 شهرداری قم:

طرح سیلابی جاده اراک نهایی شد
مدیر منطقه ۲ شهرداری قم با اشاره به نهایی شدن طرح سیلابی جاده 
اراک گفت: در راستای کاهش خطرات ناشی از سیلاب و بهبود دسترسی 
جاده اراک به بلوار غدیر، احداث یک پل جدید برای این مسیر در حال 

بررسی است.
سیدرضا حسینی در گفت وگویی با اشاره به پروژه های منطقه در حوزه 
جمع آوری و دفع آب های سطحی منطقه اظهار کرد: فاز نخست لوله گذاری 
بلوار جمهوری از بلوار شهید سلیمانی تا خیابان جوادالائمه به طور کامل 
اجرا شده است. وی افزود: فاز دوم این پروژه نیز از خیابان جوادالائمه تا 

خیابان امام حسین )ع( با ۵۰ درصد پیشرفت در حال انجام است.

پاییز در جنگل های هیرکانی

شهردار قم خبرداد:

اجرای 3۰ پروژه زیرساختی در جمکران 
شهردار قم با اشاره به پیگیری و اجرای ۳۰ پروژه زیرساختی در اطراف 
مسجد مقدس جمکران برای آمادگی در میزبانی از نیمه شعبان، تصریح 
اظهار داشت: این برنامه ها شامل بهسازی و توسعه زیرساخت های شهری 
از جمله آسفالت معابر، جدول گذاری، احداث خیابان ظهور، افزایش 
سرویس های بهداشتی در بلوار پیامبر اعظم )ص( و بهسازی بوستان ها 

سطح منطقه است
سیدمرتضی سقائیان نژاد در گفت وگویی با اشاره به ضرورت حمایت 
دولت برای تأمین زیرساخت های مسجد مقدس جمکران اظهار داشت: 
شهر قم و به ویژه حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها و 
مسجد مقدس جمکران هر هفته پذیرای زائران و مسافران از سراسر کشور 
و حتی کشورهای مختلف است و به برکت نظام اسلامی و معرفی حضرت 
قائم )عج(، شاهد افزایش مشتاقان در شب های چهارشنبه در مسجد 

مقدس جمکران هستیم.
وی با تأکید بر اینکه دغدغه ساماندهی پیرامون مسجد مقدس جمکران 
در مدیریت شهری به صورت ویژه وجود دارد، می افزاید: ۳۰۰ هکتار 
اطراف مسجد مقدس جمکران برای کارکردهای مختلف از جمله پارکینگ 

و بازگشایی معابر پیش بینی شده که هنوز محقق نشده است.
فاز دوم خط نخست مترو تا مسجد جمکران باید تکمیل شود

شهردار قم با اشاره به اهمیت تکمیل خط نخست متروی قم و رسیدن 
این خط به مسجد مقدس جمکران، عنوان کرد: این مسئله نیز به حمایت 
ویژه دولت و تخصیص اوراق مشارکت پروژه مترو به میزان نیاز بستگی 

دارد.
سقائیان نژاد با اشاره به همکاری شهرداری قم با استانداری و فرمانداری 
برای ساماندهی اسماعیل آباد تصریح کرد: ۱۱۷ پلاک این محدوده دارای 
رأی کمیسیون ماده ۱۰۰ و تخریب است که برنامه هایی برای ساماندهی 

آن ها در دستور کار قرار دارد، اما اختصاص اراضی ۳۲ هکتاری که برای 
ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی در نظر گرفته شده و از موارد مورد 

نیاز تحقق این امر است.
وی با بیان اینکه تأمین زیرساخت های مسجد مقدس جمکران و حرم 
مطهر در دستور کار مدیریت شهری است، عنوان کرد: در بلوار پیامبر 
اعظم )ص( به عنوان بلواری تمدنی و آئینی کاربری های مختلفی از جمله 
موزه دین و زندگی، حوزه های علمیه، مساجد مختلف، شهربازی معارفی، 
مجتمع های  و  خدماتی  و  فرهنگی  مجتمع های  ستاره،  هتل های ۵ 

مسکونی و اداری پیش بینی شده است.
شهردار قم با اشاره به پیگیری و اجرای ۳۰ پروژه زیرساختی در اطراف 
مسجد مقدس جمکران برای آمادگی در میزبانی از نیمه شعبان، تصریح 
اظهار داشت: این برنامه ها شامل بهسازی و توسعه زیرساخت های شهری 
از جمله آسفالت معابر، جدول گذاری، احداث خیابان ظهور، افزایش 
سرویس های بهداشتی در بلوار پیامبر اعظم )ص( و بهسازی بوستان ها 

سطح منطقه است.

عکس: محمدعطایی

به  اشاره  با  قم  استان  دادگستری  رئیس کل 
اهمیت خانواده در جامعه، گفت: پرداختن به 
آن  استحکام  دوام  و  خانواده  با  مرتبط  مسائل 

نیازمند فعالیت های پژوهشی است.
کاظم  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام  موسوی، 
غریب دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
و حجت الاسلام والمسلمین قاصدی دادستان 
ویژه روحانیت قم از مرکز جامعه الزهرا )س( بازدید 
کردند.  حجت الاسلام  والمسلمین سید کاظم 
موسوی رئیس کل دادگستری استان قم در این 
دیدار ضمن تسلیت شهادت حضرت زهرا )س(، 
و  این مکان دارای معنویت خاص  اظهار کرد: 

متعلق به حضرت زهرا )س( است.
وی ادامه داد: حضرت زهرا )س( علاوه بر ابعاد 
معنوی، ویژگی خاصی داشتند، اما دفاع از ولایت 

تا پای جان ویژگی بود که ایشان را از همه زنان 
عالم متفاوت کرده است. رئیس کل دادگستری 
رهبری  معظم  مقام  بیانات  به  اشاره  با  استان 
درخصوص جامعه الزهرا، بیان کرد: مقام معظم 
الزهرا  به جامعه  ویژه ای نسبت  رهبری عنایت 
شورای  در  باید  ایشان  دیدگاه های  دارند؛  )ع( 
اداری استان مطرح و مسئولین  ضمن توجه 
گفت:  وی  برسانند.  انجام  به  را  وظایف  آن  به 
خوشبختانه جامعه الزهر )ع( ظرفیت عظیمی 
جهت فعالیت های پژوهشی و فناورانه در اختیار 
دارد. حجت الاسلام والمسلمین موسوی با اشاره 
خانوادگی،  دعاوی  در  فقهی  موارد  اهمیت  به 
دعاوی  با  مرتبط  فقهی  موارد  کرد:  عنوان 
خانوادگی از قبیل مهریه نفقه باید بصورت شفاف 
مطرح شود چرا این امر ضمن آگاهی بخشی به 
جامعه، موجب پیشگیری از تشکیل پرونده های 

قضایی بعدی می شود.
رئیس کل دادگستری استان در بیان اهمیت 
فعالیت های پژوهشی مرتبط با دستگاه قضایی، 
تصریح کرد: قم باتوجه به جایگاهی که در کشور 
تا جهت صدور  دارد لازم است  و جهان اسلام 
آرای قضایی بر اساس اصول فقهی فعالیت های 

پژوهشی تخصصی بیشتری صورت گیرد.
جامعه،  در  خانواده  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
گفت: پرداختن به مسائل مرتبط با خانواده و 
دوام استحکام آن نیازمند فعالیت های پژوهشی 
نقش  می تواند  )ع(  الزهرا  جامعه  که  است؛ 
این  در  است؛  ذکر  به  لازم  کند.  ایفا  بسزایی 
دیدار مقرر شد تفاهم نامه ای میان دادگستری 
استان و جامعه الزهرا )ع( با هدف ایجاد زمینه 
بخش های  در  فناوری  پژوهشی  همکاری های 

مطالعاتی و آموزشی به انعقاد برسد.

رئیس کل دادگستری استان قم: 

پرداختن به مسائل مرتبط با خانواده نیازمند کار پژوهشی است
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